
27 - 2 8 - 2 9
Handelingen 3 0 - 3 1 - 3 2 - 3 3

VLAAMSE
RAAD 1 9 8 9 - 1 9 9 0

ZITTING

Vergaderingen van maart 1990
EINDREGELING BEGROTING 1982
GOEDKEURING EUROPEES SOCIAAL HANDVEST
OPRICHTING VLAAMSE STICHTING VERKEERSKUNDE
BEROEPSONDERWIJS
EXPANSIESTEUN EN FISCALE VOORDELEN COORDINATIECENTRA
BEVORDERING GELIJKHEID VROUW-MAN
DIOXINE IN MELKPRODUKTEN
DIJKENPROBLEMATIEK
PRIJS WETENSCHAPPELIJK ONDERWERP
VERENGELSEN UNIVERSITAIR ONDERWIJS
BELEID EN WERKING EXECUTIEVE
MILIEUBELEIDSPLAN 1990-1995
MOGELIJKE BERGING GEVAARLIJK AFVAL KS
WIJZIGING DECREET BIJZONDERE JEUGDBIJSTAND
WIJZIGING HUISVESTINGSCODE
AANWEZIGHEID GEMEENSCHAPPEN EN GEWESTEN BELGISCHE AMBASSADES
EN CONSULATEN
UITBREIDINGSFASE WEER-WERKACTIE
AFWERKING A 17
WIJZIGING SERV-DECREET
VERKEERSONVEILIGHEID A 12 EN N 177
KINDERMISHANDELING
VLAAMS SCHEEPSBOUWBELEID
ZWAAR ZORGBEHOEVENDE BEJAARDEN
NITRAATVERONTREINIGING  DRINKWATER
NOORDZEEVERVUILING
BEGROTINGSCONTROLE 1990

inhoud : omslag 2-3-4-5 Trefwoordenregister : omslag 6-7



— 12-A (1989-1990) — Nrs. 1 
— 16-A (1989-1990) — Nr. 1 

f 

Inhoud

Nr. 27 Donderdag 8 maart 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1087

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1087

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1087

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1087
Intrekking, blz. 1087

Beleidsnota
Indiening en verwijzing, blz. 1087

Beleidsbrief
Indiening en verwijzing, blz. 1088

Samenwerkingsakkoorden
Indiening , blz. 1088

Verslagen
Indiening, blz. 1088

Advies van de Vlaamse Mediaraad
Indiening , blz. 1088

Arresten van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1088

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1089

Motie van orde
Stand van zaken, blz. 1089

Sprekers : de heren J. Geysels, A.
Denys, Minister G. Geens

Samenstelling van de Commissies
Wijzigingen onder de vaste leden, blz.
1089

Ontwerp van decreet houdende eindrege-
ling van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap en van Instellingen van Open-
baar Nut voor het begrotingsjaar 1982
r UlA i:~~y::~~~j I Kr-;.: en 2

Algemene bespreking, blz. 1089
Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, F. Vermeiren, G. Verhaegen,
Minister G. Geens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1094

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Europees Sociaal Handvest
en de Bijlage, opgemaakt te Turijn op 18
oktober 1961
- 269 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking, blz. 1101
Sprekers : de heren H. Van Wambe-
ke, verslaggever, A. Kempinaire, Mi-
nister G. Geens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1105

Voorstel van decreet van de heer J. An-
soms C.S. houdende oprichting van een
Vlaamse Stichting voor Verkeerskunde
- 87 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 6

Algemene bespreking, blz. 1105
Sprekers : mevrouw M. Panneels-Van
Baelen, verslaggever, de heer J. An-
soms, Minister D. Coens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1108

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer W. Van Durme
tot de heer D. Coens, Gemeenschapsmi-
nister  van Onderwijs over het beroepson-
derwijs
Interpellatie van de heer R. Deswaene tot
de heer D. Coens, Gemeenschapsminister
van Onderwijs, over een studie van het
Centrum voor Sociaal en Psychologisch
Onderzoek betreffende het beroepsonder-
wijs, blz. 1109

Sprekers : de heren W. Van Durme,
R. Deswaene, A. Beysen, E. Balde-
wijn,,  Minister D. Coens, de heer J.
Sleeckx

Interpellatie van de heer J. Geysels tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting, en de heer
N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie, Middenstand en
Energie, over de opmerkingen van het
Rekenhof betreffende het cumuleren van
expansiesteun met de fiscale voordelen
van coördinatiecentra, blz. 1117

Sprekers : de heren J. Geysels, J. De
Roo, Minister N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1122

Nr. 28 Donderdag 8 maart 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1123

Beleidsbrief
Indiening, blz. 1123

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van mevrouw F. Brepoels
tot de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse Aange-
legenheden en Openbaar Ambt over in-
breuken op de taalwetgeving bij het plaat-
sen van straatnaamborden te Voeren, blz.
1123
Actuele vraag van mevrouw N. Maes tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begrotin , over
de coördinatie van de fmaatrege en ter
bevordering van de gelijkheid tussen vrou-
wen en mannen, blz. 1124
Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
deren tot de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie,
Middenstand en Energie, over de mogelij-
ke deelneming van de Vlaamse Regering
aan de ontwikkeling van het Rafale-ge-
vechtsvliegtuig, blz. 1125
Actuele vraag van de heer H. De Loor
tot de heer L. Waltniel, Gemeenschaps-

minister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over de deelneming van
ambtenaren van de Administratie voor
Huisvesting aan een ACW-studiedag, blz.
1126
Actuele vraag van de heer E. Vandebosch
tot de heer L. Waltniel, Gemeenschaps-
minister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over de erkenning van de
mijncités als woonnoodgebied, blz. 1127
Actuele vraag van de heer. G. Janzegers
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de aanwe-
zigheid van dioxine in melk
Actuele vraag van de heer E. Vandebosch
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de resten
van dioxine in melkprodukten
Actuele vraag van de heer J. Gabriels tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over mogelijke dioxi-
nevervuiling van melk veroorzaakt door
verbrandingsinstallaties, blz. 1127
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
vervuiling van het drinkwater door de
landbouw, blz. 1129
Actuele vraag van de heer J. Laverge tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over het verhogen van
de stortprijs voor inert afval van de bouw-
sector, blz. 1130
Actuele vraag van de heer W. Seeuws tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur, over de subsidiëring van
het Internationaal Theater, blz. 1131 (In-
trekking)
Actuele vraag van de heer G. Cardoen
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over de moeilijkheden
inzake de werking van het Kasteel van
Gaasbeek, blz. 1131

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer F. Ver-
berckmoes tot de heer J. Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over maatregelen om
dijkbreuken te voorkomen en over de
stand van zaken betreffende het Sigma-
plan
Actuele interpellatie van mevrouw M. De
Meyer tot de heer J. Sauwens, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken en
Verkeer, over de overstromingen te Ru-
pelmonde  en te Bazel en de onvolledige
uitvoering van het Sigma-plan, blz. 1132

Sprekers : de heer F. Verberckmoes,
mevrouw M. Maes ,  de  heer  R.
Daems, mevrouw M. De Meyer, de
heren E. Cooreman, W. Luyten, J.
Loones, P. Chevalier, Minister J. Sau-
wens, de heer J. De Seranno

Ontwerp van decreet houdende instelling
van een tweejaarlijkse prijs van de Vlaam-
se Gemeenschap voor een werk over een
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Regeling 
1156 

Goey, 

Omslag 

wetenschappelijk onderwerp
- 288 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 1142

Sprekers : de heren A. Laridon, A.
Denys

Ontwerp van decreet houdende eindrege-
ling van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap en van Instellingen van Open-
baar Nut voor het begrotingsjaar 1982
- 12-A (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

16-A (1989-1990) - Nr. 1 (Rapport
in het Rekenhof)

Hoofdelijke stemming, blz. 1143
Spreker : de heer F. Vermeiren

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Europees Sociaal Handvest
en de Bijlage, opgemaakt te Turijn op 18
oktober 1961
- 269 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van mevrouw F. Brepoels tot
de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, Midden-
stand en Energie, en de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu, Natuurbehoud en Landinrichting,
over de mogelijke berging van laag
radioactief en/of industrieel afval in de
Limburgse steenkoolmijnen, blz. 1152

Sprekers : mevrouw F. Brepoels, de
heren E. Vandebosch, J. Sleeckx, Mi-
nister N. De Batselier, Minister T.
Kelchtermans

van de werkzaamheden, blz.

Hoofdelijke stemming, blz. 1145
Spreker : de heer A. Annemans

Nr. 29
Voorstel van decreet van de heer J. An-
soms C.S. houdende oprichting van een
Vlaamse Stichting voor Verkeerskunde
- 87 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 6

Hoofdelijke stemming, blz. 1146
Sprekers : de heren H. Van Diende-
ren, E. Beysen, Minister D. Coens,
mevrouw N. Maes

Motie van aanbeveling van de heer W.
Verreycken tot besluit van de op 21 fe-
bruari 1990 door de heer G. Annemans
gehouden interpellatie tot de heer D.
Coens, Gemeenschapsminister van On-
derwijs, over het verengelsen van het uni-
versitair onderwijs
- 300 (1989-1990) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 1148

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 21 februari
1990 door de heer A. Denys gehouden
interpellatie tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, over het beleid van de Vlaamse
Executieve 1 jaar na het Regeerakkoord
en naar aanleiding van de recente verkla-
ringen van de Gemeenschapsminister van
Welzijn en Gezin
- 301 (1989-1990) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 1149
Spreker : de heer A. Denys

Motie van aanbeveling van de heer Jozef
Bosmans tot besluit van de op 22 februari
1990 door de heer A. Denys gehouden
actuele interpellatie tot de heer T. Kelch-
termans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Natuurbehoud en Landinrich-
ting, over het milieubeleidsplan 1990-1995
- 305 (1989-1990) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 1150
Sprekers : de heren Jozef Bosmans,
J. Geysels

Dinsdag 21 maart 1990

Berichten van verhindering, blz. 1157

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1157
Intrekking, blz. 1157

Beleidsbrief
Indiening en verwijzing, blz. 1157

Samenwerkingsakkoorden
Indiening, blz. 1158

Verslagen
Indiening, blz. 1158

Moties
Indiening en verwijzing, blz. 1158

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1159

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1159

Resolutie van de Vlaamse Gemeenschaps-
commissie
Indiening, blz. 1159

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1159

Werkgroep Verzuiling
Samenstelling, blz. 1159

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet van 27 juni 1985 inzake bijzondere
jeugdbijstand
- 241 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 8

Voorstel van decreet van de heer L.
Hancké houdende wijziging van het de-
creet van 27 juni 1985 inzake bijzondere
jeugdbijstand en regeling van de voortge-
zette hulpverlening bij meerderjarigheid
op achttien jaar
- 243 (1988-1989) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking, blz. 1159
Sprekers : mevrouw T. Merckx-Van
Goq, verslaggever, de heer L.
Hancké, Minister J. Lenssens, me-
vrouw M. Vogels, de heren H. Lau-
wers, W. Peeters, E. Flamant

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1183
Sprekers : de heer E. Flamant, me-
vrouw M. Vogels

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1191

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 57bis van de Huisvestingscode

295 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Algemene  bespreking, blz. 1191

Sprekers : Minister L. Waltniel, me-
vrouw F. Brepoels, de heer J. Dufaux

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1193

Ontwerp van decreet houdende instelling
van een tweejaarlijkse prijs van de Vlaam-
se Gemeenschap voor een werk over een
wetenschappelijk onderwerp

288 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
Algemene  bespreking, blz. 1193

Sprekers : de heer L. Vanhorenbeek,
verslaggever, Minister D. Coens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1193

Voorstel van resolutie van de heer H. Suy-
kerbuyk C.S. betreffende een samenwer-
kingsakkoord inzake de aanwezigheid van
de Gemeenschappen en Gewesten in de
Belgische ambassades en consulaten
- 258 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3
Bespreking, blz. 1194

Sprekers : de heren A. Kempinaire,
H. Suykerbuyk, W. Luyten, J. Laver-
ge, Minister G. Geens, de heer M.
Capoen

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer D. Van Meche-
len tot de heer R. De Wulf, Gemeen-
schapsminister van Tewerkstelling, over
de goedkeuring van de Vlaamse Executie-
ve voor de uitbreidingsfase van de Weer-
Werkactie, blz. 1199

Sprekers : de heer D. Van Mechelen,
Minister R. De Wulf, de heer J. La-
verge

Interpellatie van de heer J. Laverge tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over de stand van zaken betreffende de
verdere afwerking van de A 17, blz. 1204

Sprekers : de heren J. Laverge, M.
Olivier, M. Capoen, Minister J. Sau-
wens

Motie van aanbeveling, blz. 1208

Regeling
1208

van de werkzaamheden, blz.

Verzoekschriften (Regl. art. 81)
Besluiten, blz. 1208
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Nr. 30 Donderdag 22 maart 1990
Morgenvergadering

66 ter hoogte van scholen te Drongen, blz.
1238

Berichten van verhindering, blz. 1209

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet van 27 juni 1985 op de Sociaal-
Economische Raad van Vlaanderen
- 278 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 8

Voorstel van decreet van de heer A. De-
nys C.S. houdende dynamisering en demo-
cratisering van de sociaal-economische be-
sluitvorming in Vlaanderen
- 291 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Algcmcnc bespreking,  blz. 1209
Sprekers : de heren C. Lisabeth, ver-
slaggcvcr, J. De Roo, A. Denys, E.
Van Rompuy, Minister  N. De Batse-
lier, de heer H. Candries, mevrouw
M. Vogels, de heer J. Geysels

Artikclsgcwijze bespreking, blz. 1226
Sprekers : dc hcrcn A. Denys, J. Gey-
sels

Interpellatie (Regl . art. 76)
Interpellatie van dc heer E. De Groot tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Opcnbarc Werken en Verkeer,
over de onveilige toestand op het vak
Boom-Wilrijk van de A 12 en de N 177,
blz. 1231

Sprekers : de heren E. De Groot, J.
Egclmccrs, H. Candries, Minister J.
Sauwens

Motie van aanbeveling,  blz. 1234

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1234

Nr. 31 Donderdag 22 maart 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1235

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer M. Olivier tot
de heer D. Coens, Gemeenschapsminister
van Onderwijs, over het loonstatuut van
het arbeiderspersoneel in het vrij onder-
wijs, blz. 1235
Actuele vraag van mevrouw N. Maes tot
de heer D. Coens, Gemeenschapsminister
van Onderwijs, over het geven van Frans
aan kleuters te Overpelt, blz. 1236
Actuele vraag van de heer J. Valkeniers
tot de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse Aange-
legenheden en Openbaar Ambt, over een
splitsing van de Provincie Brabant en de
mogelijke oprichting van een Provincie
Vlaams-Brabant, blz. 1237
Actuele vraag van de heer W. Seeuws tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over de gevaarlijke situatie op Rijksweg

Actuele vraag van de heer W. Luyten tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
de houding van de Vlaamse Executieve
met betrekking tot de zelfstandigheids-
verklaring van Litouwen en eventuele
contacten met het Litouwse volk, blz.
1239
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Welzijn en Gezin, over de
onduidelijkheid inzake de aanwending
van bijkomende arbeidsplaatsen in de op-
voedingsinstellingen, blz. 1240
Actuele vraag van de heer L. Hancké tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over de verlenging van
de vergunningen voor onderhoudsbagger-
werken in de Westerschelde, blz. 1241
Actuele vraag van de heer J. Verheyden
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de afvalcol-
lector langsheen het Albertkanaal, blz.
1242 (Intrekking)
Actuele vraag van de heer J. Geysels tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu. Natuurbehoud
en Landinrichting, over de afvoer van af-
val afkomstig van de ontmanteling van de
oude radiumfabriek van Olen naar de
stortplaats in Haasrode, blz. 1242
Actuele vraag van de heer D. Van der
Maelen tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
schuimvorming op de Dender te Ge-
raardsbergen, blz. 1243

Actuele interpellatie (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van mevrouw M. De
Meyer tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Welzijn en Gezin, over
de problematiek rond de kindermishande-
ling

Toegevoegde Actuele vragen
(Regl. art. 75, 4, 6)
Actuele vraag van de heer J. Cuyvers tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Welzijn en Gezin, over de recla-
mecampagne in verband met kindermis-
handeling
Actuele vraag van mevrouw T. Merckx-
Van Goey tot de heer J. Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Welzijn en Ge-
zin, over de mediacampagne rond kinder-
mishandeling en het situeren ervan in de
repressiesfeer, blz. 1244

Sprekers : mevrouw M. De Meyer, de
heer J. Cuyvers, mevrouw T. Merckx-
Van Goey, Minister J. Lenssens

Actuele interpellatie van mevrouw N.
Maes tot de heer G. Geens, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Begro-
ting, en de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
over het uitwerken van een Vlaams
scheepsbouwbeleid, blz. 1248

Sprekers : mevrouw N. Maes, Minis-
ter J. Lenssens, Minister N. De Batse-
lier

Regeling
1250

van de werkzaamheden, blz.

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet van 27 juni 1985 inzake bijzondere
jeugdbijstand
- 241 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 8

Aangehouden stemmingen, blz. 125 1
Aangehouden stemmingen (Herhaling en
voortzetting), blz. 1253
Hoofdelijke stemming, blz. 1258

Spreker : de heer E. Flamant

Ontwerp van decreet tot wijziging van het
decreet op de Sociaal-Economische Raad
van Vlaanderen
- 278 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 8

Aangehouden stemmingen, blz. 1259

Hoofdelijke stemming, blz. 1264
Sprekers : de heren A. Denys, J. Gey-
sels

Ontwerp van decreet houdende instelling
van een tweejaarlijkse prijs van de Vlaam-
se Gemeenschap voor een werk over een
wetenschappelijk onderwerp
- 288 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming, blz. 1265

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 57bis van de Huisvestingscode
- 295 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming, blz. 1266

Voorstel van resolutie van de heer H. Suy-
kerbuyk C.S. betreffende een samenwer-
kingsakkoord inzake de aanwezigheid van
de Gemeenschappen en de Gewesten in
de Belgische ambassades en consulaten
- 258 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 3

Aangehouden stemming, blz. 1267
Sprekers : Minister G. Geens, J. Gey-
sels, F. Dewinter

Hoofdelijke stemming, blz. 1268

Motie van aanbeveling van de heren F.
Willockx, P. Van Grembergen en G. Ver-
haegen tot besluit van de op 8 maart 1990
door
1. de heer F. Verberckmoes gehouden ac-
tuele interpellatie tot de heer J. Sauwens,
Gemeenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over maatregelen om
dijkbreuken te voorkomen en over de
stand van zaken betreffende het Sigma-
plan ;
2. mevrouw M. De Meyer gehouden ac-
tuele interpellatie tot de heer J. Sauwens,
Gemeenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over de overstromin-
gen te Rupelmonde en te Bazel en de
onvolledige uitvoering van het Sigma-plan
- 311 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1269

Spreker : de heer F. Verberckmoes

Motie van aanbeveling van de heer J. La-
verge tot besluit van de op 8 maart 1990
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bestrijding 
blz. 1286 

door de heer F. Verberckmoes gehouden
actuele interpellatie tot de heer J. Sau-
wens, Gemeenschapsminister van Open-
bare Werken en Verkeer, over maatrege-
len om dijkbreuken te voorkomen en over
de stand van zaken betreffende het Sigma-
plan
- 312 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1270

Spreker : mevrouw M. Vogels

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van mevrouw N.
Maes tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid en
Brusselse Aangelegenheden, over het be-
leid van de Vlaamse Executieve betreffen-
de de zwaar zorgbehoevende bejaarden,
blz. 1271

Sprekers : mevrouw N. Maes, de he-
ren J. Van Hecke, A. Van Aperen,
J. Laverge, Minister H. Weckx, de
heer F. Dielens

Actuele interpellatie van de heer J. Laver-
ge tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de veront-
reiniging van het drinkwater door te hoge
nitraatconcentraties

Actuele vragen (Regl. art. 7.5, 4, c)
Actuele vraag van mevrouw M. Tyberg-
hien-Vandenbussche tot de heer T. Kelch-
termans, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu, Natuurbehoud en Landinrich-
ting, over de besmetting van het drinkwa-
ter van De Blanckaert te Woumen-Kler-
ken door nitraten
Actuele vraag van mevrouw M. Tyber-
gien-Vandenbussche tot de heer H.
Weckx, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Brusselse Aangele-
genheden, over de besmetting van het
drinkwater van De Blanckaert te Wou-
men-Klerken door nitraten, blz. 1278

Sprekers : de heer J. Laverge, me-
vrouw M. Tyberghien-vandenbus-
sche, de heren J. Timmermans, J.-P.
Pillaert, J. Cuyvers, Minister T.
Kelchtermans, Minister H. Weckx

Motie van aanbeveling, blz. 1286

Interpellatie (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer J. Cuyvers tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-

minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, en de heer J. Sauwens,
Gemeenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over de Derde
Noordzeeconferentie in Den Haag en de
&;tr$dllg van de Noordzeevervuiling,

’ Sprekers : de heren J. Cuyvers, J.
Timmermans, R. Daems, J. Caudron,
mevrouw M. Tyberghien-vandenbus-
sche, Minister T. Kelchtermans

Motie van aanbeveling, blz. 1297

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1297

Nr. 32 Vrijdag 30 maart 1990
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1299

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1299

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1299

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1299

Samenwerkingsakkoorden
Indiening en overzending, blz. 1299

Verslagen
Indiening, blz. 1300

Advies van de Vlaamse Mediaraad
Indiening, blz. 1300

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1300

Motie van orde
Agenda, blz. 1300

Spreker : de heer A. Denys

Mededeling van de Vlaamse Executieve
betreffende de begrotingscontrole 1990

Sprekers : Minister G. Geens, de he-
ren A. Denys, J. Geysels

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1304

Nr. 33 Vrijdag 30 maart 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1305

Mededeling van de Vlaamse Executieve
betreffende de begrotingscontrole 1990

Debat, blz. 1305
Sprekers : de heer A. Denys, Minister
J. Lenssens, Minister D. Coens, de
heren G. Verhaegen, J. Geysels

Mededeling van de Voorzitter
Commissie van onderzoek over het Ge-
westplan Halle-Vilvoorde-Asse, blz. 1312

Mededeling van de Vlaamse Executieve
betreffende de begrotingscontrole 1990

Debat (Voortzetting), blz. 1312
Sprekers : de heren L. Hancké, A.
Denys, Minister J. Sauwens, de heer
R. Van Hooland, Minister N. De Bat-
selier, Minister G. Geens, de heren
R. Daems, J. Geysels

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1322
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27e vergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
10 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Gryp, A. Steverlynck ; gezond-
heidsredenen.

H. Adriaensens, M. Olivier, H. Suy-
kerbuyk, P. Vangansbeke ; buitens-
lands.

P. Berben, P. Deprez, M. Mahieu,
A.-M. Neyts-Uyttebroeck ; ambts-
verplichtingen.

J. Loones ; familieverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende ont-
werp van decreet werd ingediend :

- Ontwerp van decreet tot wijziging
van het decreet van 28 december

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
8 maart 1990

1979 houdende het statuut van de
Belgische Radio en Televisie, Ne-
derlandse Uitzendingen en van de
wet van 6 februari 1987 betreffen-
de de radiodistributie- en teledis-
tributienetten en betreffende de
handelspubliciteit op radio en te-
levisie
- 306 (1989-1990) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Media.

VOORSTEL VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende voor-
stel van decreet werd ingediend :

- Voorstel van decreet van de heren
H. Suykerbuyk en D. Vervaet C.S.
houdende de mogelijkheid voor
de gemeenten het woonrecht aan
bepaalde voorwaarden te onder-
werpen
- 302 (1989-1990) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.

VOORSTELLEN VAN RESOLU-
TIE

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende voor-
stel van resolutie werd ingediend :

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken

Donderdag 8 maart 1990
Morgenvergadering

- Voorstel van resolutie van de heer
R. Van Hooland C.S. betreffende
de depolitisering en de herwaar-
dering van het Vlaams openbaar
ambt
- 304 (1989-1990) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Binnenlandse Aangelegen-
heden en Openbaar Ambt.

Intrekking

De Voorzitter : Het volgende voor-
stel van resolutie werd ingetrokken :

- Voorstel van resolutie van de he-
ren J. Van Elewyck en L. Van
den Bossche betreffende een me-
diaconventie
- 99 (BZ 1988) - Nr. 1.

BELEIDSNOTA

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende beleids-
nota werd ingediend :

- Beleidsnota Externe betrekkin-
gen, ingediend door de heer G.
Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting
- 303 (1989-1990) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden.
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BELEIDSBRIEF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende beleids-
brief werd ingediend :

- Beleidsbrief Buitenlands beleid,
ingediend door de heer J. Sau-
wens, Gemeenschapsminister van
Openbare Werken en Verkeer
- 307 (1989-1990) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden.

SAMENWERKINGSAKKOOR-
DEN

Indiening

De Voorzitter : de volgende samen-
werkingsakkoorden werden inge-
diend :

- Samenwerkingsakkoord tussen de
Vlaamse Gemeenschap, de Fran-
se Gemeenschap en de Duitstali-
ge Gemeenschap betreffende de
oprichting, samenstelling en wer-
king van de Intergemeenschaps-
commissie voor de filmkeuring,
gesloten op 21 december 1989.

- Samenwerkingsakkoord tussen de
Belgische Staat, de Vlaamse Ge-
meenschap en de Franse Ge-
meenschap met betrekking tot de
steun aan de cinematografische
nijverheid, gesloten op 19 januari
1990.

Deze samenwerkingsakkoorden lig-
gen ter inzake bij het Secretariaat van
de Raad, Afdeling Openbare Verga-
dering.

VERSLAGEN

Indiening

De Voorzitter : De volgende versla-
gen werden ingediend :

- door mevrouw M.P. Kestelijn-
Sierens namens de Commissie
voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden over het voor-
stel van resolutie van de heer H.
Suykerbuyk C.S. betreffende een
samenwerkingsakkoord inzake de
aanwezigheid van de Gemeen-
schappen en Gewesten in de Bel-
gische ambassades en consultaten
- 258 (1989-1990) - Nr. 2.

- door de heer J. Loones namens
de Commissie voor Financiën en
Begroting over het ontwerp van
decreet houdende eindregeling
van de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap en van Instellingen
van Openbaar Nut voor het be-
grotingsjaar 1983
- 12-A (1989-1990) - Nr. 2.

- door de heer J. Van Eetvelt na-
mens de Commissie voor Huisves-
ting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting over het ontwerp
van decreet houdende wijziging
van artikel 57bis van de Huisves-
tingscode
- 295 (1989-1990) - Nr. 2.

ADVIES VAN DE VLAAMSE
MEDIARAAD

Indiening

De Voorzitter : Het volgende aanvul-
lend advies van de Vlaamse Media-
raad werd ingediend :

- Aanvullend advies van de Vlaam-
se Mediaraad over de algemene
problematiek, de financiering en
de handelspubliciteit van lokale
en regionale niet-openbare televi-
sieverenigingen.

Dit aanvullend advies ligt ter inzake
bij het Secretariaat van de Raad, Af-
deling Openbare Vergadering.

ARRESTEN VAN HET ARBI-
TRAGEHOF

Indiening

De Voorzitter : De volgende arresten

van het Arbitragehof werden inge-
diend :

- Arrest van het Arbitragehof van
22 februari 1990 inzake de vorde-
ring tot schorsing van artikel 1,
20,  van de wet van 1 augustus 1985
houdende fiscale en andere bepa-
lingen, en van de wet van 4 juli
1989 betreffende de beperking en
de controle van de verkiezingsuit-
gaven, de financiering en de open
boekhouding van de politieke
partijen, ingesteld door de heer
Jacques-Emile Delbouille
- Arrest nr. 10/90.

- Arrest van het Arbitragehof van
22 februari 1990 inzake de vorde-
ring tot schorsing van de wet van
4 juli 1989 betreffende de beper-
king en de controle van de verkie-
zingsuitgaven, de financiering en
de open boekhouding van de po-
litieke partijen, ingesteld door de
V.Z.W. ,,Parti Communautaire na-
tional européen / PCN”
- Arrest nr. 11/90.

Deze arresten liggen ter inzage bij
het Secretariaat van de Raad, Afde-
ling Openbare Vergadering.

KENNISGEVING VAN HET AR-
BITRAGEHOF

Indiening

De Voorzitter : De volgende kennis-
gevingen van het Arbitragehof wer-
den ingediend :

- Kennisgeving van het Arbitrage-
hof betreffende de prejudiciële
vraag gesteld door de rechtbank
van eerste aanleg te Brussel bij
vonnis van 12 januari 1990 in zake
H. Crommelynck tegen  de
,,RTBF”
- Rolnummer 169.

- Kennisgeving van het Arbitrage-
hof betreffende de prejudiciële
vraag gesteld door het Hof van
Cassatie bij arrest van 26 januari
1990 in zake de vennootschap ,
naar Spaans recht Naviera Uralar
SA tegen het Vlaamse Gewest
- Rolnummer 171.
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SCHRIFTELIJKE 

Voorzitter

Deze kennisgevingen liggen ter inza-
ke bij het Secretariaat van de Raad,
Afdeling Openbare Vergadering.

SCHRImELIJKE
(Regl. art. 74)

VRAGEN

Indiening

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

- de heren G. Beerden, P. Breyne,
M. Capoen, G. Cardoen, J. Cau-
dron, J. Cuyvers, A. De Beul, M.
Desutter, 1. Egelmeers, J. Gey-
sels, E. Gryp, G. Janzegers, L.
Kelchtermans, W. Kuijpers, A.
Laridon, H. Lauwers, mevrouw
0. Lefeber, de heren C. Lisabeth,
M. Olivier, L. Peeters, A. Schel-
lens, W. Seeuws, H. Suykerbuyk,
m e v r o u w  M .  Tyberghien-Van-
denbussche, de heren J. Valke-
niers, F. Vandenbroucke, D. Van
der maelen, H. Van Dienderen,
J.  Van Eetvelt ,  L. Vanhoren-
beek, M. Van houtte, R. Van-
nieuwenhuyze, F. Vermeiren, W.
Verreycken, mevrouw M. Vogels.

MOTIE VAN ORDE

Stand van zaken

De Voorzitter : De heer J. Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, colle-
ga’s, bij het begin van deze toch wel
historische vergadering - we keuren
met name een handvest goed van
1961 en een begroting van 1982 -
zou ik het volgende willen vragen.
De Vlaamse Regering, is op het mo-
ment bijeen voor de begrotingscon-
trole. Wij willen de Executieve ver-
zoeken het definitieve resultaat van
dit conclaaf eerst aan deze Raad mee
te delen, bijvoorbeeld in een beleids-

Vlaamse Raad
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nota en dus ook de primeur van die
resultaten aan deze Raad voor te be-
houden.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, ik steun deze vraag ten
volle. Ik meen dat dit heel interessant
zou zijn, vooral omdat wij via de pers
allerlei geruchten opvangen. Ook de
discussie gisteren in de Kamer is niet
zonder problemen verlopen. Zoals
collega Geysels wil ik aandringen om
hier zo vlug mogelijk een debat te
kunnen houden over de begrotings-
controle en dit aan de hand van een
beleidsbrief van de Executieve.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, de nationale
Regering heeft de begrotingscontrole
beëindigd en heeft verslag uitge-
bracht bij de Kamers die daarover
een debat hebben gevoerd. Wat de
Vlaamse begroting betreft zijn wij be-
zig met het uitvoeren van de begro-
tingscontrole. De technische kant
van de zaak gebeurde op het vlak van
de kabinetten. De collega’s van de
Vlaamse Regering hebben daarvan
trouwens mededeling gekregen. Zij
ontvingen een verslag over de werk-
zaamheden maar die zijn nog niet af-
gerond. Zij moeten op het politieke
vlak overigens nog worden aangevat.
Dit zal volgende week plaatshebben
zodat wij binnenkort in de Vlaamse
Regering een beslissing kunnen ne-
men. Het is evident dat de Vlaamse
Raad de primeur krijgt van de resul-
taten. Het zal aan de Raad toekomen
te beslissen welke behandeling hij
daaraan wenst te geven.

SAMENSTELLING VAN COM-
MISSIES

Wijzigingen onder de vaste leden

De Voorzitter : Voor de SP-fractie
is :

- in de Commissie voor de Algeme-
ne Zaken, het Reglement en de
Verzoekschriften de heer E. De-

Ingekomen stukken
Eindregeling begroting 1982

-

-

-

-

rycke als plaatsvervanger vervan-
gen door de heer P. Chevalier ;

in de Commissie voor Buitenland-
se en Externe Aangelegenheden
is de heer P. Matthys als vast lid
vervangen door mevrouw 0. Le-
feber, de heer E. Derycke als
plaatsvervanger vervangen door
de heer J. Dufaux en mevrouw
0. Lefeber als plaatsvervanger
vervangen door de heer W. Con-
tent ;

in de Commissie voor Huisves-
ting, Ruimtelijke Orddening en
Landinrichting de heer A. Op ‘t
Eynde als vast lid vervangen door
de heer E. Pinoie ;

in de Commissie voor Samenwer-
king de heer E. Pinoie als vast lid
vervangen door de heer A. Op ‘t
Eynde ;

in de Commissie van Onderzoek
over het Gewestplan Halle-Vil-
voorde-Asse de heer E. Derycke
als vast lid vervangen door de
heer F. Dielens.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende eindregeling van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap en
van Instellingen van Openbaar Nut
voor het begrotingsjaar 1982

- 12-A (1989-1990) - Nrs. 1 en 2
- 16-A  (1989-1990) - Nr. 1 (Rapport
van het Rekenhof)

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
ontwerp van decreet houdende eind-
regeling van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap en van Instel-
lingen van Openbaar Nut voor het
begrotingsjaar 1982.

De algemene bespreking is geopend.

Gelet op de afwezigheid van de ver-
slaggever, de heer Loones, neem ik
aan dat hij verwijst naar zijn verslag.

De heer Van Grembergen heeft het
woord.
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De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de Voorzitter, de heer Loones,
die zich wegens persoonlijke redenen
heeft laten verontschuldigen, vraagt
naar het schriftelijk verslag te verwij-
zen.

De Voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord.

De heer F. Vermeiren (up de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, zowel
de heer Verhaegen als ikzelf zijn
waarschijnlijk nog onder de indruk
van de spetterende vertoning van KV
Mechelen gisterenavond.

Zoals de woordvoerder van AGA-
LEV reeds zegde zijn ook wij niet
gelukkig een rekening die reeds lang
is achterhaald te moeten goedkeu-
ren.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, hier wil ik even bij stilstaan.
De wet van 28 juni 1963, tot wijziging
en aanvulling van de wetten op de
Rijkscomptabiliteit - namelijk arti-
kel 69 - stipuleert dat de Minister
van Financiën jaarlijks de algemene
rekening van de Staat opmaakt.

Ze bevat de synthetische rekening
van de verrichtingen van de Staat en
de volgende toelichtende rekenin-
gen : één, de rekening van uitvoering
van de begroting ; twee, de rekening
van de vermogenswijzigingen ; drie,
de rekening van de thesaurie.

Wel wil ik de volgende opmerking
maken.

Over artikel 69, punt 1 wordt jaarlijks
door de Vlaamse Raad gestemd, over
de punt 2 en punt 3 niet. voor wat
betreft artikel 69, punt 3 - thesaurie
- is de kennisgeving aan de Vlaamse
Raad momenteel zonder voorwerp
aangezien de Vlaamse Gemeenschap
slechts per 1 januari 1991 over een
eigen thesaurie beschikt.

Ingevolge de discussie tijdens de
commissievergadering, heb ik con-
tact opgenomen met het Rekenhof.
Er werden mij een paar inlichtingen
verstrekt die volgens mij best aan de
voltallige Vlaamse Raad ter kennis
worden gebracht. Wat betreft de
overdracht van de onroerende goede-
ren staan we nergens. Ik kom daar
later nog op terug.

Het 146ste Boek van het Rekenhof
leert ons het volgende :

,,Overzicht van de stand van zaken :

- Begrotingsjaar 1980 : De vermo-
genswijzigingen werden pas op 4 ok-
tober 1988 aan het Hof bezorgd ;

- Begrotingsjaar 1981 : De rekening
van de vermogenswijzigingen ontving
het Hof op 27 december 1988 ;

- Begrotingsjaar 1982 : De rekening
van de vermogenswijzigingen ontving
het Hof op 27 december 1988 ;

- Begrotingsjaar 1983 : De rekening
van de vermogenswijzigingen ontving
het Hof op 27 december 1988 ;

- Overige begrotingsjaren na 1983 :
De algemene rekeningen van de be-
grotingsjaren 1984 tot en met 1988
werden nog niet aan het Hof be-
zord”.

Ik herhaal wat ik reeds tijdens de
commissievergadering zegde, name-
lijk dat wij een mea culpa moeten
slaan en nu schikkingen moeten tref-
fen.

Aan de Minister van Financiën vra-
gen wij ervoor te zorgen dat wij in
de toekomst beter en sneller kunnen
werken, opdat de rekeningen na een
redelijke termijn van goedkeuring
kunnen worden behandeld. De huidi-
ge situatie is onwezenlijk, waar de
woordvoerder van de Groenen trou-
wens terecht heeft op gewezen.

In de commissievergadering zegde de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve : ,,Er is geen domaniaal beheer bij
de Belgische Staat. Er moet een in-
ventaris worden opgemaakt van de
overgedragen goederen. Er is nu een
fatsoenlijke inventaris van het onroe-
rend goed. Het roerend patriminium
baart echter meer zorgen”.

Verder zegde hij dat er geregeld za-
ken verdwijnen, niet altijd met opzet,
maar bijvoorbeeld door brand of
overstroming en dat het patrimonium
moet worden geïnventariseerd en be-
heerd. Hij zegde ludiek : ,,Of het ver-
brandt, of het verdrinkt, of het ver-
dwijnt”.

Daar moeten wij toch even bij blijven
stilstaan. Ik heb opgezocht wat de
wet daarover zegt. Uit het Belgisch
Staatsblad van 3 juni 1987 blijkt dat
op 17 maart 1987 een wet werd goed-
gekeurd strekkende tot het opmaken

van een tienjaarlijkse inventaris van
het vermogen van de Staat, waarin
staat : ,,Artikel 1. In artikel 72 van
de wet van 28 juni 1963 tot wijziging
en aanvulling van de wetten op de
Rijkscomptabiliteit wordt het woord
,,periodiek”  vervangen door de woor-
den ,,ten minste om de tien jaar ;

Artikel 2. De eerste inventaris zal ui-
terlijk op 31 december 1988 beschik-
baar zijn.”

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, in de Commissie heeft u ge-
zegd dat de inventaris van de onroe-
rende goederen beschikbaar is. Ik
heb het Rekenhof geconsulteerd en
daar vindt men er geen spoor van.
Wat heeft u toegelaten te beweren
dat de inventaris van de onroerende
goederen bestond ? Over welke in-
lichtingen beschikt u en het Reken-
hof niet ?

U heeft ook gezegd dat de inventaris
van de roerende goederen niet be-
staat. Dat klopt, er is geen enkel
spoor van te vinden. U draagt een
zeer grote verantwoordelijkheid, te
meer daar u heeft gezegd dat het ver-
brandt, verdrinkt en verdwijnt. Aan-
gezien volgens het Rekenhof iedere
Minister verantwoordelijk is voor de-
ze kwestie, al is men daar niet zeker
van, vraag ik u waarom er geen initia-
tieven zijn genomen om ervoor te
zorgen dat de wettelijk vereiste in-
ventaris op 31 december 1988 was ge-
maakt. Wat zal u doen om die inven-
taris vooralsnog op te maken ? Wij
zijn allen begaan met het patrimo-
nium, het roerend en het onroerend.

Collega Verhaegen heeft onze aan-
dacht erop gevestigd, soms terecht,
soms minder terecht, dat het goed
ware dat er een inventaris zou ko-
men. Ik vermoed dat hij daar straks
zal over spreken als hij zal wijzen op
de noodzaak om dringende werken
uit te voeren aan onroerende en roe-
rende bezittingen.

Mijnheer de Voorzitter, persoonlijk
vind ik het kras dat u, als Voorzitter
van de Executieve, zegt dat u weet
hebt van het feit dat zaken verdwij-
nen of misschien verdwijnen en dat
u tegelijk nalaat initiatieven te nemen
om de wet te doen naleven.

Bijgevolg stel ik de vraag wie in ge-
breke is gebleven en wat dringend zal

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
8 maart 1990 Eindregeling begroting 1982 1090



Vermeiren

worden gedaan om ons patrimonium
te beschermen.

De Voorzitter : De heer Verhaegen
heeft het woord.

De heer G. Verhaegen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Voorzitter van de Executie-
ve, collega’s, wij hebben reeds een
uitvoerig gesprek gehad in de Com-
missie over dit punt van de agenda
dat normaal zonder veel moeilijkhe-
den en bijna zonder bespreking in de
algemene vergadering verloopt. Het
verheugt mij dat wij van dit docu-
ment gebruik kunnen maken om toch
enkele bemerkingen te formuleren in
verband met de rekeningen.

De belangrijkste bemerkingen, ge-
maakt in de Commissie, zijn opgeno-
men in het verslag van de heer Loo-
nes. Wij zullen daarop bijgevolg niet
ingaan.

Mijnheer de Voorzitter, ik wens en-
kel in te haken op de nieuwe wetge-
ving die wij inzake begrotingstech-
niek ook hier in de Vlaamse Raad
wensen aan te passen.

Mijn eerste bemerking is dat wij zo-
wel hier, in Openbare Vergadering,
als in Commissie, de eindregeling van
de begroting 1982 - wij zijn nu reeds
1990 - bespreken. Wij zijn er ons
van bewust dat een aantal factoren
het tijdig indienen van de rekeningen
bemoeilij ken. Wanneer wij dit be-
schouwen vanuit het oogpunt van een
efficiënt beheer van de openbare fi-
nanciën en ook vanuit het oogpunt
van de verantwoordelijkheid van het
Parlement zelf ten opzichte van de
Executieve, is een dergelijke achter-
stand toch onaanvaardbaar.

Ik weet wel dat er tijdens de voorbije
jaren een ernstige inspanning werd
geleverd om die achterstand in te ha-
len. De Voorzitter van de Executieve
heeft in de Commissie gezegd dat hij
in een zeer korte tijdspanne ook de
eindregelingen van 1984 en 1985 zal
indienen.

Wij bevinden ons niet alleen in zulk
een toestand, die in feite ook gedeel-
telijk het gevolg is van de situatie in
de nationale Regering, waar men nu
pas bezig is met de eindregeling 1983.
Bijgevolg doet zich daar hetzelfde fe-
nomeen voor.
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Bovendien is de achterstand op
Vlaams niveau eveneens te wijten
aan thesauriemoeilijkheden. Inder-
daad, wij hebben geen eigen thesau-
rie. Dit geldt zowel voor de Vlaamse
als voor de Franse Gemeenschap.
Tot hiertoe hebben wij ons altijd
goed gevoeld bij de praktische rege-
ling van de nationale thesaurie. Van-
daag rijst echter de vraag of, gelet op
een dergelijk omvangrijk pakket
geldmiddelen voor de Vlaamse Ge-
meenschap en op de vergelijking van
de nationale en de geregionaliseerde
en gecommunautariseerde bevoegd-
heden, de Vlaamse Gemeenschap
niet over een eigen thesaurie moet
beschikken. Inderdaad, de thesaurie
heeft niet alleen de opdracht om de
gegevens te boeken - dus als boek-
houder te fungeren voor onze eigen
financiële middelen - maar zij heeft
ook een enorme invloed op het be-
heer van deze gelden zelf. Daardoor
bekomt men een inzage in en een
gedeeltelijke beheersmogelij kheid
van de globale schulden van de laat-
ste tien jaar, alsook van de openbare
financiën.

Bijgevolg stel ik deze vraag aan de
Executieve, te meer omdat ik onder
de indruk kwam van een belangrijke
nota van de Commissie voor de Fi-
nanciën van de Senaat. Eén van de
raadsheren sprak over de doorzich-
tigheid van onze begrotingstechnie-
ken. Ik denk dat het de moeite waard
is dat ook de Commissie voor Finan-
ciën van de Vlaamse Raad deze be-
langrij ke nota zou onderzoeken.

Daar staan zeer duidelijke suggesties
in, evenals de vraag naar een groter
inzicht in de nationale schuld en in
de evolutie van de financiële midde-
len van de Gemeenschappen en de
Gewesten.

Het artikel 29 van de wet van 28 juni
1989 is een belangrijk nieuw element
in de discussie over de controle van
de rekeningen.

Vanaf het begrotingsjaar 1990 is het
Rekenhof verplicht om in de loop
van de maand mei, volgend op het
einde van het begrotingsjaar een
voorafbeelding te geven van de resul-
taten van de uitvoering van de begro-
ting. Het is geen eindregeling, maar
een prefiguratie. Het is, zoals bij de
vennootschappen, het jaarverslag
van de bedrijfsrevisor - in dit geval

Eindregeling begroting 1982

het Rekenhof - waarin het finan-
cieel verloop van het afgelopen boek-
jaar, aan de hand van gekende gege-
vens, wordt weergegeven.

Deze voorafbeelding kan aanleiding
geven tot de goedkeuring door de
Wetgevende Kamers van een met re-
denen omklede motie voor een voor-
lopige regeling van de betrokken be-
groting. In de loop van de maand
oktober daaropvolgend moet door de
Minister van Financiën het ontwerp
voor een definitieve eindregeling
worden ingediend.

Het artikel 29 kan, vooral voor de
Commissie voor de Financiën, een
belangrijk beheersinstrument zijn om
tot een gesprek te komen tussen het
Parlement en de Executieve over het
afgelopen boekjaar.

Gisteren werd de vraag gesteld of de
Vlaamse Raad de wijziging van de
wet van 28 juni 1989 integraal moet
naleven. In artikel 50, paragraaf 2
van de financieringswet staat dat de
algemene comptabiliteit geldt tot de
Gemeenschappen en de Gewesten
een eigen boekhouding hebben.

Luidens Raadslid E. Flarnant (PVV)
hadden zijn amendementen op het
ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet inzake bijzondere jeugdbij-
stand een betere rechtsbescherming
van de jongeren en hun gezin, een
meer efficiënte en effectieve aanwen-
ding van de subsidies alsmede een
werkelijk op de behoeften afgestemde
hulpverlening tot doel
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De Vlaamse Executieve heeft -
mijns inziens terecht - geopteerd
om vanaf de begroting 1990 het nieu-
we begrotingssysteem toe te passen.

Misschien kan de Commissie voor Fi-
nanciën onderzoeken op welke wijze
deze algemene comptabiliteitswet al
of niet integraal van toepassing kan
zijn en op welke wijze het artikel 29
kan worden toegepast.

Het is een uitdaging voor de Vlaamse
Raad om een jaar na de uitvoering
van de begroting de rekeningen te
bespreken, zodat men weet waar ver-
gissingen werden begaan en waar on-
opgeloste meningsverschillen tussen
het Rekenhof en de Executieve be-
staan.

De subcommissie voor Financiën
voert openhartige gesprekken met
het Rekenhof. Het artikel 29 kan
worden toegepast en zopas beloofde
de Voorzitter van de Executieve om
van zodra de begrotingscontrole in de
Executieve werd besproken zo vlug
mogelijk verslag uit te brengen in de
Commissie voor Financiën.

De eindrekeningen zijn essentieel
voor de parlementaire democratie.
Zij zijn minstens zo belangrijk als het
goedkeuren van de begroting. Een
begroting is immers een raming en
bevat slechts hypothesen. De eindre-
keningen daarentegen geven de reali-
teit weer. Er wordt vastgesteld wat
er. het afgelopen jaar effectief werd
verwezenlijkt. De ramingen en de
verwezenlij kingen  ervan worden erin
weergegeven.

De rekeningen zijn ook de verant-
woording van het gebruik van de ver-
leende financiële machtiging die door
de Vlaamse Raad aan de Executieve
werd gegeven. Het gaat dus om een
belangrijk instrument op voorwaarde
dat ze tijdig worden ingediend. De
wijze waarop dit nu gebeurt heeft ei-
genlijk geen zin. Wij komen te laat
en moeten het voorleggen aan een
Executieve waartegen geen politieke
sancties meer kunnen worden geno-
men. Het is haast een historische
vaststelling van hetgeen 7 à 8 jaar
geleden al of niet is gebeurd.

Ik heb een grote waardering opgevat

voor het werk dat wordt verricht
door het Rekenhof. Ik verwacht dat
het artikel 29 van de nieuwe compta-
biliteitswet ook een klemtoon zal leg-
gen op de informatieopdracht van het
Rekenhof. Die activiteit is de jongste
jaren meer en meer op de voorgrond
getreden. Het Rekenhof wijst ons
ook, zich steunend op artikel 29, op
de eventuele gevaren die schuilen in
de lopende begrotingen en in elk ge-
val in de begrotingen die zijn afge-
handeld.

Wat mijn fractie betreft zullen wij in
elk geval de begroting goedkeuren en
ik vermoed dat de unanieme Vlaam-
se Raad dit ook zal doen. Ik heb ech-
ter deze opmerkingen willen maken,
mijnheer de Voorzitter, omdat het
om een aangelegenheid gaat die
rechtstreeks ingrijpt op de werking
van de Raad. (Applaus)

De Voorzitter
het woord.

: Minister Geens heeft

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, allereerst dank ik de verslag-
gever, de heer Loones, voor zijn uit-
stekend verslag van onze besprekin-
gen in de Commissie, die overigens
zeer interessant waren. Verscheidene
sprekers hebben herhaaldelijk verwe-
zen naar bepaalde punten die daarin
werden behandeld.

De heer Verhaegen betreurt terecht
dat wij hier aan geschiedschrijving
doen of beter dat wij ons bezighou-
den met de analyse van een ver ver-
leden tijd. Eigenlijk doen wij aan
budgettaire archeologie en dat is
geen gezonde toestand. Daarvoor
zijn vele redenen. Ik heb er reeds op
gewezen hoe ver wij momenteel
gevorderd zijn met de voorbereiding
van de documenten in verband met
de rekeningen die bij de Vlaamse
Raad moeten worden ingediend. De
documenten tot en met 1985 zijn naar
het Rekenhof gestuurd, dat ons ook
reeds heeft meegedeeld wanneer het
onderzoek daarvan klaar zal zijn.
Vanaf 1986 is de zaak echter geblok-
keerd, want wij zijn nog altijd afhan-
kelijk van de nationale thesaurie
waarvan wij nog geen gegevens heb-
ben gekregen. In de financieringswet
is opgenomen dat wij voor het einde
van dit jaar een eigen thesaurie moe-

ten organiseren en daaraan wordt
ook gewerkt. Intussen moeten wij te-
vreden zijn met de gegevens die op
nationaal niveau worden verzameld
en aan ons worden doorgestuurd.

De heer Verhaegen heeft gevraagd
of de nieuwe comptabiliteitswet van
vorig jaar ook van toepassing is op
de Vlaamse begroting en beleidsin-
stanties. Het antwoord kan mijns in-
ziens alleen maar positief zijn. De bij-
zondere wet verwijst naar de compta-
biliteitswet van 1963 en dat impli-
ceert vanzelfsprekend ook de wijzi-
gingen die daarop werden of zullen
worden aangebracht. Een andere
vraag is in welke mate of hoe men
zich daaraan conformeert. Moeten
bepaalde modaliteiten niet door de
Vlaamse Gemeenschap worden be-
studeerd ? Op dat gebied suggereert
de heer Verhaegen hierover in de
Vlaamse Raad te debatteren. Dat is
een uitstekende suggestie en wij zul-
len daaraan meewerken.

De heer Vermeiren heeft vragen ge-
steld in verband met het patrimo-
nium. Tijdens de commissiebespre-
kingen  heb ik dit thema ook zelf aan-
gekaart en heb ik er op gewezen dat
het patrimonium van de overheid in
het algemeen en meer bepaald van
gemeenten, Gemeenschappen en
Gewesten enorm uitgebreid is. Een
van de bijkomende, maar zeer be-
langrijke gevolgen van de staatsher-
vorming is dat in vele zaken eens gro-
te schoonmaak wordt gehouden. Het
patriminium van de Staat moet voor
een groot gedeelte aan de Gemeen-
schappen en Gewesten worden over-
gedragen. Hiermee zijn enorme be-
dragen gemoeid. Het gaat immers
om meer dan alleen de onroerende
investeringen, waaraan iedereen on-
middellijk denkt, zoals gebouwen,
bossen, wateroppervlakten enzo-
voort. Dit alles wordt eigendom van
de Vlaamse Gemeenschap. Wij moe-
ten zorgen voor een modern patrimo-
niumbeheer. Daartoe moeten wij in
de eerste plaats een inventaris opma-
ken. Wij zijn daar trouwens volop
mee bezig. Het zou misschien goed
zijn de besluiten die in dit verband
door de Ministerraad werden geno-
men, te bezorgen aan de Vlaamse
Raad.

Vooral in verband met het roerend
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patrimonium rijzen problemen. Er
moet een inventaris worden opge-
maakt en deze moet bestendig wor-
den bijgehouden. In de loop der ja-
ren en door allerlei omstandigheden
is de situatie echter scheef gegroeid.
Wij moeten hier beslist orde op za-
ken stellen.

De heer Verhaegen vraagt welke de
resultaten zijn van de jongste begro-
tingsontwikkeling. Bij de aanvang
van dit debat werd daar trouwens
ook allusie op gemaakt. Ik wil niet
pedant zijn en nog minder een cursus
geven in openbare financiën. Toch
moet ik onderstrepen dat men de za-
ken door elkaar haalt.

Er is enerzijds het begrotingsresul-
taat. Dit is bekend. De collega’s van
de Executieve zijn daarvan op de
hoogte en het werd ook medegedeeld
aan de Vlaamse Raad. Onze begro-
ting vertoonde een tekort van 20,7
miljard. Op 31 december 1989 be-
droeg het tekort 13,2 miljard. De be-
groting werd dus binnen de perken
uitgevoerd.

Andere vragen hielden verband met
de thesaurie. De cijfers die de natio-
nale Minister van Begroting heeft ge-
citeerd, zijn thesauriecijfrers van de
kastoestand. Het betrof namelijk de
stand van inkomsten en uitgaven per
31 december 1989. In die cijfers is
ook het thesaurieresultaat van de Ge-
meenschappen en de Gewesten be-
grepen. Zij mogen niet verward wor-
den met de uitvoering van de begro-
ting. Begrotingsgewijs telt enkel wel-
ke kredieten werden vastgelegd en
voor welk bedrag, of met andere
woorden, welke schulden per 31 de-
cember werden aangegaan. In hoever
die schulden al dan niet zijn betaald,
is een andere zaak. Dat is een thesau-
riekwestie. Aan de hand van het the-
saurietekort wordt het netto te finan-
cieren saldo berekend. Wanneer de
betalingen niet kunnen worden ge-
dekt met inkomsten, moeten lenin-
gen worden aangegaan. Dit mag niet
verward worden met de uitvoering
van de begroting als dusdanig.

Om de toestand van de thesaurie te
bepalen, moeten wij rekening hou-
den met de gegevens van de centrale
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thesaurie. Deze worden steeds met
vertraging bekend gemaakt. Eind
1989 hadden wij nog steeds een boni
door het feit dat sommige betalingen
nog niet waren uitgevoerd. De kre-
dieten die worden vastgelegd geven
steeds met min of meer grote vertra-
ging aanleiding tot betalingen. Dat is
evident. Er worden schulden aange-
gaan en ze moeten dan ook worden
betaald. Dat is het fundamentele ver-
schil bij de aanvang. De heer Geysels
heeft hierop trouwens gealludeerd.

Wij zullen de Vlaamse Raad nauw-
keurig inlichten over het resultaat
van de budgetcontrole. Het is trou-
wens de taak van de Vlaamse Raad
ons hierom te vragen en de Executie-
ve heeft de plicht erop in te gaan.
Inmiddels wil ik niet aan stemming-
makerij doen of het oplaten van
proefballonnetjes. Het is een ernstige
aangelegenheid die wij dan ook ern-
stig zullen aanpakken. Ook de
Vlaamse Raad zal  zijn taak au
sérieux nemen. Trouwens, wij heb-
ben een uitstekende ervaring inzake
de ernst waarmee de begroting in de-
ze instelling wordt behandeld. Ik
vraag de leden van de Raad aan deze
stemmingmakerij niet mee te doen.
Inderdaad, er verschijnen allerlei ge-
ruchten in de pers. Gelukkig beschik-
ken wij over een vrije pers en de vrij-
heid van informatie. De journalisten
doen hun werk. Ik geef toe dat de
Ministers niet allemaal even discreet
zijn. Het enige wat telt is wat aan de
Executieve wordt overgemaakt, wat
op dit niveau wordt beslist en wat
nadien hier door de Vlaamse Raad
wordt bekrachtigd.

Mijnheer de Voorzitter, ziedaar in
het kort het antwoord op de verschil-
lende vragen die mij werden gesteld.

Voor het einde van dit jaar zullen wij
een punt kunnen zetten achter de re-
keningen van 1983, 1984 en ik hoop
ook van 1985. Laat ons hopen dat op
het vlak van de nationale thesaurie
een aanzienlijke vooruitgang wordt
geboekt want vanaf 1986 lopen wij
vast wat de opmaak van de rekening
betreft. Vanzelfsprekend zal dit argu-
ment niet meer gelden voor de reke-
ningen vanaf 1990 aangezien wij in
1991 over een eigen thesaurie zullen
beschikken.

Eindregeling begroting 1982

Wat de concrete vraag van de heer
Verhaegen betreft is, in toepassing
van de nieuwe comptabiliteitswet,
het artikel 9 ook voor ons toepasse-
lijk. Bijgevolg zullen in de toekomst
in de eerste helft van het jaar aan de
Vlaamse Raad de rekeningen moeten
worden voorgelegd in verband met
de uitvoering van de begroting van
het daaropvolgend jaar. Vanaf dat
ogenblik heeft de oefening die wij
vandaag maken ook een reële politie-
ke impact. Nu conformeren wij ons
alleen aan een bestaande wetgeving.
Ik betreur met u dat zulks met een
dergelijke vertraging gebeurt. 

Inderdaad, bepaalde leden die aan de
opstelling van deze begroting hebben
meegewerkt, kunnen trouwens niet
meer ter verantwoording worden ge-
roepen. Laten wij het in de toekomst
beter doen. Trouwens, de nodige in-
strumenten zijn daartoe aanwezig en
het is de plicht van de Vlaamse Raad
om van de uitvoerende macht het res-
pecteren van de wettelijke regelingen
te vragen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, ik dank de
Voorzitter van de Executieve voor
zijn uitvoerig antwoord - dat vol-
gens mij geen antwoord is - betref-
fende het domaniaal beheer van de
goederen.

Net zoals in de Commissie heeft de
Voorzitter opnieuw het probleem ge-
schetst. Maar, ik heb duidelijke vra-
gen gesteld. Ik heb alle begrip voor
de moeilijkheden die de Voorzitter
en de leden van de Executieve onder-
vonden bij het opstellen van de in-
ventaris. Maar, mijnheer de Voorzit-
ter, wij beschikken over een leger
van ambtenaren dat zijn werk moet
doen. Wij hebben een wet die be-
paalt dat vóór 31 december 1988 een
inventaris moet worden opgemaakt.
Die wet bestaat en moet worden na-
geleefd. Wanneer een gewone burger
door een rood licht rijdt of zijn wagen
verkeerd parkeert, wordt hij gever-
baliseerd. Het Parlement stemt een
wet waarin wordt bepaald dat de
ambtenaren vóór 31 december 1988,
onder toezicht van de Executieve,
een bepaald werk moeten uitvoeren
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en de Voorzitter van de Executieve
komt bijna twee jaar na die datum
zeggen dat hij nog altijd met hetzelf-
de probleem kampt. In de Commissie
verklaart hij bovendien dat bepaalde
zaken verdwijnen, onder welke vorm
dan ook - hetzij door brand, hetzij
door verdrinking. Men stelt dat vast
en men doet er niets aan.

Ik kan het niet-antwoord van de
Voorzitter niet aanvaarden. Ik heb
hem duidelijk gevraagd wat hij gaat
doen om de zaak te activeren en er-
over te waken dat de wet wordt nage-
leefd, te meer omdat hij in zijn ant-
woord bevestigt dat het niet over
peanuts gaat, maar over verschillen-
de miljarden. Het gaat dus niet alleen
over onroerende goederen, maar
over enorm veel kunstzaken beho-
rend tot het roerend patrimonium.
Graag zou ik weten wat men gaat
doen om dit mankement te verhel-
pen. Zoals het nu gaat, kan het niet
verder.  Dit  moet met bekwame
spoed worden behandeld.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, de heer Vermeiren was
zo vriendelijk mij de wettekst te be-
zorgen waaraan hij refereert. Het is
een wet van 17 maart 1987, als aan-
vulling van de wetten op de Rijks-
comptabilieit, waarin inderdaad
wordt bepaald dat de eerste inventa-
ris van het patrimonium van het Rijk
uiterlijk op 31 december 1988 be-
schikbaar zal zijn. Hij is ondertekend
door de heren Verhofstadt en Eys-
kens, toenmalige Ministers van Be-
groting en van Financiën. Indien ik
het mij goed herinner was de Rege-
ring op 31 december 1988 ontslagne-
mend. Men heeft het werk blijkbaar
niet kunnen afmaken, maar ik neem
aan dat het grootste gedeelte ervan
gedaan was. Men moet dus aan de
nationale Regering vragen wat ter za-
ke beschikbaar is.

Wat ons betreft is er geen enkel pro-
bleem. Wij kennen ons patrimonium.
Dat is trouwens nog niet veel, maar
wat wij in eigendom hebben is exact
bijgehouden.

De heer F. Vermeiren : Is het niet
veel of is het wel veel ?

Minister G. Geens : Wat ik heb ge-
zegd moet men niet verkeerd inter-
preteren. Een groot gedeelte van het
patrimonium van het Rijk komt over
naar de Vlaamse Gemeenschap. Ik
denk bijvoorbeeld aan de rijksschool-
gebouwen. Deze overdrachtoperatie
is aan de gang en voor een deel reeds
uitgevoerd.

Wij moeten ervoor zorgen dat wij in
de eerste plaats vertrekken van een
juiste inventaris. Dat werk wordt
thans gedaan en wij helpen daarbij.
Verder zullen wij ervoor zorgen dat
die inventaris goed wordt bijgehou-
den en dat er een goed patrimonium-
beheer wordt gevoerd.

Zo zijn wij reeds geruime tijd gebrui-
ker van een gebouw in de Koloniën-
straat, gekocht met bestemming Ne-
derlandse Cultuur, maar de nationale
Regering vraagt ons huur voor dit ge-
bouw dat eigenlijk onze eigendom
zou moeten zijn. De overdracht van
eigendom is nog altijd niet gebeurd
en wij zijn dus nog geen eigenaar als
dusdanig. Dat zijn de problemen die
ik heb bedoeld en dergelijke zaken
worden nu rechtgetrokken.

De Voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
Voorzitter, mag ik nog even kort ant-
woorden ? Ik stel vast dat op 17
maart 1987 een wet werd goedge-
keurd die uitvoerbaar was tegen ein-
de 1988. In maart 1990 is dit werk
nog niet gebeurd en bovendien zegt
de Voorzitter van de Executieve dat
er zaken verdwijnen.

Dit is onduldbaar en ik zal - ook op
een ander niveau - initiatieven ne-
men om die toestand uit de wereld
te helpen.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is de

artikelsgewijze bespreking van het
ontwerp van decreet houdende eind-
regeling van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap en van Instel-
lingen van Openbaar Nut voor het
begrotingsjaar 1982.

TITEL 1

BEGROTING VAN
DE VLAAMSE GEMEENSCHAP

HOOFDSTUK 1

VASTLEGGINGEN GEDAAN
IN UITVOERING VAN

DE BEGROTING

0 1. Vaststelling van de vastleggingen

Artikel 1

De vastleggingen van uitgaven ten
laste van de vastleggingskredieten
van het begrotingsjaar 1982 bedra-
gen, voor de aangelegenheden be-
doeld in artikel 59bis van de Grond-
wet, overeenkomstig de bijgaande ta-
bel A, kolom 6, de som van
F 1.773.305.234.

- Aangenomen.

Artikel 2

De vastleggingen van uitgaven ten
laste van de vastleggingskredieten
van het begrotingsjaar 1982 bedra-
gen, voor de aangelegenheden be-
doeld in artikel 107quater van de
Grondwet, overeenkomstig de bij-
gaande tabel A, kolom 6, de som van
F 8.428.722.605.

- Aangenomen.

9 2. Vaststelling
kredieten

van de vastleggings-

Artikel 3

De vastleggingskredieten omgedeeld
door de Vlaamse Raad voor de aan-
gelegenheden bedoeld in artikel
59bis van de Grondwet belopen voor
de vastleggingen van het begrotings-
jaar 1982 in totaal F 3.298.465.012
(tabel A, kolom 5).
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§ 

Voorzitter

Dit bedrag omvat :

1. een bedrag vastleggingskredieten
van F 2.163.400.000 omgedeeld bij de
begrotingsdecreten en als volgt sa-
mengesteld :

a) oorspronkelijke begroting :
F 2.563.400.000

b) aanpassing der kredieten :
F - 400.000.000

Totaal : F 2.163.400.000

(tabel A, kolommen 1, 2 en 3) ;

2. een bedrag vastleggingskredieten
van F 1.135.065.012 van het begro-
tingsjaar 1981 naar het begrotingsjaar
1982 overgedragen bij toepassing van
de artikels 17 en 18 van de Compta-
biliteitswet van 28 juni 1963 (tabel A,
kolom 4).

- Aangenomen.

Artikel 4

De vastleggingskredieten omgedeeld
door de Vlaamse Raad voor de aan-
gelegenheden bedoeld in art ikel
107quater van de Grondwet belopen
voor de vastleggingen van het begro-
tingsjaar 1982 in totaal F
17.598.230.702 (tabel A, kolom 5).

Dit bedrag omvat :

1. een bedrag vastleggingskredieten
van F 10.180.000.000 omgedeeld bij
de begrotingsdecreten en als volgt sa-
mengesteld :

a) oorspronkelijke begroting :
F 10.480.000.000

b) aanpassing van de kredieten :
F - 300.000.000

Totaal F 10.180.000.000

(tabel A, kolommen 1, 2 en 3) ;

2. een bedrag vastleggingskredieten
van F 7.418.230.702 van het begro-
tingsjaar 1981 naar het begrotingsjaar
1982 overgedragen bij toepassing van
de artikels 17 en 18 van de Compta-
biliteitswet van 28 juni 1963 (tabel A,
kolom 4).

- Aangenomen.

Artikel 5

De in totaal voor het begrotingsjaar
1982 omgedeelde vastleggingskredie-
ten voor de aangelegenheden be-
doeld in artikel 59bis van de Grond-
wet, worden verminderd met een be-
drag van F 1.525.159.778 dat bij toe-
passing van de artikels 17 en 18 van
de comptabiliteitswet van 28 juni
1963 naar het begrotingsjaar 1983
wordt overgedragen. Voor de over-
gedragen kredieten blijft de omdeling
van het begrotingsjaar 1982 behou-
den in het begrotingsjaar 1983 (tabel
A, kolom 8).

gingskredieten voor het begrotings-
jaar 1982, voor de aangelegenheden
bedoeld in artikel 107quater van de
Grondwet, vastgesteld op F
8.428.722.605, som die gelijk is aan
de ten laste van het begrotingsjaar
1982 geboekte vastleggingen (tabel
A, kolommen 6 en 10).

- Aangenomen.

HOOFDSTUK II

ONTVANGSTEN EN UITGAVEN
GEDAAN IN UITVOERING VAN

DE BEGROTING 1982

- Aangenomen.
9 1. Vaststelling van de ontvangsten

Artikel 6

De in totaal voor het begrotingsjaar
1982 omgedeelde vastleggingskredie-
ten, voor de aangelegenheden be-
doeld in artikel 107quater van de
Grondwet, worden verminderd met
een bedrag van F 9.169.508.097 dat
bij toepassing van de artikels 17 en
18 van de Comptabiliteitswet van 28
juni 1963 naar het begrotingsjaar
1983 wordt overgedragen. Voor de
overgedragen kredieten blijft de om-
deling van het begrotingsjaar 1982
behouden in het begrotingsjaar 1983
(tabel A, kolom 8).

- Aangenomen.

Artikel 7

Ingevolge de bepalingen vervat in de
bovenstaande artikels 3 en 5, worden
de definitieve, omgedeelde vastleg-
gingskredieten voor het begrotings-
jaar 1982, voor de aangelegenheden
bedoeld in artikel 59bis van de
Grondwet, vastgesteld op F
1.773.305.234, som die gelijk is aan
de ten laste van het begrotingsjaar
1982 geboekte vastleggingen (tabel
A, kolommen 6 en 10).

- Aangenomen.

Artikel 9

De op het begrotingsjaar 1982 ten be-
hoeve van de Vlaamse Gemeenschap
vastgestelde rechten, voor de aange-
legenheden bedoeld in artikel 59bis
van de Grondwet, bedragen overeen-
komstig de bijgaande tabel B, kolom
3, de som van F -.

Deze som is vastgesteld als volgt :

- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten . . F -
- opbrengst van leningen . F -

(tabel B, kolom 3).

- Aangenomen.

Artikel 10

De op het begrotingsjaar 1982 ten be-
hoeve van de Vlaamse Gemeenschap
vastgestelde rechten, voor de aange-
legenheden  bedoe ld  in  a r t ike l
107quater van de Grondwet, bedra-
gen overeenkomstig de bijgaande ta-
bel B, kolom 3, de som van F - .

Deze som is vastgesteld als volgt :

- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten . . F -
- opbrengst der leningen . F -

(tabel B, kolom 3).

- Aangenomen.
Artikel 8

Ingevolge de bepalingen vervat in de
bovenstaande artikels 4 en 6, worden
de definitieve, omgedeelde vastleg-

Artikel 11

De op hetzelfde begrotingsjaar 1982
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F 

F - 

§ 

F 

Voorzitter b) naar het volgend begrotingsjaar
overgedragen rechten :
- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten .  .  F -

2. ten laste van ordonnanceringskre-
dieten : F 14.172.500

aangerekende ontvangsten voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
59bis van de Grondwet, worden vast-
gesteld op F 30.448.153.306.

De som is vastgesteld als volgt :

- lopende ontvangsten
F 26.263.336.306

- kapitaalontvangsten
F 4.184.817.000

- opbrengst van leningen
F-

Dit bedrag betreft prestaties uitge-
voerd in de loop van het jaar.

Totaal F-
B. Kapitaaluitgaven :

1. ten laste van niet-gesplitste kredie-
ten : F 4.460.810.110

(tabel B, kolommen 5, 6 en 7).

- Aangenomen.

Dat bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :Artikel 14
a) tijdens de vorige jaren :

F 164.269.991
b) in de loop van het jaar :

F 4.296.540.119

De vastgestelde rechten nog te innen
bij de afsluiting van het begrotings-
jaar 1982, voor de aangelegenheden
bedoeld in artikel 107quater van de
Grondwet, bedragen F - .

Deze som is als volgt samengesteld :

a) geannuleerd of in onbepaald uit-
stel gebrachte rechten :

Totaal F 30.448.153.306

(tabel B, kolom 4).
2. ten laste van ordonnanceringskre-
dieten: F 1.857.777.496- Aangenomen.

Dat bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :

Artikel 12
a) tijdens de vorige jaren :

F 622.453.406
b) in de loop van het jaar :

F 1.235.324.090

- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten .  .  F -

De op hetzelfde begrotingsjaar 1982
aangerekende ontvangsten, voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
107quater van de Grondwet, worden
vastgesteld op F 24.102.510.000.

De som is vastgesteld als volgt :

- lopende ontvangsten
F 9.333.010.000

- kapitaalontvangsten
F 14.769.500.000

- opbrengst van leningen
F-

Totaal F-
(tabel C, kolomen 7, 8 en 9).b) naar het volgend begrotingsjaar

overgedragen rechten :
- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten .  .  F -

- Aangenomen.

Artikel 16
Totaal F-

(tabel B, kolommen 5, 6 en 7).

- Aangenomen.

De tijdens het begrotingsjaar 1982
aangerekende ordonnanceringen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 107quater van de Grondwet
worden vastgesteld als volgt :

A. Lopende uitgaven :

1. ten laste van niet-gesplitste kredie-
ten : F 15.329.209.413

Totaal F 24.102.510.000

(tabel B, kolom 4). 9 2. Vaststelling van de uitgaven

- Aangenomen.
Artikel 15

De tijdens het begrotingsjaar 1982
aangerekende ordonnanceringen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 59bis van de Grondwet wor-
den vastgesteld als volgt :

Dit bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :Artikel 13

De vastgestelde rechten nog te innen
bij de afsluiting van het begrotings-
jaar 1982, voor de aangelegenheden
bedoeld in artikel 59bis van de
Grondwet, bedragen F - .

Deze som is als volgt samengesteld :

a) geannuleerd of in onbepaald uit-
stel gebrachte rechten :

a) tijdens de vorige jaren : ’
F 238.026.490

b) in de loop van het jaar :
F 15.091.182.923A. Lopende uitgaven :

1. ten laste van niet-gesplitste kredie-
ten : F 28.566.624.676

2. ten laste van ordonnanceringskre-
dieten: F 55.592.947

Dat bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :

Dit bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :

- lopende ontvangsten . . F -
- kapitaalontvangsten .  .  F -

a) tijdens de vorige jaren :
F 1.985.845.876

b) in de loop van het jaar :
F 26.580.778.800

a) tijdens de vorige jaren :
F 17.318.352

b) in de loop van het jaar :
F 38.274.595Totaal F-
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a) 

a) 

§ 

Voorzitter

B. Kapitaaluitgaven :

1. ten laste van niet-gesplitste kredie-
ten : F 8.636.433.556

Dit bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :

a) tijdens de vorige jaren :
F 66.340.907

b) in de loop van het jaar :
F 8.570.092.649

2. ten laste van ordonnanceringskre-
dieten : F 6.503.067.562

Dit bedrag betreft prestaties uitge-
voerd :

a) tijdens de vorige jaren :
F 2.763.113.449

b) in de loop van het jaar :
F 3.739.954.113

(tabel C, kolommen 7, 8 en 9).

- Aangenomen.

Artikel 17

De ten laste van het begrotingsjaar
1982 uitgevoerde betalingen, verant-
woord of geregulariseerd, bedragen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 59bis van de Grondwet :

voor de niet-gesplitste kredieten :
F 33.027.434.786 - F 45.021.516 =

F 32.982.413.270

voor de ordonnanceringskredieten :
F 1.871.949.996 - F 815.500 =

F 1.871.134.496

(tabel C, kolommen 7-10).

- Aangenomen.

Artikel 18

De ten laste van het begrotingsjaar
1982 uitgevoerde betalingen, verant-
woord of geregulariseerd, bedragen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 107quater van de Grondwet :

voor de niet-gesplitste kredieten :
F 23.965.642.969 - F 1.748.050.187

= F 22.217.592.782

voor de ordonnanceringskredieten :
F 6.558.660.509 - F 11.849.000 =-

F 6.546.811.509

(tabel C, kolommen 7-10).

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
8 maart 1990

- Aangenomen.

Artikel 19

De ten laste van de begroting 1982
aangerekende betalingen waarvan,
bij toepassing van artikel 32 van de
Comptabiliteitswet van 28 juni 1963,
de verantwoording of de regularisatie
naar een volgend begrotingsjaar
wordt verwezen, bedragen voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
59bis van de Grondwet :

voor de niet-gesplitste kredieten :
F 45.021.516

voor de ordonnanceringskredieten :
F 815.500

(tabel C, kolom 10).

- Aangenomen.

Artikel 20

De ten laste van de begroting 1982
aangerekende betalingen waarvan,
bij toepassing van artikel 32 van de
Comptabiliteitswet van 28 juni 1963,
de verantwoording of de regularisatie
naar een volgend begrotingsjaar
wordt verwezen, bedragen voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
107quater van de Grondwet :

voor de niet-gesplitste kredieten :
F 1.748.050.187

voor de ordonnanceringskredieten :
F 11.849.000

(tabel C, kolom 10).

- Aangenomen.

9 3. Vaststelling van de
dieten

betalingskre-

Artikel 21

De betalingskredieten beschikbaar
gesteld aan en omgedeeld door de
Vlaamse Raad belopen voor het be-
grotingsjaar 1982, voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 59bis
van de Grondwet :

voor de lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 32.995.975.039
- ordonnanceringskredieten :

F 16.400.000

Eindregeling begroting 1982

voor de kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 5.216.291.247
- ordonnanceringskredieten :

F 2.079.257.241

(tabel C, kolom 6).

Die bedragen omvatten :

1. De betalingskredieten bestemd bij
de begrotingsdecreten en bij decreet,
als volgt onderverdeeld :

1. Oorspronkelijke begrotingen :

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 26.862.600.000
- ordonnanceringskredieten :

F 16.400.000

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 3.776.200.000
- ordonnanceringskredieten :

F 1.882.500.000

(tabel C, kolom 2) ;

2.

1.

4
-

-

b)
-

-

2.

4
-

-

b)
-

-

Aanpassing van de kredieten :

Vermeerderingen :

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 2.308.600.000
ordonnanceringskredieten :

F-

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 753.800.000
ordonnanceringskredieten :

F 433.000.000

Verminderingen :

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 305.000.000
ordonnanceringskredieten :

F-

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 52.100.000
ordonnanceringskredieten :

F 400.000.000

(tabel C, kolommen 3 en 4) ;

II. De overdrachten van betalings-
kredieten bij toepassing van de arti-
kels 17 en 18 van de Comptabiliteits-
wet van 28 juni 1963 en van speciale
bepalingen, als volgt samengesteld :
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a) 

a) 

b) 

a) 

b) 

a) lopende uitgaven : 
niet-gesplitste kredieten : 

F — 
ordonnanceringskredieten : 

F- 

Voorzitter

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 4.129.775.039
- ordonnanceringskredieten :

F-

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 738.391.247
- ordonnanceringskredieten :

F 163.757.241

(tabel C, kolom 5).

- Aangenomen.

Artikel 22

De betalingskredieten beschikbaar
gesteld aan en omgedeeld door de
Vlaamse Raad bedragen voor het be-
grotingsjaar 1982, voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 107qua-
ter van de Grondwet :

voor de lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 16.672.775.905
- ordonnanceringskredieten :

F 232.290.001

voor de kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 11.033.526.305
- ordonnanceringskredieten :

F 8.817.152.917

(tabel C, kolom 6).

Die bedragen omvatten :

1. De betalingskredieten bestemd bij
de begrotingsdecreten en bij decreet,
onderverdeeld als volgt :

1. Oorspronkelijke begrotingen :

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 15.896.900.000
- ordonnanceringskredieten :

F 89.000.000

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 8.049.500.000
- ordonnanceringskredieten :

F 5.626.800.000

(tabel C, kolom 2) ;

2. Aanpassingen van de kredieten :

1.

4
-

-

bl
-

-

2.

al
-

-

b)
-

-

Verminderingen :

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 618.400.000
ordonnanceringskredieten :

F 20.400.000

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 100.200.000
ordonnanceringskredieten :

F 822.300.000

(tabel C, kolommen 3 en 4) ;

Vermeerderingen :

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 371.300.000
ordonnanceringskredieten :

F-

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 635.000.000
ordonnanceringskredieten :

F 555.000.000

II. De overdrachten van betalings-
kredieten bij toepassing van de arti-
kels 17 en 18 van de Comptabiliteits-
wet van 28 juni 1963 en van speciale
bepalingen, als volgt samengesteld :

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 1.022.975.905
- ordonnanceringskredieten :

F 163.690.001

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 2.449.226.305
- ordonnanceringskredieten :

F 3.457.652.917

(tabel C, kolom 5).

- Aangenomen.

Artikel 23

Het bedrag van de voor het begro-
tingsjaar 1982 beschikbaar gestelde
omgedeelde betalingskredieten
wordt als volgt verminderd, voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
59bis van de Grondwet :

1. De betalingskredieten die naar het
volgend begrotingsjaar worden over-
gedragen bij toepassing van de arti-

kels 17 en 18 van de Comptabiliteits-
wet van 28 juni 1963 en van speciale
bepalingen :

4-

-

bl-

-

II.

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 4.543.469.379
ordonnanceringskredieten :

F 2.227.500

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 758.398.216
ordonnanceringskredieten :

F 221.479.745

De beschikbaar gebleven beta-
lingskredieten die worden
leerd bedragen voor :

4-

-

b)-

-

geannu-

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F-
ordonnanceringskredieten :

F-

(tabel C, kolommen 13 en 14).

De omdeling  van de over te dragen
betalingskredieten blijft behouden in
het begrotingsjaar 1983.

- Aangenomen.

Artikel 24

Het bedrag van de voor het begro-
tingsjaar 1982 beschikbaar gestelde
omgedeelde betalingskredieten
wordt als volgt verminderd, voor de
aangelegenheden bedoeld in artikel
107quater van de Grondwet :

1. De betalingskredieten die naar het
volgend begrotingsjaar worden over-
gedragen bij toepassing van de arti-
kels 17 en 18 van de Comptabiliteits-
wet van 28 juni 1963 en van de specia-
le bepalingen :

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 1.343.566.492
- ordonnanceringskredieten :

F 176.697.054
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Voorzitter worden toegewezen zoals aangeduid
in tabel D.

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F 2.422.149.645
- ordonnanceringskredieten :

F 2.314.085.355

- Aangenomen.

II. De beschikbaar gebleven beta-
lingskredieten die worden geannu-
leerd bedragen voor :

a) lopende uitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F -
- ordonnanceringskredieten :

F-

Aanvullende kredieten worden toe-
gekend tot dekking van de uitgaven
gedaan buiten of boven de omgedeel-
de kredieten uitgetrokken voor het
begrotingsjaar 1982, voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 107qua-
ter van de Grondwet.

Deze kredieten zijn als volgt samen-
gesteld :

b) kapitaaluitgaven :
- niet-gesplitste kredieten :

F -
- ordonnanceringskredieten :

F-

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F-
ordonnanceringskredieten :

F-

(tabel C, kolommen 13 en 14).

De omdeling  van de over te dragen
betalingskredieten blijft behouden in
het begrotingsjaar 1983.

1.
-

-

2.
-

-

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 25.056.896
ordonnanceringskredieten :

F-

- Aangenomen. Totaal

(tabel C, kolom 11).

Artikel 25

Aanvullende kredieten worden toe-
gekend tot dekking van de uitgaven
gedaan buiten of boven de omgedeel-
de kredieten uitgetrokken voor het
begrotingsjaar 1982, voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 59bis
van de Grondwet.

Deze bijkomende betalingskredieten
worden toegewezen zoals aangeduid
in tabel D.

- Aangenomen.

Deze kredieten zijn als volgt samen-
gesteld :

lopende uitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 114.119.016
- ordonnanceringskredieten :

F-

Ingevolge de bepalingen van de arti-
kels 21, 23 en 25 hierboven worden
de definitieve kredieten voor het be-
grotingsjaar 1982 voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 59bis
van de Grondwet als volgt vastge-
steld :

kapitaaluitgaven :
niet-gesplitste kredieten :

F 2.917.079
ordonnanceringskredieten :

F-

1) lopende verrichtingen :
- niet-gesplitste kredieten :

F 28.566.624.676
- ordonnanceringskredieten :

F 14.172.500

2) kapitaalverrichtingen :
- niet-gesplitste kredieten :

F 4.460.810.110Totaal F 117.036.095

(tabel C, kolom 11).

Deze bijkomende betalingskredieten
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Artikel 26

F 25.056.896

Artikel 27

- ordonnanceringskredieten :
F 1.857.777.496

Die sommen zijn gelijk aan de ordon-

Eindregeling begroting 1982

nanceringen aangerekend ten laste
van de begroting 1982, overeenkom-
stig tabel C, kolommen 7 en 15.

- Aangenomen.

Artikel 28

Ingevolge de bepalingen van de arti-
kels 22, 24 en 26 hierboven worden
de definitieve kredieten voor het be-
grotingsjaar 1982 voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 107qua-
ter van de Grondwet als volgt vastge-
steld :

1) lopende verrichtingen :
- niet-gesplitste kredieten :

F 15.329.209.413
- ordonnanceringskredieten :

F 55.592.947

2) kapitaalverrichtingen :
- niet-gesplitste kredieten :

F 8.636.433.556
- ordonnanceringskredieten :

F 6.503.067.562

Die sommen zijn gelijk aan de ordon-
nanceringen aangerekend ten laste
van de begroting 1982, overeenkom-
stig tabel C, kolommen 7 en 15.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK III

ONTVANGSTEN EN UITGAVEN
GEDAAN IN UITVOERING VAN

DE AFZONDERLIJKE SECTIE
VAN DE BEGROTING 1982

Artikel 29

De ontvangsten van het begrotings-
jaar 1982 geboekt op de Afzonderlij-
ke Sectie van de begroting bedragen
F 9.548.130.034 voor de aangelegen-
heden bedoeld in artikel 59bis van de
Grondwet (tabel E, kolom 4).

- Aangenomen.

Artikel 30

De ontvangsten van het begrotings-
jaar 1982 geboekt op de Afzonderlij-
ke Sectie van de begroting bedragen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 107quater van de Grondwet :
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- lopende verrichtingen :
F 12.999.761.720

- kapitaalverrichtingen :
F 8.316.321.371

(tabel E, kolom 4).

- Aangenomen.

Artikel 31

De uitgaven van het begrotingsjaar
1982 aangerekend op de Afzonderlij-
ke Sectie van de begroting bedragen
F 10.375.658.610 (tabel E, kolom 5).

Dit bedrag omvat :

- verantwoorde of geregulariseerde
betalingen : F 10.369.728.915

- betalingen waarvan de verant-
woording of de regularisatie bij toe-
passing van artikel 32 van de Comp-
tabiliteitswet van 28 juni 1963 naar
een volgend begrotingsjaar wordt
verwezen : F 5.929.695

(tabel E, kolom 6).

- Aangenomen.

Artikel 32

De uitgaven van het begrotingsjaar
1982 aangerekend op de Afzonderlij-
ke Sectie van de begroting bedragen
voor de aangelegenheden bedoeld in
artikel 107quater van de Grondwet
voor de

- lopende verrichtingen :
F 11.287.247.361

- kapitaalverrichtingen :
F 8.493.275.755

(tabel E, kolom 5).

Deze bedragen omvatten :

- verantwoorde of geregulariseerde
betalingen :
- lopende verrichtingen :

F 11.287.247.361
- kapitaalverrichtingen :

F 8.493.275.755

- betalingen waarvan de verant-
woording of de regularisatie bij toe-
passing van artikel 32 van de Comp-
tabiliteitswet van 28 juni 1963 naar
een volgend begrotingsjaar wordt
verwezen :

- lopende verrichtingen .  F -
- kapitaalverrichtingen .  F -

(tabel E, kolom 6).

- Aangenomen.

Artikel 33

De algemene eindcijfers van de Af-
zonderlijke Sectie van de begroting
1982 worden voor de aangelegenhe-
den bedoeld in artikel 59bis van de
Grondwet, als volgt vastgesteld :

 875.129.180. Het aldus bekomen
eindsaldo omvat creditsaldi ten be-
drage van F 1.885.213.833 en debet-
saldi  ten bedrage van F
2.760.343.013. In dezelfde samenstel-
ling worden deze saldi overgedragen
naar de rekening van het begrotings-
jaar 1983.

- Aangenomen.

TITEL II

VERRICHTINGEN GEDAAN TER
UITVOERING VAN DE

- ontvangsten :
F 9.548.130.034

BEGROTINGEN VAN
DE INSTELLINGEN VAN

OPENBAAR NUT

F 10.375.658.610
VAN CATEGORIE A, OPGESOMD IN

ARTIKEL 1 VAN DE WET VAN
16 MAART 1954

- uitgaven :

Uitgavenexcedent :
F 827.528.576 HOOFDSTUK 1

(tabel E, kolommen 4, 5 en 7).

Dat tekort, gevoegd bij het tekort
van F 2.375.892.519 van het voor-
gaande begrotingsjaar, verhoogt dit
tekort tot F 3.203.421.095. Het aldus
bekomen eindsaldo omvat creditsaldi
ten bedrage van F. 180.598.953 en
debe t sa ld i  t en  bedrage  van  F .
3.384.020.048.

In dezelfde samenstelling worden de-
ze saldi overgedragen naar de reke-
ning van het begrotingsjaar 1983.

OPENBARE
AFVALSTOFFENMAATSCHAPPIJ

VOOR HET VLAAMS GEWEST
(OVAM), INGESTELD BIJ DECREET

VAN 2 JULI 1981
(BS 25 JULI 1981)

0 1. Vorige jaren

Artikel 35

De eindregeling van de begroting van
OVAM is, voor het begrotingsjaar
1981, als volgt vastgesteld :

- Aangenomen.

Artikel 34

De algemene eindcijfers van de Af-
zonderlijke Sectie van de begroting
1982 worden voor de aangelegenhe-
den bedoeld in artikel 107quater van
de Grondwet, als volgt vastgesteld :

- ontvangsten :
F 21.316.083.091

- uitgaven :
F 19.780.523.116

Ontvangstenexcedent :
F 1.535.559.975

(tabel E, kolommen 4, 5 en 7).

Dit excedent in mindering gebracht
van het tekort van F 2.410.689.155
van het voorgaande begrotingsjaar,
r esu l t ee r t  in  een  t ekor t  van  F

a) De ontvangsten

De ontvangsten die geboekt werden
in de rekening opgesteld onder het
gezag van de Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu
bedragen, zoals blijkt uit bijgaande
tabel F, kolom 2, de som van F
27.000.000.

b) De uitgaven

De uitgaven die in deze rekening op-
genomen werden bedragen, zoals
blijkt uit de bijgevoegde tabel F, ko-
lom 3, de som van F 882.312.

c) Algemene uitslag

De eindcijfers van de begroting voor
het jaar 1981 worden vastgesteld als
volgt :
- ontvangsten (littera a)

F 27.000.000
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- uitgaven (littera b)
F 882.312

dende  goedkeuring van het Europees
Sociaal Handvest en de Bijlage, op-
gemaakt te Turijn op 18 oktober 1961
- 269 (1989-1990)  - Nrs. 1 en 2

- overschot . . . . F 26.117.688

- Aangenomen.

0 2. Lopend jaar

Artikel 36

De eindregeling van de begroting van
OVAM is, voor het begrotingsjaar
1982, als volgt vastgesteld :

a) De ontvangsten

De ontvangsten die geboekt werden
in de rekening opgesteld onder het
gezag van de Gemeenschapsminister
van Leefmilieu, Waterbeleid en On-
derwijs bedragen, zoals blijkt uit bij-
gaande tabel F, kolom 2, de som van
F 157.048.855.

b) De uitgaven

De uitgaven die in deze rekening op-
genomen werden bedragen, zoals
blijkt uit de bijgevoegde tabel F, ko-
lom 3, de som van F 99.698.648.

c) Algemene uitslag

De eindcijfers van de begroting voor
het jaar 1982 worden vastgesteld als
volgt :

- ontvangsten (littera a)
F 157.048.855

- uitgaven (littera b)
F 99.698.648

- overschot . . . . F 57.350.207

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

De hoofdelijke stemming over het
gehele ontwerp van decreet zal om-
streeks 16 uur worden gehouden.

ONTWERP VAN DECREET hou-

Algemene bespreking

De Voorzitier : Aan de orde is het
ontwerp van decreet houdende goed-
keuring van het Europees Sociaal
Handvest en de Bijlage, opgemaakt
te Turijn op 18 oktober 1961.

De algemene bespreking is geopend.

De heer Van Wambeke, verslagge-
ver, heeft het woord.

De heer H. Van Wambeke, verslag-
gever (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, colle-
ga’s, toen collega Geysels in het be-
gin van de vergadering spak over een
historische dag omdat wij hier een
verdrag behandelden uit 1961, wou
ik hem zeggen dat een kinderhand
toch gauw is gevuld. Immers, de lij-
densweg van dit verdrag is nog hele-
maal niet teneinde, aangezien het
nog de nationale weg moet opgaan.
Trouwens, degenen onder ons die
ook lid zijn van de nationale Com-
missie voor Buitenlandse Zaken, we-
ten uit ervaring hoe moeilijk het soms
is om internationale verdragen gera-
tificeerd te krijgen. Meestal is dit niet
omdat de Minister van Buitenlandse
Zaken in gebreke blijft, maar omdat
de zogenoemde technische Ministers
om één of andere reden beslissen het
verdrag nog wat in hun lade te hou-
den. Wij moeten echter ook toegeven
dat het door de staatshervorming
complexer geworden is om telkens
verdragen goedgekeurd te krijgen,
vooral wanneer daarin materies moe-
ten worden behandeld die ook de
Gemeenschappen of de Gewesten
aanbelangen.

Van meet af aan wens ik hier te stel-
len, mijnheer de Voorzitter, dat wij
hier geen verwarring mogen laten
ontstaan. De tekst die thans wordt
behandeld komt uit de Raad van Eu-
ropa en niet uit de Europese Com-
missie of uit de Europese Raad, waar
men op dit ogenblik ook bezig is met
de sociale bepalingen. Wanneer wij
de jongste weken en maanden spre-
ken over het sociale Europa, dan be-
doelen wij wel degelijk de initiatieven

die door de Commissie en de Euro-
pese Raad worden genomen.

Wat is er nu precies gebeurd ? Op 4
november 1950 had de Raad van Eu-
ropa een Verdrag aangenomen tot
Bescherming van de Rechten van de
Mens en de Fundamentele Vrijhe-
den. Dat is trouwens een zeer belang-
rijk Verdrag dat België reeds in 1955
heeft geratificieerd.  Op 18 oktober
1961 heeft diezelfde Raad van Euro-
pa de tekst van het Europees Sociaal
Handvest laten goedkeuren met de
bedoeling dat het een tegenhanger
zou vormen voor het eerste Verdrag
uit 1950, waar het ging over de rech-
ten van de mens, maar nu met bepa-
lingen op het sociale vlak.

Men kan zich afvragen waarom deze
tekst zolang in de ministeriële lade is
blijven liggen. Eén van de redenen is
ongetwijfeld het artikel 6, paragraaf
4, waarin wordt gesproken over het
stakingsrecht dat ook voor de open-
bare sector zou gelden. De vraag of
de werknemers in de openbare sector
al dan niet stakingsrecht hebben is
van louter academische aard die door
de feiten reeds lang werd achter-
haald.

Wij kunnen niet ontkennen dat er
sinds 1960 tot op vandaag, ook op
het vlak van het sociaal recht, een
serieuze evolutie is geweest. Ik ver-
wijs hierbij naar artikel 32 waarin
staat : ,,De bepalingen van het onder-
havige Handvest laten de bepalingen
van nationaal recht en van alle reeds
van kracht zijnde of nog van kracht
wordende bilaterale of multilaterale
verdragen of overeenkomsten welke
gunstiger zijn voor de beschermde
personen, onverlet”. Men zou eens
de moeite moeten doen om na te
gaan wat er in die dertig jaar op so-
ciaal vlak is gebeurd en niet alleen
bij ons, maar ook in de ons omrin-
gende landen, om te zien of wij niet
reeds een grote stap verder zijn dan
de bepalingen die in het Verdrag van
Turijn zijn opgenomen.

Ik zal even een korte historiek schet-
sen. U moet echter weten dat tot
1980 de Vlaamse Raad niet bevoegd
was om deze materie te behandelen.
Dat komt echter niet ter sprake, om-
dat wij nu toch al zoveel later zijn.
Merkwaardig is dat op 15 december
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Van Wambeke

1981 Senator Stan De Clercq in de
Senaat een voorstel van wet tot goed-

keuring van het  Europees Sociaal
Handvest heeft ingediend en waarin
letterlijk alle verdragsbepalingen
worden weergegeven. Hierbij vraag
ik mij af of gewone parlementsleden
zoals u en ik voorstellen van wet kun-
nen indienen ter bekrachtiging van
internationale verdragen. Dit voor-
stel werd echter nooit besproken.
Maar 10 jaar geleden waren er toch
collega’s bekommerd over het uitblij-
ven van de goedkeuring.

In 1983 heeft de Franstalige Gemeen-
schapsraad het ontwerp wel goedge-
keurd. Wij zijn ditmaal niet op de
meet, maar wel met ettelijke lengtes
en jaren geklopt.

Op 19 oktober 1989, wat tocht recent
is, werd eindelijk het wetsontwerp
door de Regering ingediend. Het ver-
scheen reeds driemaal op de agenda
van de Commissie voor Buitenlandse
Zaken. De laatste keer werd het, op
vraag van de nationale Commissie
voor Sociale Zaken, verwezen naar
deze Commissie, omdat het verdrag
grotendeels bepalingen van sociaal
recht bevat. Wij zijn nog niet op de
hoogte wanneer het ontwerp op-
nieuw in de Commissie voor Buiten-
landse Zaken zal kunnen worden be-
sproken. In ieder geval, het zal niet
voor vandaag zijn.

Op 27 november 1989 werd het voor-
liggende ontwerp van decreet door
de Commissie voor Externe Aangele-
genheden behandeld.

Telkens opnieuw komt de vraag ter
sprake over de verdragsrechtelijke
bevoegdheid van de Raad in dergelij-
ke materies, waarop vele collega’s
nog geen klaar zich hebben.

Elk commissielid ging er wel mee ak-
koord dat de Vlaamse Raad maar be-
voegd kan zijn voor de hem door de
Grondwet toegewezen materies. Een
aantal artikelen in het onderhavige
verdrag verwijzen, ons inziens, naar
nationale materies en overstijgen
derhalve onze bevoegdheid.

De vraag werd gesteld - zij zal wel-
licht worden herhaald - wat er ge-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
8 maart 1990

De Voorzitter van de Executieve
heeft daarop geantwoord dat er geen
volgorde werd bepaald waarin de As-
semblées het verdrag moeten goed-
keuren. Ik citeer : Jndien  de Vlaam-
se Raad instemt met een verdrag,
maar één van de andere Raden niet,
dan is de Vlaamse Gemeenschap ge-
bonden door de tekst van het ver-
drag, maar dan kan alleen hier recht
worden gezocht”.

schiedt  indien één van de vier betrok-
ken Assemblées het verdrag weigert
goed te keuren of de goedkeuring op
de lange baan schuift.

graag opstellen als kampioenen van
de sociale vooruitgang, van de sociale
wetgeving, van de sociale verworven-
heden enzovoort, hoeven daarover
echter niet zo fier te zijn, want wij
behoren tot de allerlaatste landen
van de Raad van Europa die dit ver-
drag goedkeuren en de weg is nog
niet helemaal afgelegd, vermits het
nog de goedkeuring van het nationale
Parlement moet krijgen.

Mijnheer de Minister, ik heb ter zake
mijn twijfels, wat ik ook reeds in de
Commissie heb gezegd. Indien één
van de vier Assemblées zijn goedkeu-
ring niet geeft, dan zal het Staats-
hoofd waarschijnlijk weigeren om
zijn handtekening te zetten. Dan zal
het ook nooit in het Staatsblad ver-
schijnen. Zolang het niet in het
Staatsblad is verschenen, zie ik niet
in op welke basis men recht kan doen
gelden.

Eens te meer, kijken wij uit naar de
derde fase van de staatshervorming
en hopen dat dit dossier dan voor-
goed zal worden geregeld zodanig dat
de Vlaamse Gemeenschap weet waar
zij aan toe is.

Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, ten slotte wijs ik erop
dat het enige artikel van het verdrag
waarover wij ons moesten uitspreken
met unanimiteit werd goedgekeurd.
Wellicht zullen wij bij de stemming
vanmiddag dezelfde unanimiteit voor
de goedkeuring vinden.

De Voorzitter : De heer Kempinaire
heeft het woord.

De heer A. Kempinaire (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Voorzitter van de Executie-
ve, dames en heren, mijn fractie zal
het ontwerp van decreet houdende
goedkeuring van het Europees So-
ciaal Handvest en de bijlage, zoals de
verslaggever dat wenst, goedkeuren.

Het verheugt ons dat dit Handvest
uiteindelijk, 29 jaar nadat het werd
opgemaakt, ook in deze Assemblée
wordt goedgekeurd. Wij die ons zo

Op de vraag waarom het negenen-
twintig jaar moest duren kregen wij
nooit een duidelijk antwoord en dit
terwijl onze sociale wetgeving wel-
licht voor honderd procent voldoet
aan dit Handvest en op vele vlakken
reeds verder staat. Maar zelfs als wij
dit decreet vandaag eenparig goed-
keuren, blijft het voorlopig nog dode
letter, omdat het nog moet worden
goedgekeurd door de nationale wet-
gever. De Franse Gemeenschapsraad
keurde dit Handvest evenwel al in
1983 goed. Ten slotte zullen wij nog
moeten wachten op de bekrachtiging
en de afkondiging door het Staats-
hoofd.

Misschien schrijven wij vandaag con-
stitutionele geschiedenis. De Vlaam-
se Gemeenschap maakt voor het
eerst gebruik van een verdragsrechte-
lijke bevoegdheid die ze misschien
nog niet heeft. En misschien zullen
er in de toekomst problemen rijzen
voor verdragen die niet op een zo
duidelijke unanimiteit kunnen reke-
nen in al de instellingen waardoor ze
moeten worden geloodst.

Mijnheer de Voorzitter, u hebt ons
ooit een lijst beloofd van verdragen
die nog hangende zijn. Van de twin-
tig verdragen die door de Raad van
Europa zijn goedgekeurd, zijn er ze-
ker nog een vijftal niet ondertekend
en een elftal wel ondertekend maar
niet geratificeerd.

Voor een hele reeks van die verdra-
gen zijn wij zeker bevoegd. Ik denk
aan het juridisch statuut van de mi-
grante arbeiders, het behoud van de
natuurlijke omgeving, de conventie
in verband met de bescherming van
de gegevens vervat in databanken, de
conventie in verband met het geweld
ook in de sport, de conventie in ver-
band met het behoud en de bescher-
ming van het archtitecturaal  patrimo-
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nium, de conventie in verband met
de bescherming van experimenten
met dieren enzovoort.

Een hele reeds die nog niet werden
geratificeerd, laat staan door België,
zouden te berde moeten kunnen wor-
den gebracht. Ons land zal dan ook
telkens en opnieuw moeten wachten
op de goedkeuring van al zijn legisla-
tieve instellingen vooraleer, u heeft
het zelf gezegd, het Staatshoofd er
wellicht kan toe worden bewogen de
verdragsrechtelijke teksten te be-
krachtigen en te onderzoeken. Voor
vele van deze reeds oude conventies
- er zijn er van in de jaren 70 -
zullen wij jaren moeten wachten
vooraleer wij onze toetreding kunnen
bevestigen.

U heeft in de Commissie geant-
woord, mijnheer de Minister, dat in-
dien de Vlaamse Raad instemt met
een verdrag maar een van de andere
Raden niet, de Vlaamse Gemeen-
schap door de tekst van het verdrag
is gebonden. Ik stel daarbij toch vra-
gen. U zegt zelf dat het Staatshoofd
wellicht nooit een verdrag zal onder-
tekenen dat niet door alle constitue-
rende organen die het moeten onder-
schrijven, werd goedgekeurd. Daar
zal het in elk geval al dode letter blij-
ven. U zegt dat het mogelijk is dat
alleen de Vlaamse Gemeenschap kan
gebonden zijn.

In het Europees Sociaal Handvest
zijn geen afdwingbare bepalingen in-
geschreven en zijn er geen sancties
bepaald, wat voor andere verdragen
wel het geval is. Wat de sancties be-
treft kan een derde staat die zich
eventueel tot ons zou wenden om bij-
voorbeeld schadevergoeding te vra-
gen of om verhaal te nemen, zich nog
altijd maar richten tot de nationale
wetgever.

Wij zullen door het goedkeuren van
dit Handvest wellicht een morele vol-
doening verkrijgen maar er zullen
nog heel wat problemen rijzen in ver-
band met het internationaal publiek
recht en meer in het bijzonder in ver-
band met het internationaal ver-
dragsrecht.

Wij beschikken in de Vlaamse Raad

weliswaar niet over een Commissie
voor Justitie. Het is echter ook nu
niet en hier niet de plaats om over
dit probleem te discussiëren.

Het zou echter goed zijn, dat is de
bedoeling van mijn uiteenzetting, dat
uw diensten een gefundeerd docu-
ment aan ons zouden bezorgen waar-
aan constitutionalisten, meer bepaald
specialisten in het internationaal pu-
bliek recht en in het internationaal
verdragsrecht, zouden meewerken
om eens juist te zeggen waarvoor wij
verdragsrechtelijk bevoegd zijn en
hoe derde landen staan tegenover de
Vlaamse Gemeenschap. Uw departe-
ment is toch bevoegd voor internatio-
nale betrekkingen. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik wens verslaggever Van
Wambeke te danken voor zijn schrif-
telijk verslag en voor de toelichting
die hij hier heeft gegeven. Op twee
punten wens ik nader in te gaan.

Ten eerste is er de laattijdige goed-
keuring van dit verdrag door de in-
stanties van ons land. Het verdrag is
inderdaad 29 jaar oud. De procedure
werd tijdens de vorige Executieve
door de heer Deprez in de Vlaamse
Raad op gang gebracht en vandaag
wordt het goedgekeurd.

In de Senaat is dit reeds gebeurd,
maar de Kamer blijft nog achter. In
de Kamercommissie voor de Buiten-
landse Betrekkingen werd het ver-
drag reeds enkele keren geagen-
deerd, maar men heeft daar blijkbaar
andere dringende aangelegenheden.
Dat het nu toch op de agenda van de
Kamer staat is te danken aan de hui-
dige Minister van Tewerkstelling en
Arbeid, de heer Van den Brande, die
het verdrag terug heeft opgedolven.
Misschien was dit wel omdat er ver-
warring zou kunnen ontstaan met het
Europese Sociale Handvest waarover
veel wordt gesproken in het kader
van de Europese eenmaking.

Als gevolg van dit alles rijst de vraag
wat er moet gebeuren wanneer een
of andere wetgevende vergadering
dit verdrag niet zou goedkeuren. Er

bestaat een analoog probleem in ver-
band met de grensoverschrijdende
samenwerking in Beneluxverband.
Dit werd reeds goedgekeurd door de
Kamer en de Senaat, door de Vlaam-
se Raad, maar nog niet door de Raad
van de Franse Gemeenschap.

Wij hebben de Minister van Buiten-
landse Zaken gevraagd wat er moest
gebeuren indien de Franse Ge’meen-
schap dit verdrag niet wil goedkeu-
ren. De Minister antwoordde dat wij
door de goedkeuring toch gebonden
zijn en ik zeg hetzelfde voor dit ver-
drag. Wij gaan, wat ons betreft, de
grensoverschrijdende samenwerking
binnen de Benelux uitvoeren. Inzake
onderhavig verdrag is de Vlaamse
Gemeenschap niet alleen moreel
maar ook juridisch gebonden. Met
andere woorden, van zodra wij een
decreet goedkeuren moeten wij ook
onze verplichtingen nakomen. Het
Europese Sociaal Handvest en de bij-
lagen zullen volkomen uitwerking
hebben voor de aangelegenheden die
behoren tot de bevoegdheden van de
Vlaamse Gemeenschap.

Wanneer het verdrag is gepubliceerd
in het Belgische Staatsblad zijn wij
daardoor tot en met onze eigen de-
creetgeving ook juridisch gebonden.
Dat is mijn standpunt. Ik zie niet in
hoe het anders kan. Wanneer wij een
decreet goedkeuren heeft dat op het
domein van onze bevoegdheden al-
tijd dezelfde rechtskracht als een wet.
Wanneer ik dit ergens toelicht is men
ten zeerste verwonderd wanneer ik
zeg : ,,In onze bevoegdheden is de
hoogste norm het decreet”. Een wet
kan geen decreet wijzigen.

Wanneer wij een decreet stemmen
waarbij wij zeggen dat de bepalingen
volledige uitwerking hebben zijn wij
ook juridisch gebonden. Daarmee is
het verdrag nog niet geratificeerd,
want dat is een andere aangelegen-
heid. De Koning zal de wet niet af-
kondigen zolang de verschillende
constituerende machten, de Ge-
meenschappen en Gewesten, die niet
hebben goedgekeurd. Dit is hier ech-
ter niet het geval. Hier blijft de natio-
nale wetgever, met name de Kamer
van Volksvertegenwoordigers in ge-
breke.

De heer Kempinaire heeft opgezocht
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wat er is gebeurd met overeenkom-
sten afgesloten in de Raad van Euro-
pa. Het resultaat van zijn opzoekin-
gen is zeer ontmoedigend, zelfs be-
schamend. Ik ben het daarin volko-
men met hem eens. Het is de natio-
nale wetgever die dit heeft laten lig-
gen.

Ik wil hier doen opmerken dat vele
zaken waarbij wij op het internatio-
nale vlak niet in orde zijn worden
afgeschoven op de Gemeenschappen
en de Gewesten. In het Frans zou
men zeggen : ,,Ils ont bon dos”, zij
hebben een brede rug.

Dit is ook het geval op andere domei-
nen waar wij duidelijk kunnen bewij-
zen dat wij in orde zijn met de inter-
nationale wetgeving, ook voor zaken
waarvoor wij alleen verantwoordelijk
zijn. Het zijn de tegenstanders van
de staatshervorming die daarin een
voorwendsel zoeken om ons allerlei
zaken in de schoenen te schuiven. Op
dat vlak wil ik gerust de vergelijking
maken met de toestand voordien.
Wij zijn tot het Europees Sociaal
Handvest toegetreden lang voor er
van enige staatshervorming sprake
was, dus nog tijdens de periode van
de unitaire staat.

In verband met de bindende kracht
van wat wij hier goedkeuren herhaal
ik dat dit ons juridisch bindt. Natuur-
lijk is het daarmee niet op internatio-
naal vlak geratificeerd.

De heer H. Van Wambeke : Mijn-
heer de Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, stel dat wij het ontwerp
goedkeuren, maar dat het nationale
Parlement achterwege blijft. Welke
bindende kracht kan de houding van
Nederland ten overstaan van Vlaan-
deren hebben ? Volgens mij heeft het
geen enkele bindende kracht op in-
ternationaal vlak, zolang het nationa-
le Parlement het ontwerp niet heeft
geratificeerd. Het heeft misschien
wel een morele kracht, maar ook niet
meer.

Minister G. Geens : België heeft dit
verdrag niet geratificeerd zolang het
niet door de Kamer is aanvaard, door
de Koning is afgekondigd en daarvan
mededeling is gegeven bij de Raad

van Europa. Op dat ogenblik is inter-
nationaalrechtelijk gezien België
daardoor gebonden. Voor aangele-
genheden die ons aanbelangen bin-
den de bepalingen van dit verdrag de
Vlaamse Gemeenschap, ook juri-
disch. Bijgevolg vinden wij daar een
rechtzetting in. Wanneer wij een be-
sluit zouden treffen dat strijdig is met
dit verdrag dan is dat juridisch aan-
vechtbaar en kan men daarin recht
zoeken.

In verband met de samenwerking
met Benelux gaan wij ons engageren
voor al de domeinen waarvoor wij
verantwoordelijk zijn. Wij zullen die
grensoverschrijdende samenwerking
met Nederland en Luxemburg toe-
passen ongeacht of de Franse Ge-
meenschap dit al dan niet goedkeurt,
maar zolang de Franse Gemeenschap
dat niet doet is er van ratificering
geen sprake. Men zal ons echter niet
beletten die grensoverschrijdende sa-
menwerking tot stand te brengen om-
dat de Franse Gemeenschap daaraan
haar goedkeuring niet heeft gegeven.

De heer H. Van Wambeke : Mijn-
heer de Voorzitter, wij staan hier
voor een precedent. Normaal moet
het nationale Parlement eerst tot be-
krachtiging overgaan en verwijst het
naar de Raden voor de artikelen die
betrekking hebben op de Gewesten
en de Gemeenschappen. Hier ge-
beurt  het  omgekeerde.  Vandaag
gaan de Raden het ontwerp hebben
goedgekeurd, maar Kamer en Senaat
hebben zich nog niet uitgesproken.
Het nationale Parlement hinkt dus
achterop. Volgens mij is dit de eerste
maal dat zoiets gebeurt. Ik denk dat
dit de reden is van de verwarring.

Minister G. Geens : Men spreekt
hier over historische dagen en ik heb
de indruk dat die elkaar snel opvol-
gen.

Wat u zegt is echter juist. Het is trou-
wens de eerste maal dat wij dit mee-
maken. Wij mogen op die manier
handelen vermits er geen enkele
rangorde is voorzien. De formele
vereisten inzake ratificatie zijn
slechts vervuld wanneer de volledige
wetgeving bestaat. De nationale Re-
gering kan niets ratificeren zonder de
voorafgaande instemming van de Ge-
meenschappen via de goedkeuring

van een decreet. Wat ons betreft gaat
het echter verder dan een moreel en-
gagement. Wij zijn juridisch gebon-
den.

Wij moeten toch weten waarover we
gaan stemmen. Het decreet stipuleert
uitdrukkelijk : ,,het Europees Sociaal
Handvest en de Bijlage opgemaakt te
Turijn op 18 oktober 1961, zullen vol-
komen uitwerking hebben wat de
aangelegenheden betreft die behoren
tot de bevoegdheid van de Vlaamse
Gemeenschap”.

Dit betekent, ten eerste dat onze sta-
tus ons toelaat op dit vlak te legifere-
ren ; ten tweede, dat wij gebonden
zijn door deze bepalingen ; ten der-
de, dat een particulier, die recht
zoekt tegen een beslissing van de
Vlaamse Gemeenschap strijdig met
een van de bepalingen, hierin vol-
doende rechtsgrond vindt. Interna-
tionaal publierechterlijk is de situatie
slechts in orde na de ratificatie. Dat
is natuurlijk wat anders. Men moet
ons niet doen opdraaien voor de fou-
ten van anderen, maar er ons even-
min mee opzadelen.

De heer A. Kempinaire : Men kan
toch niet beweren dat de Grondwet-
gever gebonden is door de Vlaamse
Gemeenschap.

Minister G. Geens : Dat is juist. Op
internationaal vlak bestaat daarvoor
geen rechtstitel. Individuen of groe-
pen rechtsonderhorigen kunnen hier
wel het Handvest inroepen als rechts-
titel tegen een Vlaams decreet dat
strijdig zou zijn met het handvest.

Ik heb de Franse en de Engelse tekst
van het Europees Sociaal Handvest
aan de Vlaamse Raad overgemaakt.
Het zijn de enige autenthieke tek-
sten. Het is trouwens onder verwij-
zing daarnaar dat wij de Nederlandse
tekst goedkeurden tijdens de com-
missievergadering. Wij zullen ervoor
moeten zorgen dat een van de auten-
thieke teksten in bijlage bij het de-
creet wordt gepubliceerd. De Neder-
landse tekst vermeldt uitdrukkelijk
dat het een vertaling is van de auten-
thieke teksten. De Vlaamse Raad
heeft het recht mededeling te vragen
van die teksten. Ik heb de teksten
reeds overgemaakt en ik neem aan
dat zij kunnen worden ingezien. De
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bepalingen ervan zijn voortreffelijk
en de Raad van State heeft de tekst
grondig nagezien. (Applaus)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is de
artikelsgewijze bespreking van het
ontwerp van decreet houdende goed-
keuring van het Europees Sociaal
Handvest en de Bijlage, opgemaakt
te Turijn op 18 oktober 1961.

Het enig artikel luidt :

Enig artikel

Het Europees Sociaal Handvest en
de Bijlage, opgemaakt te Turijn op
18 oktober 1961, zullen volkomen
uitwerking hebben, wat de aangele-
genheden betreft die behoren tot de
bevoegdheid van de Vlaamse Ge-
meenschap.

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen rond 16 uur de hoofdelijke
stemming over het ontwerp van de-
creet houden.

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer J. Ansoms C.S. houdende op-
richting van een Vlaamse Stichting
voor Verkeerskunde
- 87 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 6

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
voorstel van decreet van de heer An-
soms C.S. houdende oprichting van
een Vlaamse Stichting voor Ver-
keerskunde.

De algemene bespreking is geopend.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
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Mevrouw Panneels-Van Baelen, ver-
slaggever, heeft het woord voor een
aanvullend mondeling verslag.

Mevrouw M. Panneels-Van Baelen,
verslaggever (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, heren Ministers,
collega’s, tijdens de vergadering van
7 maart besprak de Commissie On-
derwijs en Vorming de amendemen-
ten ingediend door de heer Beysen
bij het voorstel van decreet houdende
oprichting van een Vlaamse Stichting
voor Verkeerskunde.

Bij de bespreking van het amende-
ment bij artikel 3 verklaarde een lid
dat dit amendement, alsmede de an-
dere, reeds in Openbare Vergadering
van 22 februari werden verdedigd. Er
werd voorgesteld de amendementen
onmiddellijk ter stemming te leggen.

Op een vraag van een lid of deze
amendementen door de Executieve
werden besproken, antwoordde de
Minister zich te houden aan de tekst
aangenomen door de Commissie en
vroeg de verwerping.

Ik wens hier even de stemming over
de artikelen en de amendementen
weer te geven.

Het amendement bij artikel 3 wordt
met 8 stemmen tegen 2 verworpen.
Het ongewijzigde artikel 3 wordt ver-
volgens met 8 stemmen bij 2 onthou-
dingen aangenomen.

Bij artikel 4 werden door de heer
Beysen vijf amendementen inge-
diend : het eerste amendement werd
met 8 stemmen tegen 2 verworpen.
De vier overige amendementen wer-
den met 9 stemmen tegen 2 verwor-
pen. Het ongewijzigde artikel 4 werd
met 9 stemmen bij 2 onthoudingen
aangenomen.

Bij artikel 5 werd er eveneens een
amendement ingediend dat verwor-
pen werd met 10 stemmen tegen 2.
Het artikel zelf werd aangenomen
met 10 stemmen bij 2 onthoudingen.

Het amendement bij artikel 7 werd
verworpen met 10 stemmen tegen 2.
Het artikel zelf werd aangenomen
met 10 stemmen bij 2 onthoudingen.

Alle andere artikelen, alsmede het
geheel van het voorstel van decreet,

Europees Sociaal Handvest
Vlaamse Stichting Verkeerskunde

zoals door de Commissie Onderwijs
en Vorming op 6 februari 1990 aan-
genomen, werden herbevestigd met
10 stemmen bij 2 onthoudingen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Ansoms

De heer J. Ansoms (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, als indiener van
het voorstel van decreet hecht ik er-
aan eenieder te danken die aan de
totstandkoming ervan heeft medege-
werkt. Vooreerst gaat mijn dank naar
mevrouw Panneels, verslaggever. Ik
dank eveneens de Voorzitter en de
leden van de Commissie Onderwijs
en Vorming voor de opbouwende
wijze waarop zij tijdens de drie verga-
deringen deze problematiek hebben
behandeld. Tevens dank ik de Execu-
tieve, meer speciaal Minister Coens,
die op een positieve wijze heeft inge-
speeld op dit parlementair initiatief
en het ook heeft verbeterd. Boven-
dien gaat mijn dank naar de vele
vrienden die ik tijdens de laatste ja-
ren op het terrein van de verkeers-
kunde heb leren kennen aan onze
Vlaamse universiteiten en pedagogi-
sche instellingen allerhande. Ook in
allerlei VZW’s werd met weinig mid-
delen, maar met des te meer enthou-
siasme, aan een veiliger en leefbaar-
der Vlaanderen meegewerkt. Dit
werk kan nu worden geconsolideerd
door dit voorstel van decreet.

Wij hadden drie goede redenen om
op 24 februari 1988 dit voorstel van
decreet in te dienen.

Ten eerste, de problematiek van de
onveiligheid en de onleefbaarheid,
alsook het feit dat de mobiliteit in
Vlaanderen een omvang aanneemt
die maatschappelijk niet meer te ver-
antwoorden is.

Ten tweede, op de verschillende be-
leidsniveaus ontwaarden wij veel
goede wil maar weinig deskundig-
heid.

Ten derde, de vaststelling dat de be-
staande VZW onmiddellijk de nood-
zaak van zijn bestaan bewees, maar
gebukt ging onder een onzekere toe-
komst.

De tweede fase van de staatshervor-
ming zorgde voor een vierde reden,
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met name toen Openbare Werken en
Verkeer en Onderwijs echte Vlaamse
beleidsmateries werden. Daardoor
kan in Vlaanderen, in samenwerking
met Ruimtelijke Ordening, Huisves-
ting en Leefmilieu, een integraal mo-
biliteitsbeleid worden gevoerd.

Sta mij toe even stil te staan bij deze
vier redenen.

De eerste vaststelling was dat het mo-
biliteitsprobleem met de dag ernsti-
ger werd. Niettegenstaande alle mo-
gelijke inspanningen, zoals strengere
maatregelen bij het afleveren van een
rijbewijs, het verplicht dragen van
een autogordel, het veiliger maken
van auto’s, het toenemend repressief
optreden van rijkswacht en politie en
het verkeersonderricht in de scholen,
blijft het aantal verkeersongevallen
in België onaanvaardbaar hoog. Per
jaar zijn er 85.000 gekwetsten en do-
den. Dit is evenveel als de totale be-
volking van een stad als Mechelen.
Er zijn ook 18.000 zwaar gewonden,
waarvan vele duizenden voor de rest
van hun leven zwaar gehandicapt blij-

ven. Elk jaar sterven 2.000 van onze
medeburgers op de weg. Dit was zo
in 1988 en dat zal, spijtig genoeg, in
1990 niet anders zijn.

Deze onaanvaardbare cijfers zijn
enerzijds het gevolg van het toene-
mend verkeer, maar ook en vooral
het gevolg van de traditionele aan-
pak, die ervan uitgaat dat men de
mens steeds verder kan aanpassen
aan het verkeer. Daarbij wordt ver-
geten dat de mens een heel beperkt
wezen is : een kind zal altijd klein en
speels blijven en dus onverwacht de
straat oversteken ; ouderen zullen
steeds trager worden in hun reacties
en minder goed een afstand kunnen
inschatten ; automobilisten zullen al-
tijd vermoeid kunnen worden of on-
der stress handelen.

Kortom, wij zullen meer en meer het
verkeer moeten aanpassen aan de
mens in plaats van omgekeerd. Dit
wil zeggen voor de herinrichting van
de verkeersinfrastructuur : een
woonstraat moet worden ingericht als
een woonstraat, een verkeersweg als
een verkeersweg en dit met alle con-
sequenties.

De heer H. Van Warnbeke (CVP) bracht verslag uit over het ontwerp van decreet
houdende goedkeuring van het Europees Sociaal Handvest

Naast de onveiligheid neemt ook de
verkeersonleefbaarheid in onze
woonkernen toe. Door het feit dat
de stads- en dorpskernen worden vol-
gestouwd met wagens verhuizen de
inwoners, waardoor een neerwaartse
spiraal op gang komt en de verkeers-
drukte in de stadskernen nog toe-
neemt, met alle gevolgen van dien.

Door het stijgend autogebruik daalt
de bereikbaarheid. Dit lijkt een con-
tradictie. Wij worden echter dagelijks
geconfronteerd met files op bepaalde
punten. Als daaraan niets wordt ge-
daan, zal het fileprobleem over het
hele land worden uitgebreid.

Het gaat echter niet alleen om het
fileprobleem. Kinderen kunnen niet
meer veilig naar school en ouderen
en bejaarden wagen zich niet meer in
het onveilig verkeer. Een recente stu-
die wees uit dat de bejaarden nu
reeds niet kunnen voldoen aan een
derde van hun mobiliteitsbehoefte.

Het stijgend gemotoriseerd verkeer
wordt meer en meer medeverant-
woordelijk voor de milieulast. In het
MINA-plan worden daarover cijfers
vermeld. Door de uitstoot van stik-
stofoxyden en koolstofoxyden is het
verkeer steeds meer verantwoorde-
lijk voor grote milieuproblemen zoals
de zure regen en het broeikaseffect.

Een geheel van negatieve vaststellin-
gen en ontwikkelingen zorgt ervoor
dat wij in Vlaanderen, zoals in vele
Westerse landen, worden geconfron-
teerd met een ernstig mobiliteitspro-
bleem.

Wij moeten het probleem trachten op
te lossen.

Ik ben ervan overtuigd dat de Vlaam-
se Stichting voor Verkeerskunde
hierbij een belangrijke rol kan spe-
len.

De aanpak wordt gekenmerkt door
een gebrek aan deskundigheid, onze
tweede vaststelling. De gemeenten,
het Vlaamse Gewest en de nationale
Regering nemen maatregelen, maar
er is een tekort aan deskundigen die
meer dan één invalshoek van deze
problematiek kunnen behandelen.
Er zijn verkeersjuristen, planologen,
verkeersbouwkundigen en vervoerse-
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conomen, maar geen deskundigen
die denken en handelen vanuit een
globaal geïntegreerd verkeerskundig
concept. Het gevolg daarvan is een
fragmentarische aanpak. Er is veel
goede wil, maar vaak worden beslis-
singen getroffen die een tegenoverge-
steld effect hebben.

In Vlaanderen worden bij voorbeeld
beslissingen genomen die de filepro-
blematiek doen toenemen. Ik verwijs
hierbij naar de inplanting van nieuwe
woonwijken in het kader van de
ruimtelijke ordening.

Hoe komt het dat ons land niet of
nauwelijks beschikt over zulke ver-
keerskundigen in geïntegreerde zin ?
Omdat er nergens een opleiding voor
bestaat. Weliswaar hebben we, her
en der verspreid een aantal fragmen-
ten van verkeerskunde in verschillen-
de instituten en onderwijsinstellin-
gen, bij voorbeeld aan de KUL :
ruimtelijke ordening, stedebouw,
verkeersbouwkunde ; aan de RUG :
planologie ; aan de VUB : menselij-
ke ecologie ; aan de UIA : vervoers-
economie ; en de VZW Langzaam
Verkeer : een think-tank rond de
verkeers- en vervoersproblematiek,
bestaande uit een groep GESCO’s,
met in velerlei opzicht een hogere
know-how, dan de Administratie van
Openbare Werken.

Welnu, het ligt juist in onze bedoe-
ling al deze know-how samen te bren-
gen in één Stichting, zodat de proble-
matiek verder bestudeerd wordt en
de vele ambtenaren en beleidsverant-
woordelij ken kunnen worden bijge-
schoold.

Het waarom van een decretale op-
richting van de Stichting is het vol-
gende. Zoals ik daarnet heb gezegd,
bestaat er een VZW Vlaamse Stich-
ting voor Verkeerskunde die onder
zeer moeilijke omstandigheden en in
een bescheiden vorm zeer belangrijk
werk levert, maar het is duidelijk dat
het geheel decretaal moet worden
onderbouwd.

Allereerst omdat de Inspectie van Fi-
nanciën problemen maakt wanneer
men jaarlijks dezelfde subsidie toe-
kent aan een bepaalde instantie.

Ten tweede is het een feit dat de
Stichting eigenlijk afhangt van de
goodwill van de Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs en dit jaar ook
voor het eerst van de Minister van
Openbare Werken en Verkeer. Dit
zorgt echter voor een permanente
onzekerheid die begint te wegen op
de werking van de huidige VZW.

Op de derde plaats heeft de ervaring
uitgewezen dat de Stichting een ster-
kere centrale structuur nodig heeft
omdat al de deeltakken aan onze ver-
schillende universiteiten groeiend
zijn en wij het gevaar lopen dat zij
geënt worden op een te zwakke stam.

Ten slotte, dat is zeker niet het minst
belangrijke, willen wij met deze
Stichting privé-kapitaal aantrekken
en u begrijpt dat bijvoorbeeld de ver-
zekeringssector maar gelden ter be-
schikking zal stellen wanneer de
Vlaamse Raad en de Vlaamse Execu-
tieve, gebaseerd op een decreet, aan-
tonen dat zij het met de Stichting ern-
stig menen.

Een andere reden voor dit voorstel
van decreet is de gewijzigde situatie
door de staatshervorming waardoor
inderdaad het onderwijs tot  de
Vlaamse bevoegdheid is gaan beho-
ren en nog veel belangrijker, dat de
staatshervorming Vlaanderen ook
bevoegdheid heeft gegeven voor de
sector Openbare Werken en voor het
stads- en streekvervoer.

Nu is Vlaanderen bevoegd voor alle
materies die een geïntegreerde aan-
pak mogelijk maken : onderwijs en
educatie, verkeer, openbare werken,
leefmilieu, ruimtelijke ordening en
huisvesting. Wanneer de Vlaamse
Raad beslissingen moet nemen over
sociaal-economische problemen laat
hij zich door de SERV bijstaan. In
de sector van de verkeersveiligheid
kunnen wij ons eveneens het best la-
ten bijstaan door een groep specialis-
ten - en dit kan de Vlaamse Stich-
ting voor Verkeerskunde zijn - die
voldoende comptetent  is om de Exe-
cutieve, de verschillende excellenties
en de Vlaamse Raad te adviseren. Ik
hoop dat de Stichting na haar defini-
tieve start op decretale basis deze op-
dracht inderdaad kan waarmaken.

Ten slotte wijd ik nog een woordje
aan de financiële consequenties van
het voorstel. Wanneer wij nieuwe in-
stellingen oprichten moeten wij uiter-
aard financiële avonturen vermijden.
Tot op heden bedroegen de subsidies
7 miljoen op de begroting van Onder-
wijs en 3 miljoen op de begroting van
Openbare Werken en Verkeer. Wij
vragen nu niet meer geld, maar drin- -
gen erop aan dat de Gemeenschaps-
ministers van Ruimtelijke Ordening
en Huisvesting en vooral van Leefmi-
lieu zich ook bewust zijn van het be-
lang van de geïntegreerde benadering
en zo vlug mogelijk over de brug ko-
men met meer middelen voor de
Stichting.

Wij zijn ervan overtuigd dat, wan-
neer de privé-sector ziet dat de
Vlaamse Executieve het ernstig
meent, ook geld ter beschikking zal
stellen. De Stichting heeft overigens
tot opdracht ook privé-geld te verza-
melen. Bij dit alles gaat het over re-
latief kleine bedragen, zeker in ver-
gelijking met wat de verkeersonvei-
ligheid onze samenleving kost. Per
jaar kosten alle ongevallen, zonder
rekening te houden met het mense-
lijk leed, 135 miljard frank. Voor de
verkeersinfrastructuur zijn duizeling-
wekkende sommen nodig. Tot het
jaar 2005 moeten wij nog 2.000 mil-
joen frank voor ons wegennet afbeta-
len. Nieuwe investeringen in de sec-
tor van het openbaar vervoer in het
kader van het nationale STAR-21-
plan kosten per jaar 15 miljard. Wel-
ke investeringen voor het streekver-
voer zullen wij nog moeten doen ?
Het is dus zeer belangrijk dat wij ook
een minimaal bedrag ter beschikking
stellen van de Vlaamse Stichting voor
Verkeerskunde.

Ik ga niet in op de amendementen
die door de heer Beysen werden in-
gediend. Zij hebben vooral te maken
met het feit dat hij een verkeerde
opvatting heeft over verkeerskunde
en niet goed het verschil ziet met ver-
keersopvoeding. Het gaat niet over
bijvoorbeeld verkeersopvoeding in
het lager onderwijs. Wij zien het veel
ruimer en proberen een koepelorga-
nisatie van alle deskundigen tot stand
te brengen om een geïntegreerde
aanpak van de verkeerskunde moge-
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§ 

lijk te maken. Deze moet adviseren,
programma’s uitwerken en studie-
werk verrichten.

Mijnheer de Voorzitter, de Vlaamse
Stichting voor Verkeerskunde vult
een structurele leemte op in de des-
kundigheid betreffende verkeer en
vervoer. Het is onze gezamenlijke
verantwoordelijkheid om dit nuttig
instrument, dat wij zelf creëren, ern-
stig te nemen in zijn doelstellingen,
in opleiding, bijscholing, permanente
vorming, wetenschappelijk onder-
zoek en adviesfunctie. De Vlaamse
christen-democraten zullen hun gees-
teskind in geen geval aan zijn lot
overlaten en ervoor zorgen dat het
zo snel mogelijk uitgroeit tot een on-
misbare schakel in de dringende aan-
pak van het huidige mobiliteitspro-
bleem. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : Minister Coens heeft
het woord.

Minister D. Coens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik feliciteer de indieners van
het voorstel, alsook de verslaggeef-
ster.

Wij moeten een decreet goedkeuren
dat een parlementair initiatief is
waaraan de Vlaamse Executieve haar
volle medewerking heeft verleend.
Wij hebben onze verantwoordelijk-
heid opgenomen door duidelijk af te
bakenen wat er decretaal moet wor-
den geregeld en wat de uitvoerende
macht voor zijn rekening neemt. Het
is ook evident dat wij een budgettaire
beveiliging hebben ingebouwd. Ie-
dereen heeft aan dit decreet in de
Commissie op een constructieve ma-
nier meegewerkt. Wij hadden dit de-
creet eigenlijk reeds vorige week
kunnen goedkeuren. Merwaardig ge-
noeg moesten wij opnieuw de Com-
missie bijeenroepen, hoewel daar gis-
teren bleek dat dit eigenlijk niet zo
noodzakelijk was. Hetzelfde bleek
vandaag ook in Openbare Vergade-
ring, maar ik blijf hierbij niet verder
stilstaan.

Belangrijk is dat er een platform
wordt gecreëerd en dat de know-how
inzake verkeersproblematiek wordt
gebundeld. Daaruit zal ongetwijfeld
iets groeien.

Er worden in Vlaanderen veel initia-
tieven genomen, vooral op het lokale
vlak. De initiatiefnemers hebben er
goed aan gedaan via deze Stichting
die lokale initiatieven te willen struc-
tureren en te coördineren. Het is een
interessante en originele formule.
Wij appreciëren ook in het bijzonder
de co-financiering.  Zowel de Vlaam-
se Gemeenschap als andere openbare
besturen en de privé-sector zullen al-
dus samen vorm kunnen geven aan
een originele en geïntegreerde bena-
dering. Dat is de moeite waard.

De opdrachten die in het decreet zijn
ingeschreven, openen bovendien per-
spectieven die zeer ver kunnen gaan.
Dit instrument laat ons toe vanuit on-
ze Vlaamse eigenheid interessante
initiatieven te nemen. Het is een be-
langrijk moment in het maatschappe-
lijk proces van bewustwording van
een kolossale problematiek dat ook
hier de operationaliteit wordt ver-
sterkt van de actoren met het oog op
opleiding, vorming en wetenschappe-
lijk onderzoek ter ondersteuning van
hun werk. Uiteindelijk is alles gericht
op doeltreffende acties inzake ver-
keersveiligheid.

Mijnheer de Voorzitter, ik kan mij
niet voorstellen dat deze namiddag
niet iedereen dit voorstel enthousiast
zal goedkeuren. Het gaat hier niet
om een partijpolitieke benadering
maar het is het antwoord van de
Vlaamse Gemeenschap op één van
de structureel meest zwaarwichtige
problemen waarmede wij moeten af-
rekenen. (Applaus)

De Voorzitter : Vraag nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is de
artikelsgewijze bespreking van het
voorstel van decreet van de heer An-
soms C.S. houdende oprichting van
een Vlaamse Stichting voor Ver-
keerskunde.

De door de Commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een in artikel 59bis
van de Grondwet bedoelde aangele-
genheid.

- Aangenomen.

Artikel 2

Er wordt een Vlaamse Stichting voor
Verkeerskunde opgericht, hierna te
noemen de Stichting. De Stichting
heeft rechtspersoonlijkheid.

- Aangenomen.

Artikel 3

9 1. De Stichting heeft de volgende
doelstellingen en opdrachten :

1” het opstellen van de programma’s,
de organisatie en de coördinatie van
de opleiding, de bijscholing en de
permanente vorming inzake ver-
keerskunde, alsook het adviseren bij
de aanstelling van lesgevers in de ver-
keerskunde ;

2” het stimuleren van het weten-
schappelijk onderzoek en van het
universitair onderwijs betreffende de
verkeerskunde ;

3” het zoeken naar financiële partners
bij de overheid op alle bestuurlijke
niveaus en in de privé-sector, ter rea-
lisatie van bovenstaande doelstellin-
gen en opdrachten ;

4” het adviseren van de Vlaamse
Raad en van de Vlaamse Executieve
met betrekking tot aangelegenheden
inzake verkeerskunde.

8 2. De Stichting kan, na goedkeu-
ring door de Vlaamse Executieve en
onder de door de Vlaamse Executie-
ve bepaalde voorwaarden, andere ac-
tiviteiten betreffende de verkeers- en
vervoersproblemen organiseren of op
zich nemen.

- Aangenomen.

Artikel 4

9 1. De Stichting wordt geleid door
een algemene vergadering en door
een raad van beheer.
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Voorzitter

0 2. De voorzitter, de ondervoorzit-
ter en de leden van de algemene ver-
gadering worden benoemd door de
Vlaamse Executieve. Hun aantal be-
draagt maximaal zevenendertig.

De algemene vergadering is als volgt
samengesteld :

1” een voorzitter en een ondervoor-
zitter, representatief voor respectie-
velijk de sector onderwijs en de sec-
tor verkeer. Zij zijn eveneens voor-
zitter en ondervoorzitter van de raad
van beheer. De voorzitter en de on-
dervoorzitter wisselen jaarlijks hun
mandaat ;

2” een afvaardiging van de Vlaamse
Executieve bestaande uit een lid
voorgedragen door  de  Gemeen-
schapsminister die onderwijs onder
zijn bevoegdheid heeft, een lid voor-
gedragen door de Gemeenschapsmi-
nister die openbare werken onder
zijn bevoegdheid heeft, een lid voor-
gedragen door de Gemeenschapsmi-
nister  die ruimtelijke ordening en
huisvesting onder zijn bevoegdheid
heeft, een lid voorgedragen door de
Gemeenschapsminister die leefmilieu
onder zijn bevoegdheid heeft, een lid
voorgedragen door  de  Gemeen-
schapsminister die binnenlandse aan-
gelegenheden onder zijn bevoegd-
heid heeft en een lid voorgedragen
door de Gemeenschapsminister die
economie onder zijn bevoegdheid
heeft ;

3” een vertegenwoordiging van :

- het onderwijs en de wetenschap-
pelij ke onderzoeksinstellingen ;

- de sociale partners die lid zijn van
de Sociaal-Economische Raad van
Vlaanderen ;

- de regionale en lokale besturen ;

4” onafhankelijke deskundigen inza-
ke verkeer en vervoer en vertegen-
woordigers van de representatieve
vormingsorganisaties ter zake.

De Vlaamse Executieve bepaalt de
respectieve aantallen en de wijze van
benoemen.

0 3. De algemene vergadering kan bij
tweederde meerderheid overgaan tot
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coöptatie van nieuwe leden. Zij heb-
ben zitting met raadgevende stem.
Zij kunnen geen deel uitmaken van
de raad van beheer.

6 4. De raad van beheer bestaat uit
ten minste drie en ten hoogste negen
leden, de voorzitter en de ondervoor-
zitter meegerekend. Ten minste twee
derde van de leden van de raad van
beheer wordt gekozen uit de in 8 2,
3” en 4” van dit artikel genoemde le-
den van de algemene vergadering.

- Aangenomen.

De algemene
voor :

Artikel 5

vergadering is bevoegd

1” de bepaling van het algemeen be-
leid inzake de in artikel 3, 0 1, l”, 2”
en 40 en 6 2 bepaalde opdrachten en
doelstellingen ;

20 de verkiezing van de leden van de
raad van beheer ;

3” het opstellen en wijzigen van de
statuten, die bekrachtigd moeten
worden door een tweederde meer-
derheid van de algemene vergadering
en door de Vlaamse Executieve ;

4” het goedkeuren van
en van de rekeningen ;

de begroting

5” het aanvaarden of verwerpen van
schenkingen, giften en legaten ;

leden van6” de coöptatie van nieuwe
de algemene vergadering.

Alle andere bevoegdheden worden
uitgeoefend door de raad van beheer.

De raad van beheer stelt een huis-
houdelijk reglement op dat niet in te-
genstrijd mag zijn met de bepalingen
van dit decreet en dat dient goedge-
keurd te worden door de algemene
vergadering.

- Aangenomen.

Artikel 6

De Stichting wordt, binnen de per-
ken van de daartoe op de begrotin-
gen van de Vlaamse Gemeenschap
en het Vlaamse Gewest voorziene
kredieten, gesubsidieerd.

Vlaamse Stichting
Beroepsonderwijs

Verkeerskunde

Jaarlijks dient een financieel plan te
worden opgesteld op basis waarvan
een gemotiveerde subsidieaanvraag
wordt geformuleerd.

De Stichting kan tevens bijkomend
gefinancierd worden door de overhe-
den op alle bestuurlijke niveaus en
door de privé-sector. Tevens kan zij
schenkingen, giften en legaten in ont-
vangst nemen.

De leden van de algemene vergade-
ring en van de raad van beheer genie-
t e n  reis- en verblijfsvergoedingen
waarvan het bedrag wordt vastge-
steld door de Vlaamse Executieve.

- Aangenomen.

Artikel 7

Het toezicht en de controle op de
activiteiten van de Stichting en op de
aanwending van de middelen worden
door de Vlaamse Executieve gere-
geld.

- Aangenomen.

Artikel 8

Dit decreet treedt in werking de dag
van de bekendmaking ervan in het
Belgisch Staatsblad.

- Aangenomen.

De Voorzitter : De artikelsgewijze
bespreking is gesloten.

We zullen omstreeks 16 uur de
hoofdelijke stemming over het gehele
ontwerp van decreet houden.

INTERPELLATIES (Regl. art. 76)

Interpellatie van de heer W. Van
Durme  tot de heer D. Coens, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs,
over het beroepsonderwijs

Interpellatie van de heer R. Deswae-
ne tot de heer D. Coens, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs, over
een studie van het Centrum voor So-
ciaal en Psychopedagogisch Onder-

1109



zoek betreffende het beroepsonder-
wijs

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Van Durme  tot de heer Coens,
Gemeenschapsminister van Onder-
wijs, over het beroepsonderwijs en
van de heer Deswaene tot Minister
Coens over een studie van het Cen-
trum voor Sociaal en Psychopedago-
gisch Onderzoek betreffende het be-
roepsonderwijs.

D e  h e e r  V a n  Durme h e e f t  h e t
woord.

De heer W. Van Durme (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, meer
dan een vijfde van het aantal scholie-
ren in het secundair onderwijs volgt
een opleiding in het beroepsonder-
wijs.  Aan deze groep van ruim
100.000 leerlingen wordt om allerlei
redenen onvoldoende aandacht be-
steed. Het beroepsonderwijs wordt te
vaak gezien als een noodzakelijk
kwaad en krijgt maatschappelijk wei-
nig waardering. De negatieve beeld-
vorming wordt onder meer versterkt
door de wildste verhalen over tucht-
problemen en over de onhandelbaar-
heid van de leerlingen. Er zijn na-
tuurlijk tuchtproblemen, maar ze die-
nen niet a priori te worden gezocht
in de aanleg of de aard van de leerlin-
gen. Ook scholen gaan niet vrijuit
omdat ze het beroepsonderwijs soms
beschouwen als het laatste station
waar zwakke leerlingen terecht kun-
nen. Ze krijgen er niet de zorg die
ze nodig hebben.

Het is de verdienste van de studie
over het tweede jaar beroepsonder-
wijs, uitgevoerd door het CSPO, het
probleem van het beroepsonderwijs
opnieuw ter discussie te stellen. Het
Centrum voor Sociaal en Psychope-
dagogisch  onderzoek heeft in samen-
werking met de vrije PMS-centra drie
degelijke rapporten uitgegeven. Ze
handelen over de leerling, de leer-
kracht en over de overlappingen tus-
sen technisch onderwijs, het gewoon
en het buitengewoon onderwijs.

De leerlingen uit het gewoon en het
buitengewoon onderwijs zijn afkom-
stig uit sociaal-professioneel zwakke
milieus. De scholingsgraad en het ge-
zinsinkomen zijn lager dan in gezin-

nen waarvan de kinderen technisch
of algemeen vormend onderwijs vol-
gen.

Volgens de studie vertoonden de
leerlingen in het lager onderwijs min
of meer ernstige leerproblemen. Eén
op drie leerlingen uit het beroepson-
derwijs moest overzitten in het eerste
of tweede jaar van het lager onder-
wijs en twintig procent haalde geen
getuigschrift lager onderwijs. Acht
procent heeft een BLO-verleden.

Opmerkelijk is het feit, dat 20 ten
honderd van de leerlingen technisch
onderwijs aankunnen. Anderzijds
zouden vijf ten honderd in het buiten-
gewoon onderwijs thuishoren. Hier-
bij stellen wij vast, dat er weinig scho-
len voor buitengewoon onderwijs
zijn. Bovendien is er nogal wat weer-
stand van ouders om hun kinderen
toe te vertrouwen aan dit onderwijs.
De Minister verklaarde dat er een
oplossing kan worden gevonden in
een soepeler structuur met bruggen
en bindingen tussen het beroeps-, het
buitengewoon en het technisch on-
derwijs.

Op welke manier denkt de Minister
deze structuur te verwezenlijken en
op welke termijn kan deze regeling
werkzaam zijn ?

Het rapport wijst op het feit dat de
schoolse problemen zeer vroeg be-
ginnen en te veel leerlingen te lang
in het gewone lager onderwijs blij-
ven. Men pleit er dan ook voor dat
het doorverwijzen naar het buitenge-
woon onderwijs zo vroeg mogelijk
zou gebeuren. Daarvoor is volgens
de onderzoekers een adequate bege-
leiding en omkadering inzake door-
verwijzen nodig. Als we het juist voor
hebben ligt dit niet in de lijn van het
gevoerde onderwijsbeleid. De On-
derwijsminister stuurt aan op een
verhoging van het aantal taakleraars
die leerlingen met leermoeilijkheden
moeten begeleiden. Is dit wel de juis-
te weg ? Zouden bijvoorbeeld kleine-
re klassen geen betere oplossing bie-
den of moeten de zwakke leerlingen
inderdaad zo vroeg mogelijk worden
doorverwezen naar het buitenge-
woon onderwijs ?

Verrassend is dat BSO-leerlingen In het regentaat zou een specifiek op-
geen negatievere schoolbeleving rap- leidingsgedeelte voor leerkrachten in
porteren dan leerlingen uit het tech- het BSO moeten worden opgericht,

nisch onderwijs. Ook de schoolmoe-
heid zou - altans in het tweede jaar
BSO - niet groter zijn dan in andere
afdelingen. Wel blijken er in het BSO
meer ordeproblemen en agressiviteit
te zijn dan in het TSO. Misschien
heeft de sociaal-zwakke achtergrond
te maken met dit probleem, maar
ook de opvang en de sfeer binnen de
school zijn daarvoor medeverant-
woordelijke.

De studie wijdt aandacht aan het le-
ren leven, dat even belangrijk is als
leren leren. Het werken rond sociale
vaardigheden moet ten volle gestimu-
leerd worden. De leerkrachten zou-
den de begeleiding van het klas-
groepgebeuren tot  hun opdracht
moeten rekenen en daarvoor daad-
werkelijk moeten worden onder-
steund, onder meer door bijvorming
en vernieuwingsexperimenten. De
navormingsprojecten zouden priori-
tair dienen te worden afgestemd op
de leerkrachten die algemene vakken
geven in het BSO. Is dit ook de visie
van het beleid ?

Het probleem van de leerkrachten in
het beroepsonderwijs wordt alarme-
rend. Momenteel zijn er heel wat va-
catures die niet worden opgevuld.
Lesgeven in het BSO blijkt weinig
aantrekkelijk te zijn. Leerkrachten
worden gedemotiveerd door de wei-
nige steun die ze van directie en col-
lega’s ondervinden, het gebrek aan
promotiekansen en de lage bezoldi-
ging. Het zijn de gekende thema’s die
in het hele onderwijsnet gelden, maar
in het BSO scherper worden gesteld.

Psychologische factoren spelen ook
een rol. Zo worden leerkrachten in
het BSO vaak als minderwaardig be-
schouwd, een gevolg van de minder-
waardige positie waarin BSO-leerlin-
gen worden gedrukt. Men houdt het
bijna voor onmogelijk, maar nog
steeds hebben leerlingen in bepaalde
scholen aparte refters en aparte
speelplaatsen of mogen ze niet deel-
nemen aan culturele manifestaties en
uitstappen. Op deze manier bevestigt
men het minderwaardig imago van
het BSO. We menen dat het beleid
op dit vlak dringende maatregelen
moet nemen.
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waarbij aandacht wordt besteed aan
het leren omgaan met probleemge-
drag, aan een aangepaste didactische
omgang met traaglerenden en zwak-
begaafden en aan het inter-ageren
met maatschappelijk kwetsbare ge-
zinnen. Nu wordt aan studenten in
het regentaat niet de mogelijkheid
geboden om vertrouwd te geraken
met de problematiek van het BSO
noch van het TSO, tenzij dan occa-
sioneel. Het is typerend dat studen-
ten van het regentaat ertegen opzien
stagelessen in het BSO te geven. U
moet dit maar eens nagaan in de
meeste technische scholen.

Uiteraard moet de aangepaste voor-
opleiding worden gevolgd door na-
vorming. In de studie, uitgevoerd
door het CSPO, werden de mogelijk-
heden van de navorming aangegeven
en bieden ze stof tot nadenken en
realisaties. De studie heeft ook aan-
dacht voor de instapbegeleiding van
jonge leerkrachten, die te weinig
voorbereid in het BSO les moeten
geven. Hoe wil en kan het onderwijs-
beleid in Vlaanderen hierop inspe-
len ?

Het tekort aan leraars in het BSO
moet men ook zien in relatie met de
lage bezoldiging. Vooral de lage aan-
vangswedde vormt een barrière voor-
het aantrekken van goede leerkrach-
ten. Heeft men de mogelijkheden on-
derzocht om dit euvel te verhelpen ?
Voor technische leraars wordt de an-
ciënniteit berekend op maximaal zes
jaar nuttige praktijkervaring. Waar-
om dit maximum niet optrekken tot
tien jaar of zelfs helemaal afschaf-
fen ? Zijn er geen mogelijkheden
voorhanden om de cumulregeling te
versoepelen, zodat leraars in het dag-
onderwijs hun wedde kunnen verho-
gen door les te geven in het OSP ?
De Minister weet ook wel dat lesge-
vers in het OSP nog moeilijk te vin-
den zijn, vooral als ze worden gere-
cruteerd uit particuliere bedrijven.
Waarom dan de leraars aan de dag-
school geen ruimere kansen bieden ?

Inzake omkadering in het BSO is de
toestand onduidelijk. Het blijkt dat
tussen verschillende scholen andere
omkaderingsnormen worden gehan-
teerd of dat men leraars die normaal
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in het BSO moeten lesgeven, ver-
schuift naar het TSO. Normaal is de
omkadering in het BSO goed. Ik be-
grijp overigens niet dat de onderzoe-
kers van het rapport zeggen dat de
gunstige omkaderingsnormen alleen
gelden voor de B-klassen. Is het dan
niet zo dat in de B-klassen en het
tweede jaar beroepsschool de norm
2,6 lesuur per leerling is en in de
tweede en derde graad 3,5 lesuur per
leerling ? Het is alleen jammer dat
de goede normen niet opwegen tegen
de tekortkomingen die in de studie
van het CSPO tot uiting komen.

Ten slotte wil ik het even hebben
over het zevende jaar BSO, waar de
meest gemotiveerde leerlingen les
volgen. De leerachterstand in dit jaar
is tekenend voor het hele BSO. 35
ten honderd liep een achterstand op
van 1 jaar, 14 ten honderd van 2 jaar
en 4 ten honderd van meer dan 2
jaar. Cijfers die tot nadenken stem-
men en aanzetten om veel meer be-
lang te hechten aan het BSO dan tot
nu toe het geval was. Een groep van
100.000 leerlingen is de moeite waard
om maximale aandacht te krijgen.

De Voorzitter : De heer Deswaene
heeft het woord.

De heer R. Deswaene (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, na twee
jaar de werking van de Onderwijs-
commissie te hebben gevolgd, kom
ik tot de vaststelling dat er in hoofd-
zaak aandacht wordt besteed aan cij-
fertaal - voornamelijk de begroting
- structuren en algemene kaders.

Hoe belangrijk deze elementen in
ons werk ook mogen zijn, toch geeft
het mij een gevoel van onvoldaan-
heid te moeten ervaren dat te zelden
tijd wordt uitgetrokken voor een
diepgaander gesprek - met besluit-
vorming - over een of ander actueel
belangrijk onderwijsprobleem.

Het zijn deze overwegingen die mij
motiveerden om de interpellatie van
vandaag in te dienen en de problema-
tiek van het beroepsonderwijs aan de
orde te brengen.

De studie over het profiel van het
tweede jaar beroepsonderwijs, uitge-
voerd door het Centrum voor Sociaal

Beroepsonderwijs

en Psychopedagogisch Onderzoek,
kwam er blijkbaar in uw opdracht,
toen u - ongeveer vijf jaar geleden
- nog Minister van Nationale Op-
voeding was. Hierbij rijzen een eerste
reeks vragen.

Waarom heeft het CSPO zich be-
perkt tot een samenwerking met de
vrije PMS-centra en dus alleen tot
onderzoeken  in het vrij onderwijs ?
Was dit zijn opdracht of heeft het
CSPO zelf deze terreinafbakening

*beslist ? Heeft de heer Minister ook
opdracht gegeven voor een gelijkaar-
dige en gelijkwaardige studie in de
andere netten ? Bestaan hierover
reeds resultaten ? Zo niet, wanneer
worden die verwacht ? Zo ja, zijn de
bevindingen gelij klopend  ?

In ieder geval betreur ik het dat niet
gans het Vlaamse beroepsonderwijs
- een representatief staal van alle
netten - door eenzelfde dienst, op
basis van dezelfde werkmethode,
werd doorgelicht. Dit is een lacune,
want het zou best kunnen dat de con-
clusies per net beduidend verschillen.

De wetenschappelijke studie die
werd verricht gebeurde ongetwijfeld
grondig en zeer degelijk. Ik stel on-
der andere met voldoening vast dat
intelligentieonderzoeken individueel
en niet klassikaal werden afgenomen.
Dat is zeer belangrijk.

Toch blijft bij mij de indruk overheer-
sen dat we vooral een officiële beves-
tiging krijgen van allerlei feiten en
toestanden die door ingewijden - di-
recteurs, inspecteurs, leraars, PMS-
centra en anderen, werkzaam in het
beroepsonderwijs - al lang en vol-
doende waren gekend.

Meteen rijst de vraag naar het ge-
voerde politieke beleid in het verle-
den. Waarom heeft men de situatie
in de voorbije tien jaar laten ontspo-
ren en steeds maar verder laten ver-
zieken ? Waarom werd niet vroeger
opgetreden ? Ongetwijfeld rust hier
een grote verantwoordelijkheid op de
schouders van degenen die in het
voorbije decennium het onderwijsge-
beuren in België hebben bepaald.

De studie - ik herhaal het - is zeer
waardevol, omdat de problematiek
van het beroepsonderwijs vanuit drie

1111



Deswaene

invalshoeken werd onderzocht en
geanalyseerd en omdat bovendien
conclusies en voorstellen werden ge-
formuleerd naar het beleid toe. De
invalshoeken waren de volgende.

Ten eerste, wie zijn de leerlingen in
het BSO ? Wat kunnen en kennen
ze ? Ten tweede, wie zijn de ouders
en welke zijn hun noden ? Ten derde,
wie zijn de leraars en welke zijn hun
problemen ? Voor deze drie catego-
rieën komt de studie tot uiterst in-
drukwekkende, maar vooral zorg-
wekkende conclusies.

Ten eerste, wat de leerlingen betreft
zitten 25 procent - dus één op vier
- van bij de start gewoon niet op
hun plaats in deze ondervorm, omdat
zij ofwel in het technisch onderwijs
of in het BUS0 thuishoren.

Deze situatie is dramatisch, vooral
voor hen die technisch onderwijs zou-
den aankunnen, omdat men aldus
tienduizenden leerlingen in volle be-
wustzijn interessante beroepskansen
ontneemt en hen bijna veroordeelt
tot de werkloosheid. Wij weten dat
een groot deel van de werkloosheids-
populatie wordt gevormd door men-
sen, die ofwel geen diploma hebben,
ofwel laaggeschoolden zijn, ofwel die
uit het A4-beroepsonderwijs  komen,
zoals wij dat vroeger noemden.

Deze bevinding is des te erger omdat
hier het knooppunt ligt voor de mees-
te moeilijkheden die scholen en le-
raars in het beroepsonderwijs de dag
van vandaag ondervinden. Immers,
het zijn meestal leerlingen met be-
perkte intellectuele mogelijkheden,
die doorgaans ook in prepuberteit of
puberteit zijn.

Wanneer bovendien één vierde van
de klas daar niet op zijn plaats zit,
ofwel omdat zij in feite in het BUS0
zouden moeten zitten en dus hele-
maal niet kunnen volgen, ofwel om-
dat zij in het technisch onderwijs
thuishoren, dan zal de theoretische
stof, die hen in het beroepsonderwijs
wordt aangeboden, voor hen te ge-
makkelijk zijn en hen dus zeer weinig
interesseren. Daarin ligt uiteraard
één van de redenen waarom zoveel
- en vooral - tuchtproblemen in
deze onderwijsvorm rijzen.

Welke maatregelen overweegt u te
nemen, mijnheer de Minister, opdat
vanaf volgend schooljaar hierin ver-
andering zou komen ?

Mag ik terloops herinneren aan mijn
tussenkomst bij de algemene bespre-
king in december 1989, toen ik onder
andere stelde dat onze PMS-centra in
hun huidige structuur veel te afhan-
kelijk zijn van netten en scholen en
dat een ontzuilen van deze diensten
zich opdringt. Sommige collega’s
vonden deze uitspraken nogal kras en
zwaar. Zij vroegen of ik dat kon be-
wijzen aan de hand van wetenschap-
pelijke gegevens. Ik heb toen geant-
woord dat ik zulks niet kon, maar dat
ik mijn conclusies uit mijn praktijker-
varing had getrokken. Vandaag
evenwel kan ik dat wel.

In het eerste boekdeel van de studie
van het CSPO, heb ik in de samen-
vatting van de voorstellen en de con-
crete maatregelen gelezen dat men
precies tot dezelfde vaststelling
komt. Ik meen dat het past deze vier
zinnen te citeren. Op pagina 49 van
het eerste deel staat, ik citeer ,,Posi-
tie van het PMS. Om in het leerlin-
genbeleid het recht van de individue-
le leerling op aangepast onderwijs te
garanderen is het wenselijk dat de
positie van het PMS-centrum wordt
versterkt. Omwille van een eenzijdig
contractueel verband met de school
moet het te zeer” - met ,,het” wordt
het PMS bedoeld - ,,rekenen op de
weerbaarheid van haar personeelsle-
den om mee dit recht ten aanzien van
de leerlingen te vrijwaren”. Daaruit
blijkt dus dat dezelfde conclusie
wordt getrokken.

Problemen wat betreft het sociaal-
emotioneel functioneren van de
BSO-leerlingen verwijzen ook naar
noden van de ouders. Hierbij wordt
gesteld dat velen een duidelijk nega-
tieve houding aannemen naar de
school toe en er belangrijke proble-
men bestaan wat het volgen van de
leerlingen door het thuismilieu be-
treft.

Ook wordt bij de conclusies in de stu-
die aangegeven dat voor de sociale
discipline van het PMS-team hier een
belangrijke taak weggelegd is. Zij
moeten de ouders coachen, zegt
men. Deze suggestie is evident en lo-

gisch, maar kan onmogelijk waarge-
maakt worden met de huidige perso-
neelsbezetting in de PMS-centra. Wil
men hierop ingaan dan moet ofwel
de sociale discipline van de PMS-cen-
tra worden uitgebreid ofwel moet
men het school-maatschappelijk
werk - en dat staat los van het PMS
- meer inschakelen op de scholen.

Het derde punt betreft de leerkrach-
ten en hun moeilijkheden. Bij het on-
derzoek naar de arbeidssatisfactie
van leerkrachten in het BSO, komt
men tot een onthutsend hoog percen-
tage onderwijsmensen die er gede-
motiveerd bijlopen, die last hebben
met tuchtproblemen enzovoort.

Het optimaliseren van de bekwaam-
heid van de leerkracht in de omgang
met groepen zwakbegaafde jongeren,
klinkt theoretisch zeer goed en ver-
dient beslist aandacht. Toch ben ik
van oordeel dat prioritair en bij hoog-
dringendheid iets moet worden ge-
daan aan het afremmen van leerlin-
gen die niet hun plaats hebben in het
BSO en aan de relatie ouders-school.

Ik ben ervan overtuigd dat indien de-
ze punten op een beduidende wijze
kunnen worden verbeterd, wij een
zeer gunstige evolutie tegemoet
gaan. Hiermee zeg ik niet dat de pro-
blemen van de leerkrachten daarmee
zijn opgelost, want er blijft natuurlijk
nog de financiële kant.

Uiteraard heb ik hier maar enkele,
naar mijn mening toch cruciale aspec-
ten aangeraakt. Voor mij blijft de
vraag wat er met deze studie, die toch
vijf jaar heeft geduurd en de voorstel-
len voor het beleid die erin zijn ver-
vat, in concreto zal gebeuren. Ik
hoop dat men niet nog eens jaren zal
studeren op de voorstellen die in de-
ze studie staan.

De Voorzitter : Mevrouw Leysen
heeft het woord.

Mevrouw A. Leysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, vanuit onze fractie
wensen wij ons aan te sluiten bij de
interpellaties die hier door twee col-
lega’s werden gehouden, maar wij
zullen wel hier of daar een ander ac-
cent leggen.

Mijnheer de Minister, wij zijn ver-
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heugd dat er wetenschappelijk onder-
zoek gebeurt naar de problematiek
van het beroepsonderwijs. Ter zake
wens ik aan collega Van Durme  te
zeggen dat, wanneer men beweert
dat er aan dit onderwijs te weinig
aandacht wordt besteed, ook de heer
Deswaene heel duidelijk heeft ge-
zegd dat de Minister opdracht heeft
gegeven om wetenschappelijk onder-
zoek te doen. Bovendien denk ik dat
Minister Coens toch ook bekend
staat als de Minister van drie B’s, en
het beroepsonderwijs toch wel een
bijzondere plaats in zijn hart in-
neemt.

Mijnheer Deswaene, ikzelf ken het
beroepsonderwijs van binnenuit en
weet dus wat er leeft. Het weten-
schappelijk onderzoek is voor de Mi-
nister heel belangrijk omdat het kan-
sen biedt om zijn vooropgestelde be-
leid dienaangaande prioritair gestalte
te geven.

Mijnheer de Minister, we zijn er dan
ook over verheugd dat u door dit we-
tenschappelijk onderzoek meer argu-
menten kon verzamelen om deze
groep leerlingen op een betere ma-
nier te begeleiden en nieuwere kan-
sen te bieden. Wij vragen uiteraard
dat u, zowel op korte als op langere
termijn, de initiatieven zou nemen
die voortvloeien uit de conclusies van
dit wetenschappelijk onderzoek. Net
zoals de heer Deswaene zou ik het
op prijs stellen indien dergelijke on-
derzoeken en voorstellen in de Com-
missie voor Onderwijs kunnen wor-
den toegelicht waarna de commissa-
rissen ze inhoudelijk kunnen bespre-
ken.

Volgens het onderzoek zitten twintig
ten honderd van de leerlingen niet op
hun plaats en zouden ze technisch on-
derwijs aankunnen, terwijl vijf ten
honderd van de leerlingen naar het
buitengewoon onderwijs zou moeten
worden georiënteerd. De vraag kan
worden gesteld wat er dan verkeerd
loopt met de studie-oriëntering. Wat
precies de rol van de PMS-centra in
dit dossier ? Wat is de rol van de
scholen ? Tijdens mijn uiteenzetting
naar aanleiding van de begroting heb
ik oÖk verwezen naar de denataliteit.
Mijns inziens beïnvloedt deze factor

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
8 maart 1990

ook de verkeerde keuze voor een be-
paalde richting door sommigen. Wat
is de rol van de ouders ? Zij zijn im-
mers niet verplicht om de adviezen
van de PMS-centra op te volgen en
kunnen hun eigen weg gaan.

De heer Deswaene vroeg of het feno-
meen zich in het hele beroepsonder-
wijs van de verschillende netten voor-
doet. Zou een studie die nagaat in
hoeverre de leerlingen in het AS0
en TSO in de juiste richting zitten,
niet interessant zijn ? Het is bekend
dat het aantal zittenblijvers toe-
neemt. Een wetenschappelijk onder-
zoek zou moeten uitmaken of de uit-
spraak dat er meer zittenblijvers in
het AS0 en TSO voorkomen dan in
het beroepsonderwijs juist is. Het
lijkt mij belangrijk om in elke onder-
wijsvorm na te gaan of de leerlingen
in die richting thuishoren.

Mijnheer de Minister, het is nodig
om inzake het belangrijke probleem
van oriëntering een aantal maatrege-
len te nemen zodanig dat iedereen de
kansen krijgt waarop hij of zij recht
heeft. Wij verwachten dan ook van u
een aantal voorstellen in deze zin.
(Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Baldewijns
heeft het woord.

De heer E. Baldewijns (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, namens de SP
sluit ik mij graag aan bij de interpel-
laties van de heren Van Durme  en
Deswaene in verband met het be-
roepsonderwijs. Ik zal evenwel geen
commentaar geven bij de cijfers,
maar eerder de problematiek vanuit
een andere hoek bekijken.

Voor degenen die al langer met het
beroepssecundair onderwijs begaan
zijn, heeft de studie van het Centrum
voor Sociaal en Psychopedagogisch
Onderzoek - hoe degelijk ook -
geen enkel nieuw resultaat opgele-
verd. Wij weten al langer dat vele
leerlingen niet op hun plaats zijn in
dat onderwijs. Wij spreken dan van
een verkeerde keuze. Het is echter
de vraag of deze kinderen wel echt
een keuze hadden.

Vele kinderen uit sociaal-zwakkere
milieus komen jammer genoeg vrij-

Beroepsonderwijs

wel automatisch terecht in het be-
roepsonderwijs. Dit is het gevolg van
het schoolsysteem zelf dat is afge-
stemd op een middenklasse en haar
cultuur. De culturele kloof tussen
school en milieu is voor sommigen zo
groot dat in de eerste jaren van het
lager onderwijs reeds een zekere
leerachterstand is opgelopen. Indien
deze leerlingen geen extra begelei-
ding krijgen, cumuleren zij de achter-
stand en beheersen zij, bij het einde
van het lager onderwijs, zelfs ba-
sisvaardigheden als lezen en schrijven
onvoldoende. Zij belanden dan in de
eerste B-klas van het secundair on-
derwijs.

Dat een groot aantal leerlingen uit
sociaal lagere klassen in het BSO te-
rechtkomt, heeft ook te maken met
subjectieve factoren. Zelfs al be-
schikken deze leerlingen over vol-
doende capaciteiten om verder te stu-
deren in een doorstromingsrichting,
dan nog gaan zij bijna automatisch
naar het beroepsonderwijs.

Het opleidingsniveau van de ouders
is hierbij jammer genoeg nog vaak
van doorslaggevend belang. Voor
kinderen uit arbeidersmilieus lijkt be-
roepsonderwijs soms minder bedrei-
gend en minder vervreemdend. Dit
geldt in nog grotere mate voor de
meisjes. Hoewel dit sociale selectie-
fenomeen niet volledig uit te sluiten
is, moet alles in het werk worden ge-
steld om het tegen te gaan.

In de eerste plaats moet dringend
werk worden gemaakt van de demo-
cratisering van het basisonderwijs.
Het verheugt ons dat de Minister
reeds inspanningen heeft gedaan om
het systeem van de taakleraar te sti-
muleren, om deze taakleraars meer
consequent aan het werk te zetten in
het basisonderwijs. De lagere school
legt immers de basis voor verdere
vorming en is uitermate belangrijk
voor alle leerlingen.

Vervolgens is het van groot belang
dat ouders en leerlingen tijdig en uit-
gebreid worden geïnformeerd over
aanleg, studiemogelijkheden en toe-
komstperspectieven. Speciale aan-
dacht moet gaan naar de studiekeuze
van de meisjes waarvoor nog vaak
maatschappelijke vooroordelen be-

1113



Baldewijns

staan en waarbij traditionele opvoe-
dingspatronen een rol spelen. Al be-
twijfel ik de inspanningen van de
PMS-centra niet, toch meen ik dat er
meer informatie moet worden ver-
strekt over de systemen van studie-
beurzen en over de reële studiekost-,
prijs van het secundair onderwijs.

In het BSO zit dan ook nog een cate-
gorie leerlingen die in het buitenge-
woon onderwijs hadden moeten te-
rechtkomen. Maar hun ouders heb-
ben ze voor dit onderwijs willen be-
hoeden, omdat ze dat als minder-
waardig beschouwen. Ouders besef-
fen niet altijd dat kinderen met zware
leermoeilijkheden beter gebaat zijn
met een aangepast onderwijs.

Andere groepen leerlingen belanden
in het beroepsonderwijs via het zoge-
naamde cascadesysteem. Deze leer-
lingen zijn het slachtoffer van ons
prestatiegericht onderwijs en van het
negatief etiket dat het beroepssecun-
dair onderwijs vaak jammer genoeg
heeft. Het beroepssecundair onder-
wijs wordt nog vaak beschouwd als
die onderwijsvorm die slechts goed is
voor leerlingen die geen andere stu-
dies aankunnen. Het aantal leerlin-
gen dat bewust heeft gekozen voor
het beroepssecundair onderwijs en er
zich gelukkig voelt, is in feite uiterst
beperkt.

Een herwaardering van het beroeps-
onderwijs is noodzakelijk. Wij moe-
ten daarbij vooral denken aan de ech-
te doelstellingen die men in het be-
roepssecundair onderwijs beoogt.
Vertrekkend daarvan moet ook de
opleiding van de leerkrachten wor-
den bijgestuurd.

Hiermede, mijnheer de Voorzitter,
hebben wij enkele belangrijke aspec-
ten van het beroepssecundair onder-
wijs belicht. Ik bevestig dat de SP de
Minister krachtig steunt bij de bijzon-
dere inspanningen die worden ge-
daan om de problemen aan de basis
weg te werken. Daardoor alleen kun-
nen de sociaal-culturele achterstan-
den worden weggewerkt. Wij steu-
nen de Minister ook omdat hij ouders
en leerlingen daadwerkelijk infor-
meert. Wij vragen, u tevens mijnheer
de Minister, in verband met navor-

ming en opleiding, een bijzonder oog
te hebben voor de leerkrachten in het
beroepsonderwijs. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Coens heeft
het woord.

Minister D. Coens : Mijnheer de
Voorzitter, de kwaliteit van de uit-
eenzettingen compenseert in ruime
mate het eerder beperkt aantal geïn-
teresseerden met betrekking tot het
belangrijk thema dat wij bespreken.

Al degenen waarmede wij vele jaren
hebben samengewerkt, weten dat het
beroepsonderwijs mij zeer nauw aan
het hart ligt en dit om sociale rede-
nen. Het onderwijsbeleid moet een
sociaal beleid zijn. In het beroepson-
derwijs ontmoeten wij de hele pro-
blematiek van onze samenleving. Wij
kunnen vanuit ons beleid proberen
een en ander daaraan te doen en sti-
mulansen geven aan de schoolge-
meenschappen. Het gaat hierbij niet
alleen om scholen maar ook om ou-
ders, om PMS-centra enzovoort.

Ik dank degenen die met deskundig-
heid het woord hebben gevoerd. Ik
meen het best op de sprekers te kun-
nen aansluiten door eerst iets te zeg-
gen over het beroepsonderwijs en in
het bijzonder over de studie van het
CSPO.

Daarna wil ik enige toelichting geven
met betrekking tot de verantwoorde-
lijkheid die wij sedert 1981 dragen in
verband met het beroepsonderwijs.

Vervolgens wil ik een antwoord
trachten te geven op de vragen : wat
gaan wij doen met de studies, wat ter
bevordering van de kwaliteit van het
beroepsonderwijs en wat voor het on-
dervangen van de sociale proble-
men ?

Het beroepssecundair onderwijs in
Vlaanderen is belangrijk. (Onderlin-
ge gesprekken bij leden van de !?P)

Mijnheer de Voorzitter, ik kan mij
inbeelden dat er in het halfrond inter-
essante gesprekken kunnen plaats-
vinden. Ik wil mij echter richten tot
de vier sprekers. Ik vraag dat zij aan-
dacht zouden hebben voor mij zoals
ik voor hen aandacht heb gehad. Het
gaat hier toch om een sociaal proble-
men.

Het beroepsonderwijs in Vlaanderen
telt meer dan 100.000 leerlingen. Dat
is 23 procent van het totaal aantal
leerlingen in het secundair onderwijs.
Zij zijn verdeeld over de diverse net-
ten. Het betreft hoofdzakelijk meis-
jes, wat een belangrijk gegeven is,
want de sociale problematiek komt
ook bij die meisjes tot uiting.

Het aantal studierichtingen is zeer
groot. In de tweede graad zijn het er
32 en in de derde graad 58. Dat zijn
er ruim teveel en dat is niet altijd in
het belang van de leerlingen. Wij wil-
len naar meer polyvalente en naar
meer toekomstgerichte opleidingen
gaan.

Het was en blijft de moeite om ook
het wetenschappelijk onderzoek te
richten op deze sector. Wij hebben
een aantal onderzoekingen verricht.
Dit is er een van en het heeft terecht
veel aandacht gekregen. Ik kan u ook
de lijst geven van andere onderzoe-
kingen aan andere universiteiten.
Aan de RUG werkten wij - netover-
schrijdend - ter zake met het Labo-
ratorium voor Ontwikkelings- en
Persoonlijkheidsspychologie over be-
roepsonderwijs, schoolmoeheid, stu-
diemotivering. Ook door het Hoger
Instituut voor de Arbeid werden on-
derzoekingen verricht.

Deze studie beperkt zich inderdaad
tot het vrij onderwijs, dat toch 63 ten
honderd van de populatie in het be-
roepsonderwijs vertegenwoordigt.
Belangrijk in dat net is het feit dat
het percentage van meisjes hier nog
veel hoger is dan in andere netten,
omdat in het vrij onderwijs heel wat
onafhankelijke autonome beroeps-
scholen zijn gegroeid uit de vierde
graad enzovoort.

Het CSPO-onderzoek is dus een van
de vele studies. Ik ben het met u eens
dat wij er moeten naar streven tel-
kens netoverschrijdend te werken,
vanuit welk universitair centrum dit
ook gebeurt. Wij hebben steeds de
grootste zorg aan de dag gelegd om
al het potentieel waarover wij be-
schikken inzake wetenschappelijk
onderzoek volwaardig in te schake-
len.

Inzake de inhoud zijn er vaststellin-
gen gedaan waarvan men zou kunnen
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zeggen dat ze niet zo nieuw zijn. Het
wetenschappelijk onderzoek bete-
kent niet meteen dat er nieuwe spec-
taculaire resultaten worden geboekt.
Het verschaft ons wel een duidelijker
beeld van de situatie en een aantal
achtergronden kunnen beter worden
gesitueerd. Dit is ook hier het geval.
Het is verontrustend vast te stellen
dat één op vier leerlingen van het
BSO niet juist is georiënteerd. Twin-
tig procent zou het technisch onder-
wijs aankunnen en vijf procent zou
beter naar buitengewoon onderwijs
worden verwezen. De studie stipt
ook aan dat tien procent van de leer-
lingen uit het buitengewoon secun-
dair onderwijs eigenlijk beroepsse-
cundair onderwijs aankan.

Ik wil daarover het volgende zeggen.
Het gaat hier algemeen om de pro-
blematiek van juiste oriëntering van
onze leerlingen, wat met deze studie
zeer scherp werd aangetoond. Het
probleem is zo mogelijk echter nog
ruimer. De collega’s hebben gewezen
op de verantwoordelijkheid van de
scholen en de PMS-centra. Het gaat
hier om een maatschappelijk pro-
bleem, want ook de ouders zijn hier-
bij betrokken. Wij maken hen geen
enkel verwijt, want het probleem is
gewoon maatschappelijk en cultureel
bepaald.

Hun eigen maatschappelijke positie
heeft een weerslag op de studierich-
ting van hun kinderen. Dat is juist
het drama, in beide richtingen. Ou-
ders uit beter gesitueerde kringen
mikken vaak te hoog voor hun kinde-
ren, wat niet in hun belang is. De
kinderen komen daardoor vaak in
een cascadesysteem terecht waardoor
ze later ongelukkig zijn in hun oplei-
ding, omdat ze nooit het goede spoor
hebben gevonden om hun capacitei-
ten ten volle te ontplooien.

Ouders uit sociaal achteruitgestelde
groepen hebben vaak te weinig be-
langstelling en worden onvoldoende
gestimuleerd om een positieve keuze
te maken voor hun kinderen en kie-
zen gemakshalve te laag. Hun kinde-
ren krijgen daardoor te weinig kan-
sen om hun potentiële capaciteiten te
ontwikkelen. De structuur van de

scholen, hun concurrentiële positie
en de band school-PMS speelt hierin
natuurlijk ook een grote rol, maar
het probleem gaat veel dieper. Met
u allen en met alle verantwoordelij-
ken moeten wij daar aandacht blijven
aan besteden. Er is nog veel te doen.
Ik maak mij soms grote zorgen over
de onvoldoende belangstelling voor
het onderwijs in het algemeen en in
het bijzonder voor de studieoriënte-
ring, -keuze en -begeleiding.

Uit een onderzoek in een bepaalde
school blijkt dat leerlingen in het se-
cundair onderwijs - tweede graad
nog gemiddeld een drietal uren per
week studeren. Ik vraag mij af waar-
toe dat moet leiden, te meer als men
weet hoeveel uren per dag dezelfde
kinderen televisie kijken.

Het secundair onderwijs tracht een
zo algemeen mogelijke vorming te
verschaffen, ook voor hen die tech-
nisch en beroepsonderwijs volgen,
maar hoe kunnen die kinderen -
straks volwassenen - voortgezet on-
derwijs aan, laat staan in het maat-
schappelijk leven volwaardig functio-
neren ?

Wij mogen niet ziende blind zijn voor
hetgeen gebeurt. Wij falen met zijn
allen, in het bijzonder de ouders in
hun verantwoordelijkheid de studie-
sfeer positief te begeleiden, maar
wellicht ook de scholen. Ik verwijt
niemand iets, doch constateer met
droefenis vanuit een diepe sociale be-
wogenheid dat wij de verkeerde weg
opgaan en dat wij die tol later zullen
betalen en veel geld zullen moeten
spenderen om de kwalificatie van on-
ze mensen te bevorderen, wanneer
zij later in het beroepsleven zullen
terechtkomen en daar ook zullen fa-
len. Zij zullen dan opnieuw moeten
worden georiënteerd met veel meer
middelen dan deze die wij nu aan ons
leerplichtonderwijs besteden, niet in
het minst aan het beroepsonderwijs.

Ik stuur geenszins verwijten naar on-
ze leraars. Zij kennen een enorme
inzet ten opzichte van de leerlingen
die in een moeilijke situatie moeten
werken. Ik meen echter dat wij ze
nog beter zouden kunnen voorberei-
den op hun taak, dat zij recht hebben
op meer en positieve waardering van

hun collega’s uit de andere onder-
wijsvormen die vaak neerkijken op
het beroepsonderwijs. Dat is immers
de realiteit. Het AS0 heeft een hoge
standing, het technisch onderwijs
kent ook nog een brede waardering,
althans een aantal richtingen, en het
BSO heeft een bepaalde sociale kwa-
lificatie. Dat zijn aspecten die inwer-
ken op de motivering van de leraars.
Ik aanvaard dus geenszins de bewe-
ring dat de leraren gedemotiveerd
zijn. Sommigen zijn dat misschien
wel, maar dat bestaat in elke be-
roepscategorie. Het is natuurlijk dra-
matisch wanneer leraren gedemoti-
veerd en schoolmoe zijn ten aanzien
van kinderen die sowieso . . .

De heer J. Sleeckx : Wanneer leraars
gedemotiveerd zijn dan moeten wij
in de eerste plaats zoeken naar het
waarom.

Minister D. Coens : U heeft blijkbaar
n ie t  goed  ge lu i s te rd ,  mi jnheer
Sleeckx. Ik heb pas gezegd dat ik niet
aanvaard dat men stelt dat de leraars
gedemotiveerd zijn. Sommigen zijn
dat misschien wel en wij doen al het
mogelijke om de oorsprong ervan op
te sporen. Ik heb daarover een studie
gemaakt. Trouwens het belangrijkste
deel van het boek dat ik heb laten
publiceren handelt over de herwaar-
dering van de leraren. Ik heb het
daarin precies gehad over de oorza-
ken van de demotivering en over de
eventuele middelen om die te verhel-
pen. Ik neem aan dat u mij ervan
ontslaat daarop nu in te gaan. Het is
evenwel fout te zeggen dat in het be-
roepsonderwijs de leraren minder ge-
motiveerd zouden zijn dan in andere
onderwijsnetten. Overigens beklem-
toon ik dat zij in het algemeen niet
gedemotiveerd zijn, maar spijts moei-
lijkheden toch altijd de kracht en de
bezieling opbrengen om er het beste
van te maken.

Het gaat echter ook om de samen-
werking en de brede maatschappelij-
ke waardering van hun opdracht.
Voor mij is de problematiek van de
waardering van de leraars er één van
waardering van het onderwijs tout
court en die komt in het gedrang. Wij
hebben andere waarden naar voren
geschoven en hoger geplaatst dan wel
die van opvoeding, opleiding en vor-
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ming van onze jongeren. Dat de le-
raars dan ook niet voldoende waar-
dering krijgen is een gevolg daarvan.

Waar het op aankomt is dat de ou-
ders daarbij worden betrokken. Men
moet niet komen aandraven met het
argument dat de ouders niet zijn
geïnteresseerd. Het is onze verant-
woordelijkheid uit eigen beweging de
stap te zetten naar de ouders toe en
meer bepaald ook naar de cruciale
figuur van de klastitularis die in eer
dient hersteld. Niet de vele leraars
afzonderlijk kunnen daar iets aan
doen. Maar zij moeten in teamver-
band kunnen werken en een van hen
moet duidelijk herkenbaar zijn voor
de leerlingen, die nood hebben aan
een leidende figuur.

Verder moeten we erop toezien dat
de overstapmogelijkheden in het se-
cundair onderwijs worden verbeterd
vandaar het sociaal belang van een
aangepaste soepele structuur. Ook
dat is een sociaal probleem. Hierover
zullen wij binnenkort nog van ge-
dachten kunnen wisselen ter gelegen-
heid van de voorbereiding van het
decreet. Wij zullen dan samen tot de
kern van het onderwijsdebat kunnen
doordringen, waardoor ook alle an-
dere problemen aan bod zullen ko-
men.

Wij moeten weten wat wij willen in-
vesteren in het onderwijs voor de
Vlaamse leerplichtigen van twaalf tot
achttien jaar en voor welke samenle-
ving wij hen willen bekwamen en ver-
sterken.

Mijnheer Van Durme,  het lerarente-
kort is geen specifiek probleem van
het beroepsonderwijs. Het komt ook
in beperkte mate voor in andere on-
derwijsvormen en meer bepaald in
sommige regio’s. Men mag niet veral-
gemenen. Het is natuurlijk utopisch
te denken dat er geen werkloze lera-
ren meer zouden zijn.

Herscholing of heroriëntering naar
andere opdrachten in of buiten het
onderwijs moeten ook hier een oplos-
sing brengen. Ik hecht niet zoveel ge-
loof aan de noodkreet over het lera-
rentekort. Wel zijn er specifieke
moeilijkheden.

Wanneer men zegt dat de leerlingen
gedemotiveerd zijn, moet ik dat rela-
tiveren. Tijdens mijn wekelijkse be-
zoeken aan verscheidene scholen tref
ik vaak de meest gemotiveerde leer-
lingen aan in het beroepsonderwijs,
omdat zij al doende leren. Wij heb-
ben daar een eigen pedagogie opge-
bouwd. Dat is zeer interessant. Ik be-
schik over de cijfers van het spijbelen
en het is niet juist dat dit meer voor-
komt in het beroepsonderwijs. Het is
een zeer complexe zaak.

Mijnheer Deswaene, u draagt ter za-
ke veel verantwoordelijkheid en ook
u is trots over wat wij in de loop der
jaren hebben verricht. Zo denk ik
aan : de oprichting van de stuurgroep
vernieuwing beroeps- en secundair
onderwijs in 1982 ; oprichting van de
Hoge Raad Technische- en Beroeps-
onderwijs in 1985, waar iedereen is
vertegenwoordigd en waar belangrijk
werk wordt verricht in de grootste
eensgezindheid over alle netgrenzen
heen. Ik wordt er soms van beschul-
digd niet altijd alles te hebben ge-
daan, meer bepaald voor het Ge-
meenschapsonderwijs. Men moet we-
ten dat de vernieuwingsexperimenten
in het beroepsonderwijs onbestaande
waren in het Rijksonderwijs, maar
reeds jaren bestonden in het vrij on-
derwijs. Wij hebben ze in alle onder-
wijsnetten ingevoerd en bevorderd in
een geest van samenwerking.

Overal waar de sociale problematiek
in het gedrang is moet men alle
krachten bundelen. Het gaat over on-
ze jongeren en hun toekomst en met-
een ook over een belangrijk segment
van de toekomstige actieve bevolking
van Vlaanderen.

Veel aandacht werd besteed aan de
integratie van vakken en aan de be-
geleiding van de leraren uit het be-
roepssecundair onderwijs door exter-
ne begeleiders met ervaring in die
sector.

Voor het projectonderwijs werd in
een extra omkadering voorzien.

Er werden na het vierde en na het
zevende jaar beroepssecundair on-
derwijs gehomologeerde getuigschrif-
ten ingevoerd.

Door de verlenging van de leerplicht
werd ook de invoering van deeltijds
beroepsonderwijs mogelijk.

Wat gedaan is is goed en het functio-
neert. Wat kunnen wij nog doen om
het nog beter te maken ? Daarvoor
zijn dit rapport en andere onderzoe-
ken belangrijk, evenals dit debat met
de suggesties en de kritiek van de
leden van de Vlamse Raad. Wij kun-
nen niet genoeg doen om dit onder-
wijs kwalitatief te verbeteren.

Eerst zijn er maatregelen voor de
leerlingen. Er dient een bijzondere
leerlingencoëfficiënt te worden inge-
voerd die uitgaat van de lessentabel-
len van het beroepssecundair onder-
wijs. Bij de toekenning van het lesu-
renpakket aan de school dient het
BSO beschermd te worden. U weet
dat de scholen graag vrij over alles
beschikken. Wij zijn daar niet tegen,
maar wij moeten er wel voor zorgen
dat de sociale prioriteiten worden
geëerbiedigd. Het is noodzakelijk be-
roepsprofielen uit te tekenen met
aangepaste opleidingsprofielen. Ook
voor BSO-leerlingen is leerplanont-
wikkeling dus zeer belangrijk. Dat is
netoverschrijdend en moet worden
geïntroduceerd in het technisch en in
het beroepsonderwijs.

Ten tweede zijn er maatregelen ten
behoeve van de leraren. Bij de oplei-
ding dient te worden gekozen voor
de integratie van de algemene vak-
ken, speciaal voor de leerlingen van
het beroepssecundair onderwijs, met
stages onder leiding van ervaren lera-
ren BSO. Er dient werk te worden
gemaakt van navormingsprojecten.
Lesgeven in het beroepssecundair
onderwijs mag beschouwd worden als
een moeilijke opdracht, waarvoor
dus een andere en soepeler prestatie-
regeling mogelijk moet zijn.

Ten slotte moeten ook de inspectie-
en begeleidingsdiensten aandacht
hebben voor de eigenheid van het be-
roepsonderwijs.

Kortom, wij zullen de richting die wij
sinds jaar en dag volgen verderzet-
ten, in samenwerking met eenieder
en vanuit een positieve benadering
van de leraren ten aanzien van de
meer dan 100.000 Vlamingen die
thans beroepsonderwijs volgen. Zij
moeten dit onderwijs kunnen volgen,
wij moeten dit voor hen mogelijk ma-
ken en hen ondersteunen door een
innoverend beleid.
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Ik voel mij vanuit alle fracties ge-
steund om daaraan absolute prioriteit
te geven. Ik dank u voor uw aan-
dacht, voor uw betrokkenheid en
voor uw deskundige inbreng.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer J. Geysels
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer N. De Batselier,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Economie, Middenstand en Energie,
over de opmerkingen van het Reken-
hof betreffende het cumuleren van
expansiesteun met de fiscale voorde-
len van coördinatiecentra

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Geysels tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer De Batselier, Vi-
ce-voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van
Economie, Middenstand en Energie,
over de opmerkingen van het Reken-
hof betreffende het cumuleren van
expansiesteun met de fiscale voorde-
len van coördinatiecentra.

De heer Geysels heeft het woord.

De heer J. Geysels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Re-
gering, collega’s, vooraleer mijn in-
terpellatie aan te vatten, wil ik het
volgende beklemtonen.

Mijn interpellatie is gericht aan Mi-
nister Geens en aan Minister van
Economie De Batselier. Ik betreur
dat de heer Geens hier zelf niet aan-
wezig is, niet omdat collega De Bat-
selier niet over de intrinsieke kwali-
teit zou beschikken om het dossier te
verdedigen, in tegendeel, maar om-
dat twee derde van de interpellatie
aan de heer Geens zelf is gericht in
zijn hoedanigheid van en Voorzitter
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en verantwoordelijke voor de sector
Economie tijdens de vorige legisla-
tuur.

Ik wens hier uitdrukkelijk te zeggen
dat ik deze houding niet correct vind.
Zij getuigt van een gebrek aan eer-
bied voor het Vlaamse Parlement.

op de coördinatiecentra. De SP ci-
teerde toen in een aantal persconfe-
renties de cijfers van de Nationale
Bank. Volgens de Nationale Bank
zou de tienjarige looptijd van het ko-
ninklijk besluit de schatkist 50 miljard
kosten.

De afwezigheid van de heer Geens
zal dus de taak van Minister De Bat-
selier hier niet vergemakkelijken,
vermits dit dossier is ontstaan tijdens
de periode waarin de heer Geens de
verantwoordelijkheid droeg.

Als men aan de betrokken nationa1.e
Ministers echter een exacte bereke-
ning vraagt van de resultaten van de
coördinatiecentra, dan beperkt men
zich in het antwoord tot het aangeven
van tendensen en onnauwkeurige
grootheden.

Collega’s, het dossier heeft betrek-
king op een aantal opmerkingen van
het Rekenhof. Zoëven heeft collega
Verhaegen hulde gebracht aan het
belang en de betekenis van het Re-
kenhof voor het Parlement als wetge-
vende en controlerende instantie.

Onlangs deed de Nationale Bank de
rekenoefening van 1987 nog eens
over en kwam tot een verlies voor de
schatkist voor dit jaar van tien mil-
jard.

Bij het lezen van het laatste boek van
het Rekenhof, nummer 146, kwam
er een dossier naar voren waarbij, na
verdere informatie-inwinning, bleek
dat het hier gaat om een blunder, in
de eerste plaats een blunder van de
heer Geens.

De tewerkstelling, gecreëerd via de
coördinatiecentra kan - eufimistisch
gezegd - bescheiden worden ge-
noemd.

Dit dossier betreft, en ik citeer letter-
lijk uit het verslag van het Rekenhof :
,,De ongeoorloofde cumulatie van
rentetoelagen en kapitaalpremies
met de fiscale voordelen die voort-
vloeien uit de wetgeving op de coör-
dinatiecentra, gaf aanleiding tot tal-
rijke opmerkingen van het Hof. De
reglementering schrijft immers de
uitsluiting van expansiesteun voor
van zodra een onderneming zich kan
beroepen op een coördinatiecentrum
ter financiering van haar investerin-
gen. De betrokken ondernemingen
werden bij de toepassing van die uit-
sluitingsmaatstaf vaak ongelijk be-
handeld, vooral waar het de bepaling
van de einddatum van subsidiëring
betreft”.

Naargelang de bron, het VEV of de
studiedienst van de vakbonden,
wordt er over de cijfers gediscus-
sieerd, maar men is het er in elk geval
over eens dat de toelage per arbeids-
plaats via de coördinatiecentra tot
vijfmaal hoger ligt dan een normale,
gemiddelde investeringstoelage via
de expansiewetten.

Het is niet verwonderlijk dat, gezien
de grote voordelen, er heel wat coör-
dinatiecentra uit de grond werden ge-
stampt. Volgens de jongste cijfers
van het VEV zijn er ongeveer 220
erkende centra in België, die bijna 45
procent van de totale investeringen
voor hun rekening nemen. Niet al-
leen de Groenen hebben problemen
gehad met dit volmachtenbesluit,
ook de SP sprak van fiscale paradij-
zen.

Dat is een opmerking van het Reken-
hof over deze problematiek. Het gaat
over het cumuleren van de voordelen
van de coördinatiecentra via het na-
tionaal beleid en over expansiesteun
via het Vlaamse Gewest.

Het is lang niet de bedoeling hier de
discussie omtrent de coördinatiecen-
tra te voeren, aangezien dit een na-
tionale bevoegdheid is. Het is wel de
bedoeling de achtergrond te schetsen
waarin het door het Rekenhof gestel-
de probleem moet worden gesi-
tueerd.

Het gaat voor een gedeelte over de Uit de cijfers en berekeningen van
uitvoering van het volmachtenbesluit het Rekenhof blijkt nu dat een aantal
nummer 187 van 30 december 1982 ondernemingen die reeds van de ui-
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terst gunstige fiscale voordelen van
de coördinatiecentra kunnen gebruik
maken, er bovendien nog in gelukt
zijn 298 miljoen expansiesteun van de
Vlaamse Regering los te krijgen. Het
gaat hier om 9 bedrijven die behoren
tot een erkend coördinatiecentrum,
die behoren tot de grote industriële
concerns en allerminst als onderne-
mingen in moeilijkheden kunnen
worden gecatalogeerd. Met andere
woorden er zijn heel wat vragen te
stellen naar de politieke en economi-
sche opportuniteit om juist deze be-
drijven, op het moment dat er over
elk miljoen in het overheidsbudget
moet worden gediscussieerd, nog een
extra stimulans te geven.

bedenkingen heeft het Rekenhof op
de eerste plaats geweigerd om zijn
visum te geven voor een aantal dos-
siers. Het Hof kwam tot de zeer be-
langrijke conclusie dat door de han-
delwijze van de Executieve en ik ci-
teer : ,,Het gelijkheidsbeginsel werd
overtreden omdat de uitvoering van
deze individuele dossiers een meer-
voudige toepassing is van eenzelfde
uitsluitingsprincipe, namelijk een
verbod op cumulatie van FRV-voor-
delen en expansiesteun”.

het Rekenhof en het inzien van de
dossiers en de briefwisseling ter zake
is het minste wat ik kan zeggen dat
dit een uitermate onfris dossier is. Dit
is een dossier dat zowel vanuit poli-
tiek als juridisch oogpunt aan alle
kanten rammelt.

Maar niet alleen politiek, ook for-
meel-juridisch klopt het hier blijk-
baar niet. Want volgens het Reken-
hof - bevestigd door Minister Geens
in een brief aan het Rekenhof - is
er een richtlijn uitgevaardigd die be-
paalt dat er in het Vlaamse Gewest
geen cumulatie mogelijk is tussen de
expansiesteun en de FRV-voordelen
voorzien in de wetgeving op de coör-

.  dinatiecentra.

Het Rekenhof is zeer concreet en
duidelijk wat betreft zijn besluiten,
namelijk een overtreding van het ge-
lijkheidsbeginsel. Samengevat komt
het erop neer dat noch politiek, noch
juridisch, noch formeel de toeken-
ning van deze expansiesteun aan de
genoemde ondernemingen  te
rechtvaardigen valt.

Tot zover de feiten en opmerkingen
met betrekking tot de vorige legisla-
tuur en de verantwoordelijkheid van
de heer Geens. Jammer genoeg is hij
hier niet aanwezig en ik weet nog
steeds niet waarom.

Dit is een dossier waarbij aan de be-
drijfswereld moet worden uitgelegd
waarom bepaalde ondernemingen
wel een gunstig uitzonderingsregime
krijgen en andere niet, waarbij aan
de publieke opinie duidelijk moet
worden gemaakt waarom bepaalde
groepen actie moeten voeren om te
verkrijgen dat 500 miljoen besparin-
gen in de werkloosheidssector wor-
den ingetrokken, terwijl anderzijds
ondernemingen, die niet in moeilijk-
heden verkeren en reeds buitenge-
woon gunstige fiscale maatregelen
genieten, nog een extraatje moeten
krijgen.

Niettegenstaande die richtlijn heeft
Minister Geens die toen verantwoor-
delijk was, gemeend te moeten afwij-
ken van zijn eigen richtlijn en de ne-
gen bedrijven steun te moeten verle-
nen.

Ik ga de verschillende bedragen en
de bedrijven niet opsommen. Zij zijn
gekend, maar ik wil er wel één bedrijf
uitlichten omdat het een pikant detail
betreft, namelijk Philips Petroleum.
Over dit bedrijf kan men van mening
verschillen, maar waar wij het over
eens zijn, is dat dit bedrijf geen eco-
logische bijdragen heeft geleverd tot
het Vlaamse landschap. Philips Pe-
troleum heeft niet alleen gebruik
kunnen maken van de voordelen van
een coördinatiecentrum, maar heeft
ook nog van het Vlaamse Gewest een
cadeautje gekregen van 7,3 miljoen
voor zijn zetel in Tessenderlo.

In de huidige Executieve is Minister
De Batselier verantwoordelijk voor
de economie. Hij heeft te kennen ge-
geven dat hij de criteria voor het toe-
kennen van expansiesteun zal herzien
en strikter toepassen. In een begelei-
dend document bij de begroting van
1990 schrijft de Minister dat een on-
derneming die behoort tot een groep
met een coördinatiecentrum geen
rechtstreekse expansiesteun wordt
toegekend en dat het principe van
niet-cumuleerbaarheid strikt wordt
toegepast.

Mijn eerste reeks vragen is gericht
aan de heer Geens. Waarom werden,
in tegenstelling met de richtlijn van
de Voorzitter van de Executieve,
toch kapitaalpremies en/of rentetoe-
lagen aan negen vennootschappen
toegekend ? Welke criteria werden
gehanteerd om deze vennootschap-
pen de bovengenoemde cumulatie-
voordelen toe te kennen ? Werden
de aanvragen voor deze steun door
de bedrijven zelf ingediend ? Hebben
nog andere bedrijven, behorend tot
een coördinatiecentrum, dergelijke
aanvragen ingediend ? Zo ja, op ba-
sis van welke criteria werden deze
aanvragen dan behandeld en eventu-
eel geweigerd ?

Dat is ongeveer het bedrag dat nodig
was voor de onteigeningen in de Hof-
straat. Ik betwijfel of de belastingbe-
taler weet wie die onteigeningen fei-
telijk betaald heeft. Op basis van die

Dit zijn duidelijke uitspraken die ook
verschillen van het standpunt van zijn
voorganger en huidige collega, de
heer Geens. Nochtans maakt de Mi-
nister in een brief aan het Rekenhof
melding van een mogelijke uitzonde-
ring op deze richtlijnen. Cumulatie is
toegelaten als er een minimumcreatie
van 25 arbeidsplaatsen is en de toela-
ge per arbeidsplaats 1,5 miljoen niet
overschrijdt. Ook over de economi-
sche opportuniteit van deze uitzonde-
ringen kregen we graag informatie.

Welke richtlijnen hanteren de huidi-
ge Minister en de Executieve op het
ogenblik bij het behandelen van aan-
vragen van vennootschappen en/of
projecten die deel uitmaken van een
coördinatiecentrum ? Werden reeds
toelagen verstrekt op deze nieuwe
basis ? Zo ja, wat is dan het prioritair
criterium om toch de toestemming
voor cumulatiesteun te verlenen ?
(Applaus bij AGALEV)

De Voorzitter : De heer De Roo
heeft het woord.

Mijnheer de Voorzitter, ik kom tot
een conclusie. Na mijn bezoek aan

De heer J. De Roo (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, wij wensen
eerst te benadrukken dat de CVP-
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fractie volledig achter het beleid staat
dat de Voorzitter van de Executieve
heeft gevoerd toen hij  Gemeen-
schapsminister van Economie was.
Het is van groot belang dat bedrijven
die in aanmerking komen voor natio-
nale fiscale steun maximaal in die
richting worden gestuurd om aldus de
middelen van het Expansiefonds te
kunnen aanwenden voor andere be-
drijven. Daarbij moet er ook over
worden gewaakt dat interessante in-
vesteringsprojecten niet verloren
gaan voor Vlaanderen. Wij zijn er
ons van bewust dat dit geen gemak-
kelij ke opdracht is.

stond van cumulatie van subsidiaire
met fiscale steun. Wij hebben geen
moeite met deze dossiers die trou-
wens door het Rekenhof werden ge-
viseerd. Toch wensen wij een aantal
aanbevelingen te doen wat het beleid
betreft.

Wij moeten streven naar een gezond
investeringsklimaat. Bij de over-
heidssteun moet een onderscheid
worden gemaakt tussen grote onder-
nemingen enerzijds en KMO’s ander-
zijds. Deze laatsten staan met het oog
op 1992 voor grote uitdagingen. De
overheid heeft ten opzichte van de
KMO’s een belangrijke ondersteu-
nende taak te vervullen.

Minister N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, colle-
ga’s, zoals de interpellant terecht op-
merkt, betreft het beslissingen geno-
men tussen 1985 en 1987 toen Voor-
zitter Geens, tevens Gemeenschaps-
minister voor Economie, bevoegd
was voor de economische expansie-
wetgeving.

.

Toch meen ik de heer Geysels te
moeten wijzen op het feit dat de juri-
dische grondslag van de coördinatie-
centra reeds werd gelegd op 30 de-
cember 1982, ingevolge het konink-
lijk besluit nummer 187.

Wat nu het probleem van de cumula-
tie van expansiesteun met fiscale
voordelen van de coördinatiecentra
betreft, moet ik erop wijzen dat het
koninklijk besluit nummer 187 tot
stand is gekomen op een ogenblik dat
de niet-cumulatie niet duidelijk was
geregeld. Dit is van essentieel be-
lang.

Wettelijk bestaat nergens een bepa-
ling dat een onderneming, behorend
tot een groep met een erkend coördi-
natiecentrum, wordt uitgesloten van
de voordelen van de expansiewetge-
ving. Getuige hiervan is dat in Wallo-
nië deze twee soorten van steunverle-
ning perfect worden gecumuleerd.
Ook in Vlaanderen bestond er in de
eerste jaren geen cumulatieverbod.

Ik vestig er uw aandacht op dat wij
gekant zijn tegen de cumulatie van
expansiesteun enerzijds en van fiscale
voordelen van de coördinatiecentra
anderzijds.

De discussie die op nationaal vlak
werd gevoerd over de verlaging van
de roerende voorheffing ging ook ge-
paard met een discussie over de fisca-
le voordelen van de coördinatiecen-
tra. Ik durf te stellen dat de fiscale
voordelen die nu nog bestaan bij de
coördinatiecentra overdreven zijn.
De meningen zijn daarover uiteraard
verdeeld. Toch willen wij verwijzen
naar het verslag van de Kamercom-
missie voor de Financiën waaruit
blijkt dat coördinatiecentra, naast het
stelsel van de fictieve roerende voor-
heffing, nog tal van andere voordelen
genieten. Ik ga ze niet opsommen
aangezien mijn spreektijd beperkt is.

Dit  cumulatieverbod werd door
Voorzitter Geens trapsgewijze inge-
voerd tussen begin 1985 en 30 juni
1988. Aan dit cumulatieverbod heb
ik mij heel strikt gehouden.

Sedert 1 juli 1988 is er in feite geen
discussie meer mogelijk. Vanaf die
datum werd in de expansierichtlijnen
een specifieke regeling ingebouwd
waardoor investeringen van groepen
met een coördinatiecentrum worden
uitgesloten van expansiesteun. Zij
kunnen enkel tewerkstellingssteun
genieten.

Het huidige beleid van uitsluiting van
expansiesteun voor bedrijven die
werken met coördinatiecentra moet
onverminderd worden verdergezet.

Het is misschien een pikant detail dat
men die problemen niet maakt in
Wallonië. Daar wordt cumulatie van
expansiesteun met fiscale voordelen
van de coördinatiecentra probleem-
loos toegepast. Deze beleidslijn werd
vroeger ook in Vlaanderen gevolgd.
Om gemotiveerde redenen werden
negen uitzonderingen toegestaan
waarover hier wordt geïnterpelleerd.
Dit gebeurde in een overgangsperio-
de waarin het de bedoeling was na te
gaan wat de invloed was van de wet-
geving op de coördinatiecentra op
het bedrijfsleven in Vlaanderen.
Daarbij moet worden opgemerkt dat
er toen geen wettelijk verbod be-

Ik vestig er de aandacht op dat de
SERV een aantal aanbevelingen
heeft gedaan in verband met de toe-
passing van de expansiewetgeving
voor de grote ondernemingen, die
pleiten voor een grotere openheid. Ik
meen dat wij ons hierbij in ruime ma-
te kunnen aansluiten.

Voor een absoluut cumulatieverbod
kunnen volgende redenen worden
aangehaald.  Ten eerste,  om de
Vlaamse bedrijven van meestal klei-
nere dimensie niet te zeer te benade-
len ten opzichte van de multinationa-
le groepen die wel voldeden aan de
gestelde voorwaarden om een coördi-
natiecentrum op te richten.

Het uitgangspunt van het economisch
expansiebeleid moet - naar mijn ge-
voel - het volgende zijn : het tot
stand brengen van een gunstig be-
drijfsklimaat dat bijdraagt tot econo-
mische welvaart van heel Vlaande-
ren, van iedere burger, in iedere
streek van Vlaanderen en dit in volle
openheid en correctheid.

Ten tweede, om budgettaire rede-
nen. Immers het expansiebudget is
de voorbije jaren niet toegenomen,
hoewel het aantal en de kapitaalin-
tensiviteit van de investeringsprojec-
ten wel is aangegroeid. Dit noopte
tot een hogere mate van selectiviteit.
Dit betekent eveneens dat men er
geen andere elementen moet aan toe-
voegen.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Ten derde, de moeilijkheid van con-
trole van de opgelegde clausules. zij
bepaalden dat wanneer werd genoten
van het voordeel van de fictieve roe-
rende voorheffing de expansiesteun
niet zou worden uitbetaald ; ja zelfs,
dat hij zou worden teruggevorderd.
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Een bij komende moeilijkheid was
dat, van geval tot geval, de termino-
logie van deze clausules werd gewij-
zigd. Er was sprake van de oprichting
van het coödinatiecentrum of van er-
kenning van het coördinatiecentrum,
soms zelfs van operationeel worden
van het coördinatiecentrum. Soms
was sprake van niet-toekenning of
niet-uitbetaling van de steun, soms
zelfs van terugvordering van de uit-
betaalde steun. Onder welke vorm
deze clausules ook werden gebruikt,
ze hadden steeds tot doel de cumula-
tie van beide vormen van steun uit te
sluiten.

De richtlijnen tot toepassing van de
economische expansiewetgeving zijn
door mijn voorganger op het Depar-
tement Economie dan ook meer-
maals aangepast. Dit proces ging van
volledige cumuleerbaarheid van bei-
de vormen van steun, over de niet-
cumuleerbaarheid, dit wil zeggen dat
wanneer voor de investeringen werd
genoten van het fiscale voordeel van
de fictieve roerende voorheffing de
expansiesteun niet zou worden uitbe-
taald tot het van kracht worden van
het systeem zoals wij het nu kennen :
het feit dat een onderneming behoort
tot een groep met een erkend coördi-
natiecentrum is een voldoende voor-
waarde om de expansiesteun te wei-
geren. De vraag naar de financiering
van deze investeringen en naar het al
-dan niet genieten van de fictieve roe-

rende voorheffing stelt zich hierdoor
niet meer. Ik herhaal nogmaals dat
ik mij aan deze regel tot hiertoe
steeds heel resoluut heb gehouden.

De gevallen aangehaald door inter-
pellant Geysels situeren zich in de
periode van progressieve invoering
van de algehele uitsluiting.

In het kort wil ik de verschillende
gevallen even aanhalen.

Eén, de NV Mirodan, lid van de Gla-
verbel-groep. De beslissing werd ge-
nomen ingevolge de clausule dat voor
het gedeelte van het programma
waarvoor een beroep zou worden ge-
daan op het coördinatiecentrum geen
expansiesteun zou worden toege-
kend. Deze beslissing was correct ge-
nomen in werd ook correct uitge-
voerd.

Vlaamse Raad
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Twee, de NV 3-M Belgium. Op het
ogenblik van de beslissing beschikte
deze onderneming over geen coördi-
natiecentrum. De steun werd dan
ook toegekend zonder bijkomende
clausule. Het coördinatiecentrum
van 3-M werd opgericht nadat het
programma was gerealiseerd. De be-
slissing was bijgevolg correct.

Drie, ITT Industries Belgium, afde-
ling Nova te Tongeren. De beslissing
werd genomen ingevolge de clausule
dat er geen cumulatie van beide vor-
men van steun mogelijk is. Aange-
zien Nova op het ogenblik van de
beslissing behoorde tot de groep Bel1
Telephone, er evenwel reeds onder-
handelingen waren over een eventue-
le overname door ITT, werd het pro-
ject niet gefinancierd via het coördi-
natiecentrum van Bell. De beslissing,
zowel als de uitvoering ervan, is cor-
rect verlopen.

Vier, ook Jacobs-Suchard te Wieze
is een typisch overgangsgeval. Het
coördinatiecentrum van de groep
werd opgericht na indiening van het
dossier, maar vóór de beslissingsda-
turn ervan. Deze werd dan ook geno-
men met de clausule dat cumulatie
van beide steunvormen niet mogelijk
is. De uitbetaling voor dit dossier
werd pas verricht nadat de economi-
sche inspectie ter plaatse heeft vast-
gesteld dat het programma niet werd
gefinancierd via het coördinatiecen-
trum.

Zoals u ziet zijn het altijd beslissingen
die correct worden genomen, con-
form de richtlijnen die op dat ogen-
blik in voege zijn. Maar de richtlijnen
verschillen tussen 1985 en 1988.

Vijf, Dupont Engineerd Parts te Me-
chelen. Noch op het ogenblik van de
indiening van het bundel, noch op het
moment van de beslissing beschikte
Dupont over een coördinatiecentrum.
Hier in dit geval is misschien wel de
fout begaan dat de meermaals geci-
teerde clausule, namelijk dat in het
geval dat zou worden genoten van het
fiscaal voordeel van de fictieve roe-
rende voorheffing de expansiesteun
niet zou worden uitbetaald, niet werd
gehanteerd. Het coördinatiecentrum
dat werd opgericht, wordt niet ge-
bruikt voor financiële dienst-

verlening aan de leden van de groep.
Er is hoe dan ook in de praktijk geen
cumulatie geweest.

Zes, Philips Petroleum Chemicals.
Hoewel Philips Petroleum beschikte
over een coördinatiecentrum - zelfs
het eerste dat ooit werd erkend -,
werd de clausule niet vermeld. Dit
dossier werd dus duidelijk niet beslist
op dezelfde wijze als de andere pro-
jecten. Mijns inziens is in dit geval
duidelijk sprake van, zoals het Re-
kenhof het noemt, een meerduidige
toepassing van de richtlijnen.

Toch weze opgemerkt dat het voor-
deel van de fictieve roerende voor-
heffing niet werd genoten. De moe-
dermaatschappij had in 1986 zojuist
het hoofd moeten bieden aan een rai-
der in de VS zodat diende gefinan-
cierd met de cash-flow, gerealiseerd
in Tessenderlo.

Zeven, Philips Industries NV. Het
betreft meerdere dossiers. Voor het
dossier beslist in 1984 was geen clau-
sule voorzien. Immers de niet-cumu-
leerbaarheid gold toen nog niet. De
dossiers beslist in 1985, toen het heb-
ben van een coördinatiecentrum nog
niet werd gesanctioneerd maar wel
het gebruik ervan, bevatte de gebrui-
kelij ke clausule.

Acht, Siemens NV. De investerings-
programma’s van Siemens betreffen
het verrichten van research voor de
Siemens Groep. Aangezien deze im-
matriële activa het jaar zelf tegen 100
ten honderd worden te gelde ge-
maakt, dienen ze boekhoudkundig te
worden afgeschreven tegen 100 ten
honderd. In dit geval kan niet wor-
den genoten van de fictieve roerende
voorheffing. Er bestaat met andere
woorden een boekhoudkundig-juridi-
sche onmogelijkheid om te genieten
van het voordeel van de fictieve roe-
rende voorheffing.

Negen, Volvo Europe Car NV. Ook
hier werd de voorziene clausule ge-
hanteerd. De toegekende steun werd
enkel uitbetaald voor de investerin-
gen gerealiseerd vóór de erkennings-
datum van het coördinatiecentrum.

Als besluit kan ik zeggen dat het al-
lemaal overgangsgevallen zijn, lopen-
de over drie jaar. Er kan worden ge-
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steld dat dit een lange periode is en
het is begrijpelijk dat heel wat brief-
wisseling daaromtrent werd gewis-
seld met het Rekenhof. Het Reken-
hof heeft op mijn vraag, nadat ik mij
bereid had verklaard om een algeme-
ne lijn van niet-cumuleerbaarheid
van de voordelen eenduidig toe te
passen, deze dossiers geviseerd.

Voor de dossiers, tot stand gekomen
na 17 oktober 1988 - waarop geen
belofte van vroeger meer rustte -
kan ik zeggen dat alle beslissingen op
eenduidige wijze werden toegepast.
Vandaag nog worden dossiers afge-
handeld die in 1987 zijn gestart -
soms omtrent belangrijke firma’s -
waarvan de uitbetaling nog moet
worden geregeld conform een beslis-
sing van mijn voorganger. Voor de
dossiers sinds 18 oktober 1988 pas ik
de huidige richtlijnen toe.

Alle dossiers worden behandeld in
toepassing van de actueel geldende
richtlijnen. Dit wil zeggen dat deze
projecten enkel in aanmerking ko-
men voor fiscale stimulering onder de
vorm van vrijstelling van de onroe-
rende voorheffing gedurende maxi-
mum 5 jaar en het verrichten van ver-
snelde afschrijving voor zover de in-
vesteringen gebeuren in de provincie
Limburg.

Tevens kan ik u meedelen dat deze
projecten in aanmerking komen voor
de expansiesteun, die wordt toege-
kend op basis van de meertewerkstel-
ling, die ingevolge het investerings-
project wordt gecreëerd. In de ont-
wikkelingszones kan aldus een steun
van maximum 6 ten honderd van het
aanvaarde investeringsbedrag wor-
den toegekend ; in de andere gebie-
den bedraagt deze steun maximum 4
ten honderd. Voorwaarde is evenwel
dat minstens 25 bijkomende betrek-
kingen worden gecreëerd. De toege-
kende steun kan ook niet meer dan
15 miljoen frank per arbeidsplaats
bedragen. Deze richtlijn wordt volle-
dig toegepast, zelfs met een soms
pijnlijke nauwkeurigheid. Tot hiertoe
hebben wij ter zake nog geen enkele
opmerking van het Rekenhof gekre-
gen ._

Gezien evenwel het soms heel dyna-

dersstructuur in een bedrijf, die van
dag tot dag kan wijzigen en die op
het ogenblik van de uitbetaling - dit
wil zeggen, de visering van de or-
donnantie door het Rekenhof - heel
verschillend kan zijn van deze op het
ogenblik dat het dossier werd inge-
diend of dat de beslissing werd geno-
men, moet ik hieraan voorzichtheids-
halve toevoegen dat analoge opmer-
kingen van het Rekenhof niet steeds
kunnen worden uitgesloten. Dat kan
enkel gebeuren wanneer er een wijzi-
ging is bij de aandeelhouders van een
coördinatiecentrum.

Deze richtlijn is ook vandaag nog gel-
dig. Op het ogenblik waarop ik de
eindfase van de nieuwe richtlijn be-
handel en nadat de nationale Rege-
ring heeft beslist de fiscale voordelen
in te perken, meer bepaald via de
leenroute van de coördinatiecentra
- het gaat dus niet om de dividend-
route - heeft men mij gevraagd de
expansiewetgeving met de coördina-
tiecentra cumuleerbaar te maken. Ik
meen dat de beperktheid moet wor-
den behouden en dat het niet past
deze uit te breiden tot andere tussen-
komsten vanuit het Gewest. (Ap-
p l a u s )

De Voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de Mi-
nister, ik dank u voor uw uitvoerig
antwoord en duidelijke taal.

Mijnheer de Voorzitter, niettegen-
staande ik weet dat Minister De Bat-
selier hier de Executieve vertegen-
woordigt, heb ik op twee derde van
mijn vragen geen antwoord gekre-
gen. Ik richt geen verwijt tot Minister
De Batselier, maar de vragen waarop
ik geen antwoord heb gekregen zijn,
onafgezien van het technische ge-
deelte van het dossier, politiek be-
langrijk. Graag had ik een antwoord
gekregen op deze politiek belangrijke
vragen van de heer Geens.

Waarom werden kapitaalpremies en/
of rentetoelagen aan negen vennoot-
schappen toegekend en waarom aan
andere niet ? Welke criteria werden
door Minister Geens toegepast ?
Door welke bedrijven werd een aan-
vraag ingediend ? Ik wijs erop dat het

De heer J. Gabriels (VU) stelde, net
als de heren E. Vandebosch (CVP)
en G. Janzegers (AGALEV), Milieu-
minister T. Kelchtermans (CVP) een
actuele vraag over de aanwezigheid
van dioxine in melkprodukten

een bedrag van 398 miljoen betreft
en dat het hier immers om cumulatie
gaat. Welke dossiers werden behan-
deld en wat was de eindevaluatie ?
Op basis van welke criteria werden
sommige dossiers geweigerd ?

Ik betreur dat ik op al deze vragen
geen antwoord heb gekregen, omdat
zowel de bedrijfswereld als de open-
bare opinie daarop recht heeft.

Ik dank evenwel nogmaals Minister
De Batselier, maar ik betreur dat ik
op pertinente vragen vanuit een con-
trolerende instelling, zoals de Raad
ten opzichte van de Executieve, geen
antwoord heb gekregen.

Misschien is het nodig dat ik via een
andere interpellatie tot Minister
Geens daarop een antwoord dien te
vragen, aangezien hij een maand ge-
leden in de pers daarop wel een ant-
woord kon geven, maar niet in deze
Raad, wat ik als een blaam voor de
Vlaamse Raad, evenals voor de inter-
pellant beschouw.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Ik denk
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dat ik de heer Geysels namens de
Executieve en namens de Voorzitter
van de Executieve heb kunnen ant-
woorden.

Wat deze negen vennootschappen
betreft, heb ik gepoogd u uitleg te
verschaffen. Ik kan natuurlijk niet te-
rugkomen op dossiers die werden ge-
weigerd want daar heb ik geen weet
van. Ik heb daar geen kijk op. Het
is klaar dat er een grotere moeilijk-
heid van toepassing is geweest tijdens
de overgangsperiode omdat er meer-
dere richtlijnen in die periode waren.

Vandaar uit kan men dus zeggen dat
de richtlijnen scrupuleus werden na-
geleefd, maar gedurende meer dan
drie jaar geregeld werden gewijzigd.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

zijn aan het einde van onze werk-
zaamheden gekomen.

Wij komen deze middag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te werken.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
13.20 uur.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Dames en Heren, wij
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